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سرمقاله 

چرا شهید سلیمانی
 شهید قدس است؟

:سجاد مرادی کلارده::

»پر کردن دست فلسطینی ها«، این تعبیر توسط رهبر انقلاب، گویاترین 
گزاره برای اقدامات شهید سلیمانی در موضوع فلسطین است. یک جنبه 

این گزاره، حمایت نظامی از مقاومت فلسطین است.
اهمیت نقش شهید سلیمانی فرمانده فقید نیروی قدس در ابعاد مختلف 
قابل بررسی اســت. ایشان به عنوان فرمانده ارشد بین المللی ایران، به 
مقابله با تهدیدات منطقه ای مانند بحران های مختلف در کشــورهای 
پیرامونی ایران و مقابله با تهدیدات تروریســتی که بعد از ۱۱ سپتامبر 
۲۰۰۱ مرزهای شرقی و غربی ایران درگیر آن بود پرداخته است. یکی 
از مهم تریــن نقش های این فرمانده، در راه مقابله با اشــغالگری رژیم 
صهیونیستی و آزادسازی قدس است. اسماعیل هنیه رئیس دفتر سیاسی 
حماس در مراسم تشییع شهید تأکید کرد: »فرمانده شهید سلیمانی 
همه زندگی خود را در حمایت و پشتیبانی از فلسطین گذاشت و اعلام 
می کنم این فرمانده بزرگ شهید قدس است.« جدا از این سخنان، به نظر 
می رسد که اهداف و اقدامات شهید سلیمانی بیش از همه معرف جایگاه 

او به عنوان شهید قدس بوده است.

ادامه در صفحه 2

ولادت حضرت فاطمه زهرا )س( 
و روز مادرگرامی باد

آگهی مناقصه عمومی شماره 2002005265000326
شهرداری کرج درنظر دارد برابر بودجه مصوب شورای اسلامی شهر پروژه مندرج درجدول ذیل 

را ازطریق مناقصه عمومی به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید.

1- سپرده شرکت درمناقصه به یکی از روش های ذیل ارائه گردد: ضمانت نامه بانکی معادل مبلغ فوق که به مدت 
90 روز اعتبارداشته و قابل تمدید باشد ویا واریز فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب 7007869448623 بانک شهر.

2- برندگان نفراول ودوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
3- مبلغ 1/000/000 ریال به عنوان هزینه خرید اســناد به حساب 700785313795 به نام شهرداری کرج ازطریق 

سامانه الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir می بایست واریز گردد.
4- متقاضیان می توانند ازتاریخ انتشارآگهی تا ساعت 14:30 تاریخ 1402/10/17 جهت خرید اسناد مناقصه به سامانه 

الکترونیک دولت)ستاد( مراجعه نمایند.
5- شــرکت کنندگان می بایست ضمن بارگذاری ضمانت نامه شرکت درمناقصه درسامانه ستاد نسبت به تحویل 
اصل ضمانت نامه تا ساعت 14:30 تاریخ 1402/10/27 به آدرس کرج - میدان توحید - بلواربلال - امور پیمانهای 

شهرداری کرج واقع درطبقه هفتم اقدام نمایند.
6-درصورت بروز هرگونه تناقص در موارد مندرج درآگهی  با سامانه ستاد ،ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود.

7- پیشــنهادات رسیده در مورخ 1402/10/28 درکمیسیون عالی معاملات شهرداری کرج مطرح وپس از بررسی 
وکنترل ، برنده مناقصه اعلام خواهد شد.لازم بذکر است شرکت کنندگان مجاز به حضور درجلسه بازگشایی پاکات 

خواهند بود.
8- هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

* جهت کسب اطلاعت بیشتر با شماره تلفن 35892421-026 تماس ویا به سایتwww.karaj.ir مراجعه نمائید.

اداره امورقراردادها وپیمانها - شهرداری کرج 

نحوه پرداخت قراردادمدارک لازممبلغ سپرده  به ریالمبلغ پروژه به ریالشرح  پروژهردیف

1
خرید وتحویل 89 دستگاه تبلت 

مورد نیاز معاونت شهرسازی
25/000/000/0001/250/000/000

ارائه اساسنامه مرتبط یا ارائه کارت 
100 درصد نقدیبازرگانی یا جواز کسب مرتبط
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قانون سوت زنی؛ بستری همزمان با آغاز دهه فجر؛
برای ارتقاء نظارت مردمی 

در مبارزه با فساد
2

در این شماره می خوانید:

2   شهید سلیمانی مرد عمل بود
4   دروغگویی چه تاثیری بر بینی می گذارد؟    

  فروش سینماهای آمریکا در سال 2023

    تیغ مالیات املاک و طبیب غیرمتخصص
 

    توافق اولیه طارمی با نراتزوری
   ماجرای ابردزدی ترکیه از ایران چه بود؟
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نجفیان در نشست خبری:

تأمین آب شرب؛ دغدغه 
مهم امروز کشور

روز گذشته نشست خبری شرکت آب منطقه ای البرز با عنوان »تغییر اقلیم و مصرف بالای آب در البرز« برگزار شد.   داود نجفیان  در جمع خبرنگاران گفت: 
امروز متوسط سرانه مصرف آب در کشور و البرز بیش از۶۰ درصد از میانگین جهانی بیشتر است. او با اشاره به تشدید اثرات خشکسالی و افزایش بی رویه 
برداشت آب، اعلام کرد: نظارت بر منابع آب سطحی و زیر زمینی این استان با هدف کاهش مصارف غیر ضروری تشدید شد. نجفیان ادامه داد: سرانه مصرف 

آب در برخی روستاهای استان البرز به سبب احداث استخرهای آب ۴۰۰ لیتر در شبانه روز است....

بازار چهار میلیارد دلاری لوازم 
آرایشی و بهداشتی در کشور

سرمربی یونانی بهمن ماه
 به ایران می آید

نایب رئیس بانوان فدراسیون بسکتبال گفت: سرمربی یونانی بهمن ماه به ایران 
می آیــد تا با وی برای ادامه همــکاری مذاکره کنیم.  فتانه ملک درباره ادامه 
همکاری با سرمربی یونانی تیم ملی بسکتبال بانوان، گفت: به همکاری خود با 
النی کاپوجیانی ادامه خواهیم داد و با وی در ارتباط هستیم. از او خواستیم تا در 
فرصت مناسبی به ایران بیاید تا درباره ادامه همکاری و دستمزد صحبت کنیم. 

النی دو تاریخ در بهمن ماه ....

مدیرکل اداره فرآورده های آرایشی و بهداشتی سازمان غذا و دارو با اشاره به بازار 
چهار میلیارد دلاری لوازم آرایشی و بهداشتی در کشور، گفت: شناسه گذاری 
محصولات آرایشی و بهداشتی امری مهم بوده که باعث می شود مردم آن را از 
کالای تقلبی و قاچاق تشخیص دهند زیرا از مرزها این محصولات به صورت 
قاچاق عرضه می شوند. محمود آل بویه روز سه شنبه در گشایش پنجمین 

نمایشگاه سه روزه فرآورده های آرایشی، بهداشتی شوینده...
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چرا پرداخت به موقع بدهی دولت  ها 
به شهرداری  ها مهم است؟
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وزیر فرهنگ: 
با محدودسازی 

سینما  حتما 
مخالفیم

پرونده چای 
دبش در مرحله 

تحقیقات 
مقدماتی است

1

جامعه به تبیین
 مکتب حاج قاسم 
نیازمند است 

مراسم رونمایی از تازه ترین آثار انتشارات »مکتب حاج 
قاسم« با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، خانواده 
شهید سلیمانی و جمعی از شخصیت های فرهنگی در 

محل تالار رودکی برگزار شد.

به گزارش پیام آشنا، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
طلیعه این مراسم پیرامون شخصیت سردار شهید »حاج 
قاسم سلیمانی« به ایراد سخن پرداخت و گفت: شهید 
سلیمانی به معنای واقعی اسطوره بزرگ تاریخ ایران است.

اســماعیلی به کار بردن تعبیر مکتب در مورد شهید 
ســلیمانی توســط رهبر معظم انقلاب را تاییدی بر 
شخصیت والای آن شهید دانست و افزود: این عنوان در 

میان شهدای پرفضیلت انقلاب کمتر به کار رفته است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به حجم گسترده 
تولید محتــوا و آثار فرهنگی در انــدک زمانی پس از 
شــهادت سردار سلیمانی اشاره و تاکید کرد: خلق آثار 
متعدد هنری پس از شهادت شهید سلیمانی، به واقع 
تبلور حجم عظیم  محبت و عاطفه مردم ایران و منطقه 
و بلکه تمام آزادی خواهان جهان نسبت به سردار شهید 

حاج قاسم سلیمانی است.
اسماعیلی با تاکید بر لزوم معرفی این سردار شهید به نسل 
جوان گفت: تمام لحظات زندگی شهید سلیمانی واجد 
پیام های اخلاقی و معنوی و هر آن چیزی اســت که در 
مبارزه به آن نیاز داریم و این پیام ها باید به نســل جوان 

انتقال داده شود.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پایان سخنان خود با 

بیان اینکه خوشبختانه بسیاری از آثار مکتب حاج قاسم 
به عرصه تولید و رونمایی رسیده است، خاطرنشان کرد: 
با افتخار در خدمت خانواده شــهید سلیمانی و بنیاد 

مکتب حاج قاسم هستیم.
»غلامعلی حداد عادل« رئیس فرهنگستان زبان و ادب 

فارسی دیگر سخنران این مراسم بود.
وی از شهید سلیمانی به عنوان سرمایه ای برای انقلاب 

نام برد که با شهادتش، این سرمایه سودآورتر شد.
حداد عادل در ادامه گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی 
فرمودنــد نباید نگــران ریزش های انقــلاب بود، چرا 
که رویش هایی هم داریم و حاج قاســم در میان همه 

رویش ها به مثابه یک درخت تناور بلند قامت است.
وی راز مانــدگاری ایــران را وجود مردانی بزرگ نظیر 
شهید سلیمانی دانست و افزود: اخلاص و ثبات در عقیده 
مهم ترین ویژگی حاج قاســم و راز این همه اثرگذاری 

به خصوص بعد از شهادت اوست.
به گفته حداد عادل، حاج قاسم یک متفکر کامل مبانی 
انقلاب و تجسم عینی و عملی همه ارزش های انقلاب 

اسلامی است.
رئیس فرهنگســتان زبان و ادب فارســی تاکید کرد:  
جنایتکاران دخیل در ترور شهید سلیمانی گمان کردند 
با شهادت او مانع از سر راهشان برداشته می شود، غافل 
از آنکه شــهید سلیمانی در جهان تکثیر شده و آنچه 
امروز در غزه می گذرد، عطر وجود ســلیمانی است و 
شهادت طلبی مبارزان فلسطینی، ادامه راه این شهید 

عزیز است.

در بخش دیگری از این مراسم »زینب سلیمانی« رئیس 
بنیاد مکتب حاج قاسم، در سخنانی تبیین نقش سردار 
سلیمانی در حوادث منطقه را محور برنامه های سالگرد 
امســال دانست و گفت: با توجه به حوادث منطقه، بنا 
داشــتیم به تبیین نقش شهید سلیمانی در ارتباط با 
جهان مقاومت بپردازیم و از این رو شعار »شهید القدس«  
را به عنوان شعار مراسم امسال انتخاب و معرفی کردیم.

رئیس بنیاد مکتب حاج قاسم به آثار تولید شده پیرامون 
سردار شهید نیز اشاره و بیان کرد: خوشبختانه طی سه 
سال بعد از شهادت حاج قاسم عزیز، حدود هشتصد اثر 
مکتوب توسط ناشران مختلف به چاپ رسیده است که 
نشان دهنده نگاه عمیق نویسندگان به این قهرمان ملی 

است.

جامعه ما نیازمند تبیین مکتب حاج قاسم است
»حجت الاسلام محمد قمی« ریاست سازمان تبلیغات 
اسلامی که به عنوان مهمان در آئین رونمایی از تازه های 
نشر مکتب حاج قاســم حضور یافته بود، در سخنان 
کوتاهی گفت: ما خود را خادم تبیین مکتب حاج قاسم 

می دانیم.
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی تاکید کرد: مکتب حاج 
قاســم تبیین می خواهد و این جامعه به حاج قاسم و 

تبیین مکتب او نیازمند است.
در پایان این مراسم با حضور فرزندان شهید سلیمانی و 
مهمانان حاضر در مراسم، از هفت عنوان اثر تازه منتشر 

شده انتشارات مکتب حاج قاسم  رونمایی شد.

سخنگوی ستاد انتخابات کشور گفت: روز ۱۵ دی 
نتایج بررسی صلاحیت داوطلبان انتخابات مجلس 

شورای اسلامی اعلام می شود.

به گزارش پیام آشنا، محسن اسلامی درباره مراحل 
برگزاری انتخابات ۱۱ اسفند، اظهار کرد: طبق قانون 

از ۲۵ آبان تا ۱۴ دی ماه زمان بررســی صلاحیت ها 
در هیات های نظارت است که تقریبا پنجشنبه پاسخ 
استعلامات و احراز صلاحیت ها یا عدم تایید یا عدم 
احراز به وزارت کشور ابلاغ خواهد. ما هم  روز جمعه  
۱۵ دی ماه از طریق فرمانداری ها به همه نامزدها چه 
تایید شدند چه عدم تایید خوردند یا عدم احراز اعلام 

خواهیم کرد.
وی افزود: اگر احیانا نامزدی یا به تعبیری داوطلبی 
که تایید نشده یا عدم احراز دیده، می تواند اعتراض 
بکند. از هفدهم تا نوزدهم دی ماه وقت اعتراض است. 
سپس شورای نگهبان به مدت یک ماه یعنی تا ۱۹ 

بهمن ماه  بررسی مجددی خواهد کرد. 

جامعه به تبیین مکتب حاج قاسم نیازمند است 

سخنگوی ستاد انتخابات کشور اعلام کرد

15 دی، زمان اعلام نتایج بررسی صلاحیت داوطلبان

اهدای خون، اهدای زندگی
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چرا شهید سلیمانی
 شهید قدس است؟

ادامه از صفحه 1
روحیه انقلابی شهید سلیمانی در مبارزه با اشغالگری

نگاهی به اصول و اهداف انقلاب اســلامی نشان می دهد که مقابله 
با رژیم صهیونیســتی از ابتدا در زمره اهداف اصلی آن بوده است. 
اصل حمایت از مستضعفان به عنوان مکملی برای استکبارستیزی 
و ظلم ستیزی محسوب می شود. بر این اساس جمهوری اسلامی 
به موازات مبارزه با استکبار و استعمار، خود را موظف به حمایت از 
مستضعفان جهان می داند که با مستکبران نبرد می کنند. این موضوع 
منطبق بر اصل ۱۵۴ قانون اساسی نیز قرار دارد. امام خمینی )ره( نیز 
بیان داشتند که »ما طرفدار مظلوم هستیم. هرکسی در هر قطبی که 
مظلوم باشد، طرفدار آن هستیم« روحیه انقلابی شهید سلیمانی در 
دفاع از قدس به موازات فرمایش رهبری انقلاب قرار دارد که »سردار 
شهید قاسم سلیمانی نمونه برجسته ای از تربیت شدگان اسلام و 

مکتب امام خمینی )ره( بود«
شهید ســلیمانی تنها راه حل مساله فلســطین را مبارزه با رژیم 
صهیونیستی می دانست. ایشــان در ۳۰ شهریور ۱۳۹۶ در مراسم 
چهلمین روز شهادت شهید مرتضی حسین پور در لنگرود با اشاره 
به لزوم مقاومت در برابر رژیم صهیونیستی گفت: »فلسطین … راهی 
جز مقاومت ندارد؛ راهی جز ایستادگی ندارد. این راهی جز ایثار و 
جانفشانی و جان اهدا کردن ندارد. چرا در جنگ تحمیلی بیش از 
دویست هزار شهید دادیم؟ اگر نمی کردیم چه می شد؟ عرفات اسلحه 
را بر زمین گذاشت. با خدعه مذاکره ای که او را فریب دادند، اسلحه 

مبارزه را زمین گذاشت. نتیجه چه شد؟«
ایشان همچنین در مراسم شهادت شهید عماد مغنیه در ۲۶ بهمن 
۱۳۹۶ گفت: »امروز غزه و لبنــان نقاط تولید اضطراب دائم برای 
اسرائیل است و هر موشکی که از فلسطین شلیک می شود می توان 
اثر انگشت عماد مغنیه را در آن دید«. سلیمانی در مرقومه ای خطاب 
به فرمانده نیروهای قسام نوشت: »به همه اطمینان دهید که ایران 
اسلامی، هر میزان هم که فشارها افزایش یابد و محاصره اش تنگ تر 
شود، فلسطین این نگین جهان اسلام و قبله اول مسلمانان و محل 
معراج رسول خدا )ص( را تنها نخواهد گذاشت. دفاع از فلسطین، مایه 
عزت و شــرافت ماست و هرگز در ازای زرق و برق و لاشه این دنیا، 
از این واجب دینی دست نخواهیم کشید. دفاع از فلسطین مصداق 
واقعی دفاع از اسلام و قرآن است و هر کس ندای شما را بشنود و به 

یاری شما نشتابد مسلمان نیست.«

ادراک قدس به عنوان دعوای اصلی اسلام و غرب
ویژگی دیگری که دایر بر نقش شهید سلیمانی در قامت شهید قدس 
است، اهمیت موضوع فلسطین برای ایشان است. شهید سلیمانی 
فرمانده نیروی قدس به عنوان بخشی از سیاست خارجی جمهوری 
اسلامی بود اما موضوع قدس و فلسطین را نه یک موضوع سیاست 
خارجی، بلکه آن را یک موضوع دینی و مربوط به کل عالم اسلامی 
برمی شــمرد. زیاد نخاله دبیر کل جنبش جهاد اسلامی فلسطین 
در این باره می گوید: »شــهر قدس اشغالی همیشه در قلب سردار 
سلیمانی قرار داشــت و در تمام نبردهایی که شهید سلیمانی در 
منطقه در آن حضور داشت، قطب نمای آن جنگ قدس بود؛ چراکه 
هدف حفظ مقاومت است.« خود شهید سلیمانی در یک سخنرانی 
گفت: »همه دعوای ما در عالم اسلام با غرب بر سر یک مسجد است. 
همه  وحدت ما هم در عالم اســلام بر سر یک مسجد است. همه 
این جنگ بر ســر مسجدالاقصی است. همه این توطئه های حول 
عالم اســلامی هم بر سر همین مسجد است و همه آن چیزی که 
می توانست و می تواند عالم اسلامی را وحدت ببخشد، یک مسجد 

است.«

سوق دادن ماموریت نیروی قدس به سمت موضوع فلسطین
شهید سلیمانی از ابتدای فعالیت به عنوان فرمانده نیروی قدس در 
سال ۱۹۹۷ تا هنگام شهادت در سوم ژانویه سال ۲۰۲۰ اهداف این 
نیرو را در قالب فرامین امام خمینی )ره( و رهبری انقلاب در راستای 
هدف اصلی یعنی مقابله با رژیم صهیونیستی به عنوان تهدید اصلی 
علیه نظام جمهوری اسلامی و جهان اسلام متمرکز نمود. در واقع 
هدف نیروی قدس قبل از فرماندهی ایشان )۱۳۷۶-۱۳۵۹( بیشتر 
متمرکز بر مقابله مستقیم با تهدیدات متمرکز بود. در حالی که در 
دوره سردار سلیمانی، این اقدامات به مرور به سمت همپوشانی با 
اهداف مقاومت سوق یافت. از شهادت سلیمانی، اقدامات او در قضیه 
فلسطین در ابتدای مسئولیت در نیروی قدس بیش از پیش مورد 

توجه قرار گرفت.
سردار حســن رونده دو اقدام مهم شهید را اهتمام به روز قدس و 
حضور در خط مقدم منطقه مقاومت می دانــد. او که از هم رزمان 
شهید اســت می گوید: »اولین اقدام شهید سلیمانی اهتمام ویژه 
برای برگزاری روز جهانی قدس بود، ایشان در ۲۳ سال فرماندهی 
خود در نیروی قدس اهتمام ویژه ای برای برگزاری روز جهانی قدس 
داشت و شخصاً برنامه های روز قدس را در تمام نقاط جهان پیگیری 
می کرد و واقعاً روز جهانی قدس را شهید سلیمانی زنده کرد. دومین 
اقدام، حضور در خط مقدم مبارزه با رژیم صهیونیســتی بود؛ قبل 
از حضور ســردار سلیمانی در نیروی قدس کارهای جدی نظامی 
نداشتیم و همه اقدامات ما دفاعی و امنیتی بود و بیشتر کار امنیتی 
انجام می دادیم که با ورود سردار سلیمانی به سمت فرماندهی نیروی 
قدس، شکل و شــمایل کار عوض شد و ایشان شخصاً در صحنه 
حاضر شــد و با یک بازدید گسترده از منطقه مقاومت، امکانات را 

بررسی کرد.«

پرُکردن دست فلسطینی ها
»پر کردن دست فلســطینی ها«، این تعبیر توسط رهبر انقلاب، 
گویاترین گزاره برای اقدامات شهید سلیمانی در موضوع فلسطین 
اســت. یک جنبه این گزاره، حمایت نظامی از مقاومت فلسطین 
است. رهبری در بهمن ماه ۱۳۹۰ فرمودند: »ما در قضایای ضدیت 
با اسرائیل دخالت کردیم؛ نتیجه اش هم پیروزی جنگ سی و سه 
روزه و پیروزی جنگ بیست و دو روزه بود.« نتیجه حمایت شهید 
سلیمانی از فلسطین و قدس دستیابی حماس به سلاح های متعارف 
همچون موشک های کورنت، پهپادهای انتحاری و تجهیزات کنترل 
از راه دور اســت. در عملیات طوفان الاقصی دیده شــد که تجهیز 
تونل ها و سامانه های پرتاب موشکی، رژیم را در بسیاری از حملات 
به این اهداف ناکام گذاشت. دبیرکل جهاد اسلامی پس از شهادت 
سردار سلیمانی گفت که: »این مساله شبیه یک معجزه بود و از نظر 
فنی و امنیتی و امکان پذیری بسیار سخت بود اما در نهایت چنین 
کاری انجام شد. سلاح هایی که سردار سلیمانی به نوار غزه رساند، با 

همان موشک ها راه برای بمباران تل آویو باز شد«.
جنبه دیگر این پر کردن دست فلسطینی ها شامل تجمیع قدرت 
گروه های مقاومت حول موضوع فلســطین و غزه اســت. در واقع 
ســلیمانی نه تنها توان عملیاتی مبارزان فلسطینی را از سنگ به 
تسلیحات مدرن از جمله توانایی ساخت موشک ارتقاء داد، بلکه برای 
دفاع از قدس کل جغرافیای مقاومت را به خدمت گرفت. گروه های 
مقاومت که تا یک دهه قبل اجزایی دور از هم بودند، در سال های 
اخیر تبدیل به ائتلافی با اهداف مشــخص شده اند که نتیجه آن 
برقراری توازن وحشت علیه رژیم صهیونیستی بود. در همین راستا 
است که عملیات طوفان الاقصی با حمایت گروه های عراقی، حزب الله 

لبنان و ارتش ملی یمن روبرو شده است.

جمع بندی
در مجموع باید گفت که عنوان »شهید قدس« نشان از اولویت مقابله 
با رژیم صهیونیستی و مترادف با »آزادی قدس« در اندیشه شهید 
سلیمانی بود. شهید سلیمانی از یک طرف با روحیه برآمده از انقلاب 
اســلامی، مقابله با اشغالگری رژیم را سرلوحه برنامه خود قرار داد. 
همچنین در چارچوب اهداف کلی تصمیم گیران نظام، ماموریت 
نیروی قدس را بر حمایت تسلیحاتی از گروه های فلسطینی حماس 

و جهاد اسلامی متمرکز نمود.
سجاد مرادی کلارده
 پژوهشگر روابط بین الملل
Alborz.payam@gmail.com

التیام زخم شهادت حاج قاسم 
چرا و چگونه؟

دیپلماسی عمومی ابزار مهمی در سیاست خارجی کشورهاست که 
بر اساس آن منافع ملی تعقیب می شود؛ این نوع دیپلماسی سبب 
ارتقای قدرت نرم کشورها می شود. قدرت واقعی دیپلماسی عمومی 
تا آنجاست که حتی می تواند شکســت را پیروزی جلوه دهد. رژیم 
صهیونیستی نیز از نوع خاصی از دیپلماسی عمومی استفاده می کند 
که به آن »هاسبارا « می گویند که طی آن رژیم تلاش می کند وجهه 
مثبتی از خود به نمایش بگذارد و تا حد زیادی توانسته است چهره 
جنگجو و خشــن خود را صلح طلب نمایش دهد. این رژیم نه تنها 
توانسته به توجیه اصل ذات و وجود خود بپردازد، بلکه موفق شده خود 
را دموکرات و آزاد هم جلوه دهد و اذهان عمومی جهان را از جنایات 
۷۵ ساله خود غافل کند و اکنون که در حال جنایت جنگی در غزه 
است، این نسل کشی را حق طبیعی خود نمایش دهد. اما گهگاهی 
در میان اخبار رســانه ای، مطالبی منتشر می شود که نقاب از چهره 
حقیقی این رژیم منحوس برمی دارد. نفتالی بنت، نخست وزیر سابق 
رژیم صهیونیستی، در گزارشی در »وال استریت ژورنال« به صورت 
رسمی نوشته است در دوران نخست وزیری وی، اسرائیل در فوریه 
۲۰۲۲ به یک کارخانه تولید پهپاد در اســتان کرمانشاه حمله کرد. 
او به صورت ضمنی تأیید کرد ترور یک افسر ارشد سپاه پاسداران- 
حسن صیاد خدایی- توسط موساد اجرا شده است. بنت همچنین 
ادعا کرده: »پس از ناکامی ایران در انجام دو حمله پهپادی به خاک 
ما، اسرائیل یک پایگاه پهپاد در خاک ایران را منهدم کرد. در مارس 
۲۰۲۲، یک واحد نظامی ایرانی قصد کشتن گردشگران اسرائیلی در 
ترکیه را داشت که ناکام ماند. چندی بعد فرمانده این یگان در مرکز 
تهران کشته شد!« اگرچه این اعتراف بنت با انتقادات نتانیاهو مواجه 
شد، اما پرسش اینجاســت که ایران چه رویکردی را در مواجهه با 
دیپلماسی هاسبارا در پیش گرفته است؟ قبول کنیم یا نه، همان طور 
که در جنگ سخت با رژیم صهیونیستی هستیم، در جنگ نرم هم 
هستیم. میدان اصلی جنگ نرم، کف جامعه و ابزار اصلی آن دیپلماسی 
عمومی است. آیا اتخاذ سیاست غیراعلامی و پاسخ نامتوازن ایران در 
خرابکاری های رژیم صهیونیستی توانسته است قدرت بازدارنده ای از 
کشورمان را به نمایش بگذارد؟ قطعاً اثر وضعی دیپلماسی عمومی 
کشــورمان بر قدرت نرم و حتی حوزه فعالیت های سخت نیز سایه 
انداخته است. اینکه در رسانه های مختلف دائماً مطرح می شود چرا 
ایران پاسخ درخوری به رژیم صهیونیستی نمی دهد، در نهایت منجر 
به ترسیم تصویر ضعیف و ناکارآمد از دیپلماسی عمومی ما خواهد 
شد. سخنگوی وزارت خارجه گفته است ما هیچ اقدام جنایتکارانه 
رژیم صهیونیستی و آمریکا را بی پاسخ نمی گذاریم. اما ماهیت پاسخ ها 
چه بوده اســت؟ چرا سیاســت های اعلامی با اعمالی تفاوت دارد؟ 
وقتی رهبران رژیم صهیونیستی خود اقرار می کنند چند بار عملیات 
خرابکارانه انجام داده اند، علت سکوت در بازتاب اخبار انتقام چیست؟ 
نخستین راهکار این است که می توان از فضاهای رسانه ای غیررسمی 
برای پوشش اخبار استفاده کرد. افکار عمومی ایران هنوز جای زخم 
شهادت سردار را بر پیکر خود احساس می کنند! هنوز نمی دانند انتقام 
شهید فخری زاده گرفته شده یا نه؟ افکار عمومی داخلی دیگر به واژه 
»انتقام در زمان و مکان مناسب« به دیده تردید می نگرند. در خارج از 
ایران نیز اوضاع بهتر نیست. اینکه حمایت جدی ما از گروه های جبهه 
مقاومت در نظرسنجی ها جایگاه ممتازی ندارد. حتی کشور کوچکی 
مانند قطر با شبکه الجزیره گوی ســبقت را از ایران در دیپلماسی 
عمومی ربوده است. در هر صورت لازم است در سیاست های رسانه ای 
و اعلامی دستگاه دیپلماسی عمومی تجدیدنظر جدی اتفاق بیفتد. 
اثر وضعی دیپلماسی عمومی منجر به امیدآفرینی و اقتدارآفرینی در 
عرصه بین الملل و افزایش قدرت بازدارندگی خواهد شد. دشمن دست 
به هر جنایتی که می زند، با نقاب دیپلماسی عمومی چهره کریه خود 
را می پوشــاند، حال آنکه ما از بازتاب انتقام عزیزترین سرداران خود 

بازمانده ایم یا آن را به نمایش نمی گذاریم!
زینب  اصغریان

شهید سلیمانی مرد عمل بود
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: شهید سلیمانی به معنای 
واقعی کلمه مردم عمل بود. مردم باوری غیرشعاری او پشت انبوهی 
از تصاویر و پوسترها پنهان شده و باید کارآمدی حاج قاسم به طور 

دقیق تبیین شود.

به گزارش پیام آشنا، محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دستور 
جلسه علنی دیروز )سه شنبه ۱۲ دی ماه( مجلس شورای اسلامی، 
اظهار کرد: فرا رسیدن سالروز شهادت سردار رشید اسلام، شهید 
سپهبد حاج قاسم سلیمانی را گرامی می دارم. وی بیان کرد: حاج 
قاسم سلیمانی به معنای واقعی کلمه مرد عمل، کارآمد، شجاع، 
مخلص و محاســبه گر بود، اما در کنار این ویژگی های برجسته 
آنچــه او را به طور ویژه متمایز می کرد، آن بود که کارآمد بود و 
می توانست راه ها را باز کند و در میدان عمل مشکلات را پشت سر 
بگذارد. قالیباف با بیان اینکه آنچه در همه این سال ها کمتر به آن 
پرداخته شده است کارآمدی و توان حل مسأله آن شهید گرانقدر 
اســت، ادامه داد: حاج قاسم در میدان های مختلف پیروز بود و 
توانست امنیت و آرامش را برای مردم ایران رقم بزند. این پیروزی ها 
از محاسبه دقیق شرایط، پرهیز از شتاب زدگی و بی ملاحظگی، 
استفاده از توان مردم، واقع گرایی و باور عمیق به سنت های الهی 
برآمده بود. وی افزود: حاج قاسم نه تنها یک الگوی نظامی کم نظیر 
بود که در زیست سیاسی، اجتماعی و فرهنگی خود نیز الگوی 
برجسته ای به شمار می رفت. شهید سلیمانی به دلیل باور عمیق 
به توان و اثربخشی مردم و باور به آرمان های اسلام و انقلاب، در 
همه ابعاد وجودی رشد کرد و رفتار او باید در تمام ابعاد به عنوان 

الگو تبیین شود.

مهلت 3 ماهه مجلس به وزارت 
صمت برای واردات خودرو

نماینده مردم مرودشــت در مجلس شورای اسلامی مهلت سه 
ماهه ای به وزارت صمت و دولت برای واردات خودرو داد.

به گزارش پیام آشنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
جلسه علنی دیروز مجلس سوال جلال رشیدی کوچی نماینده 
مردم مرودشت از وزیر صنعت، معدن و تجارت در خصوص اینکه 
چرا علی رغم گذشت یکسال از تصویب قانون واردات خودرو تا این 
لحظه خودرویی وارد کشور نشده است را بررسی کردند. جلال 
رشیدی کوچی پس از استماع توضیحات وزیر صمت بیان کرد: 
اگر بنده همین الان این سوال را به رای بگذارم قطعا نمایندگان 
با توجه به حساســیت این موضوع به وزیر کارت زرد می دهند 
اما از آنجا که آقای علی آبادی مدتی اســت که روی کار آمده و 
بنده شهادت می دهم که در این مدت برای واردات خودرو تلاش 
کردند مهلتی سه ماهه تا عید به وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و دولت برای انجام واردات خودرو می دهم و سوال خود را به رای 

نمی گذارم.

یادداشت 

اخبار سراسری

سرمقاله

نماینده مردم کرج، فردیس و اشــتهارد، با اشاره به تایید 
طرح حمایت از گزارشــگران فساد توسط شورای نگهبان 
گفت: طرح حمایت از گزارشگران فساد با هدف ایجاد بستر 
قانونی برای نظارت مردم پایه، حمایت از اعلام کنندگان فساد 
و تقویت مردمی سازی مقابله با فساد در مجلس تصویب و با 

تائید شورای نگهبان به قانون تبدیل شد.

به گزارش پیام آشنا، عضو کمیسیون تلفیق برنامه هفتم 
در مجلس شــورای اســلامی گفت: یکی از مواردی که از 
ابتدای مجلس یازدهم توسط جمعی از نمایندگان مطرح 
شــد، طرح حمایت از سوت زنی یا افشاگری فساد بود که 

روندی طولانی را در کمیسیون قضایی گذراند.
رئیس فراکســیون دیپلماســی اقتصــادی درخصوص 
دســتاوردهای این قانون تصریح کرد: بــه دلیل این که 
افشاگران فساد همواره از سوی ذی نفعان و شبکه مفسدین، 
مورد تهدید جانی، مالی، حیثیتی و خانوادگی هســتند، 
مراجع قضایی براســاس این قانون می تواننــد به آن ها و 
اطرافیانشــان کمک کنند، همچنین بر اساس این قانون 

برای نهادی که فســاد را کشف و به آن رسیدگی می کند، 
مشوق هایی در نظر گرفته می شود. ارائه درصدی از فساد 
کشف شده به افشاگر از جمله روش هایی است که سوت زنان 
را مــورد حمایت قرار خواهــد داد، در این قانون برای این 
که گزارشگران فساد بدانند گزارش آن ها توسط نهادهای 
مربوطه بررسی و رسیدگی می شود، سامانه ای راه اندازی 

خواهد شد.
وی در خصوص اینکه گزارشگران فســاد در چه مواردی 
می توانند ســوت زنی کنند، ادامه داد: ماده ۲ این قانون، 
موضوعات متعددی را پیش بینی کرده اســت که رشوه، 
اختلاس، تصرف غیرقانونی در امــوال دولتی یا عمومی، 
رفتارهای موضوع قانون مجازات، اعمال نفوذ برخلاف حق 
و مقررات قانونی،  تبانــی در معاملات دولتی، اخذ درصد 
)پورسانت( در معاملات داخلی یا خارجی، رفتارهای موضوع 
لایحه قانونی راجع به منع مداخله وزرا و نمایندگان مجلس 
و کارمندان در معاملات دولتی و کشوری، تحصیل مال از 
طرق نامشروع توسط کارکنان دستگاه ها و نهادها جزو این 

موارد است.

نائب رئیس کمیســیون صنایع و معادن گفت: گزارشگر 
می تواند با حفظ محرمانگی و بدون ارائه اطلاعات هویتی 
خود و تحت عنوان ناشــناس اقدام به گزارشــگری کند. 
همچنین مرجع پذیرنده و مراجع رسیدگی کننده مجاز 
به افشای اطلاعات گزارشگر بدون أخذ رضایت قبلی وی 
نیستند، حمایت های دیگری از قبیل: تغییر محل خدمت 
درون ســازمانی و همچنین مأموریت یا انتقال به ســایر 
دستگاه های اجرایی درخصوص کارکنان به نحوی که در 
حقوق، مزایا و گروه شــغلی وی تغییر ایجاد نشود، تعیین 
وکیل به صورت رایگان در پرونده های ناشی از گزارشگری، 
اتخاذ هرگونه حمایت که مقام قضایی برای حفظ امنیت 
جانی یا مالی یا شغلی لازم تشخیص دهد در نظر گرفته 

شده است. 
عسگری در پایان خاطر نشان کرد: بر اساس این قانون، در 
صورت استحقاق، بر اساس میزان تاثیر گزارش در کشف 
فســاد، اعم از این که گزارشــگر درخواســت پاداش داده 
یا نداده باشد، نســبت به تعیین مبلغ پاداش تا ۲ درصد  
ارزش ریالی موضوع پرونده اقدام خواهد شد. سقف پاداش 

به شخص حقیقی و شخص حقوقی خصوصی به ترتیب 
یکصد میلیارد ریال و دویست میلیارد ریال است. در صورت 
تعدد گزارشگران در یک گزارش به تشخیص مقام قضایی 
رســیدگی کننده پاداش میان آن ها تقسیم می شود. این 
مصوبه دولت را موظف کرده اســت تا ردیف مستقلی به 

منظور اجرای این قانون ایجاد نماید.

رئیس جمهور حضور سلایق مختلف را باعث هم افزایی 
در مسیر پیشبرد کشور دانست و گفت: دولت نه تنها از 
حضور سلایق مختلف در مجلس نگران نیست، بلکه آن را 
بستری برای شکل گیری مجلس قوی می داند که می تواند 
تقویت دولت و در نتیجه افزایش قدرت و اقتدار ایران را به 

دنبال داشته باشد.

به گزارش پیام آشنا، ســید ابراهیم رئیسی شامگاه 
دوشنبه در نشستی صریح و صمیمی با بیش از ۵۰ نفر 
از سران احزاب و فعالان سیاسی کشور، با بیان اینکه این 
نشست در لبیک به فرمایش رهبر معظم انقلاب اسلامی 
در راستای تلاش برای ایجاد شور و افزایش مشارکت در 
انتخابات پیش رو برگزار شــده است، چنین جلساتی را 
در نزدیک کردن نگاه ها به یکدیگر و هم افزایی احزاب و 
چهره های سیاسی، اجتماعی و اثرگذار در تقویت فضای 

انتخاباتی در جامعه موثر دانست.
رئیس جمهور در این جلسه ۳ ساعته که با طرح دیدگاه ها، 
نظــرات و انتقادات های گوناگون همــراه بود، با تبریک 
فرارسیدن ســالروز ولادت باســعادت حضرت صدیقه 
طاهره)س( و نیز سالروز میلاد امام خمینی)ره(، حضور در 
جمع فعالان سیاسی و سران احزاب را فرصتی ارزشمند 
توصیف و تصریح کرد: استنباط از فرمایشات اخیر رهبر 
معظم انقلاب اســلامی این اســت که در شرایط فعلی 
مهمترین وظیفه همه فعالان سیاسی در نظام جمهوری 
اســلامی ایران اعم از دولت، قوای ســه گانه و احزاب و 
چهره های سیاسی، ایجاد و ارتقای امید و نشاط در جامعه 

است.
رئیســی، دلدادگی به انقلاب اسلامی به رهبری امامی 
تحول خواه و خون های ریخته شده به پای درخت تنومند 
انقلاب را نقطه اشتراک همه فعالین سیاسی و اجتماعی در 
نظام جمهوری اسلامی ایران دانست و با اشاره به اقدامات 
بزرگی کــه در جریان فعالیت بخش های مختلف نظام 

در طول ۴۴ ســال گذشته به انجام رسیده است، بر نگاه 
واقع بینانه، منصفانه و توأمان به دستاوردها و کاستی های 
دوره های گذشته تاکید کرد و افزود: همه باید بدانیم که 
اگر اقدام به تخریب وجهه دیگران کنیم، وجهه و اعتبار 
خود ما بالاتر نمی رود؛ دشمن به دنبال نفی دستاوردهای 
نظام و توقف پیشــرفت کشــور است لذا همه موظفیم 
ضمن افتخار به دستاوردهای ۴۴ سال گذشته، برای رفع 

کاستی ها و پیشرفت های بیشتر تلاش کنیم.
رئیس جمهور با مهم دانســتن نقش احزاب در اصلاح 
امور کشــور، تلاش برای اصلاح گــری و رفع گره ها را از 
کارکردهای اصلی احزاب و گروه های سیاسی و اجتماعی 
دانست و گفت: امروز همه موظیفم فارغ از اینکه چه کسی 

گره را ایجاد کرده، برای رفع آن تلاش کنیم.
رئیسی به برنامه دولت برای تکمیل طرح های نیمه تمام 
اشــاره کرد و گفت: برای دولت مهم این نیست که این 
طرح ها در زمان کدام دولت آغاز شــده و تکمیل آنها به 
نام چه دولتی نوشته می شود، آنچه مهم است، تکمیل 
و بهره برداری از این طرح هاست که باعث رضایت مندی 
مردم، ارتقای امید و افزایش سرمایه اجتماعی نظام خواهد 

شد.
رئیس جمهور همچنین طرح انتقاد در جامعه را باعث رشد 

و کمال دانست و با بیان اینکه این دولت برخلاف برخی 
دیگر که ادعای مدارا داشته اند، سعه صدر بالایی در برابر 
انتقادات داشته است، تصریح کرد: از طرح انتقادات، نظرات 
و دیدگاه های مختلف و متنوع استقبال می کنیم، اما طرح 
انتقادات باید نتیجه عینی برای مردم و جامعه داشته باشد.

رئیسی با اشاره به موضوع پرونده های مفاسد اقتصادی، 
اکتفا کردن به تکرار اخبار مفاســد را بی فایده و موجب 
ســرخوردگی و ناامیدی مردم و افکار عمومی دانست و 
خاطرنشان کرد: آنچه در این زمینه می تواند موثر بوده و 
ضمن اصلاح امور به ارتقای امید و نشاط مردم بیانجامد، 
دو موضوع پیگیری مستمر در به نتیجه رساندن پرونده ها 
و برخورد با مفسدین و از بین بردن بسترهای فساد برای 

جلوگیری از تکرار آن است.
رئیس جمهور در ادامه حضور ســلایق مختلف را باعث 
هم افزایی در مسیر پیشبرد کشور دانست و افزود: دولت نه 
تنها از حضور سلایق مختلف در مجلس نگران نیست، بلکه 
آن را بستری برای شکل گیری مجلس قوی می داند که 
می تواند تقویت دولت و در نتیجه افزایش قدرت و اقتدار 

ایران را به دنبال داشته باشد.
رئیسی با تاکید بر پرهیز از قبیله گرایی در فعالیت احزاب 
و گروه های سیاســی، درباره مباحث مطــرح در احراز 

صلاحیت هــا نیز تصریح کرد: از نظــر دولت همه افراد 
دارای صلاحیت هستند، مگر اینکه دلیل متقنی بر عدم 
صلاحیت وجود داشته باشد. مهم افزایش مشارکت است 

که همه باید در این مسیر تلاش کنند.
رئیس جمهور با اشــاره به برخی نکات مطرح شده در 
این نشست درباره تاثیر مشکلات اقتصادی بر مشارکت 
در انتخابات خاطرنشــان کرد: اساسا یکی از رسالت های 
انقلاب اسلامی فقرزدایی و بهبود مستمر وضعیت معیشت 
بخش های مختلف جامعه است. در سال های سپری شده 
از انقلاب نیز کارهای بزرگ و زیادی در این زمینه انجام 
شده، اما همچنان نیازمند استمرار تلاش ها در این زمینه 

هستیم.
رئیســی از همه افرادی که امکان بیان عمومی نظرات و 
دیدگاه هایشان را دارند خواست که با بیان، قلم و عمل شان 
برای تعالی و رشد بیش از پیش نظام جمهوری اسلامی 

ایران تلاش کنند.
پیش از ســخنان رئیس جمهور به ترتیب آقای مجید 
انصاری، خانم زهره الهیان، و آقایان مســعود پزشکیان، 
اسدالله بادامچیان، علی مطهری، مالک شریعتی، مصطفی 
کواکبیان، حسین الله کرم، محمدباقر نوبخت، عبدالحسین 
روح الامینی، علی ربیعی، سید نظام الدین موسوی، محسن 
هاشمی، قدرت علی حشمتیان، سید حسین مرعشی، 
سید محمدصادق محصولی، محمدعلی ابطحی، ابوالقاسم 
جراره، مســعود زریبافان، محمدعلی وکیلی، جواد امام، 
حمید رسایی، حسین کمالی، محمد هاشمی و غلامعلی 
حدادعادل در ســخنانی ضمن قدردانی از دعوت رئیس 
جمهور و برگزاری این نشست به بیان دیدگاه ها و نظرات 
خود درباره برگزاری انتخابات مشارکتی و افزایش مشارکت 
در انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شــورای اسلامی 

پرداختند.
حاضران همچنین در پایان جلســه پس از ثبت عکس 

یادگاری، شام را مهمان رئیس جمهور بودند.

مدیرکل پدافند غیرعامل استانداری البرز با اشاره به 
اینکه پدافند غیرعامل در کشور ما مغفول واقع شده 
است، گفت: هرچه از آن غافل شویم، ضربه های مهلک 

و جبران ناپذیری به ما وارد می شود.

به گزارش پیام آشنا، سید حسن هاشمی در همایش 
پدافند غیرعامل رسانه ای که در سالن سیروس صابر 
اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان البرز برگزار 
شد، با اشــاره به اینکه پدافند غیرعامل در کشور ما 
مغفول واقع شــده است، گفت: پدافند غیرعامل یک 

موضوع زیربنایی و ریشه ای است که هرچه از آن غافل 
شویم، ضربه های مهلک و جبران ناپذیری در حین کار 

و اهداف مدنظر به ما وارد می شود.
وی عنوان کرد: پدافند غیرعامل مانند نقشه راه و سنگ 
بنای یک ساختمان اســت که اگر این سنگ زیرین 
محکم، استوار و صاف بنا شود، هرچه این ساختمان 
بالا برود مشکلی پیش نمی آید اما اگر سنگ بنای این 
ساختمان کج باشد، سازه موردنظر تا ثریا کج خواهد 

رفت.
مدیرکل پدافند غیرعامل استانداری البرز با اشاره به 

قدمت حدود ۳۵۰ ساله پدافند غیرعامل در کشورهای 
پیشرفته دنیا بیان کرد: برخی کشورها وزارت پدافند 
غیرعامــل دارند اما در ایران با وجود منابع سرشــار، 
دستورالعمل های متفاوت و نظام نامه های گوناگون، 
اقدام عملیاتی برای پرداختن به این نوع پدافند انجام 

شده که جای بسی تأسف دارد.
هاشمی ادامه داد: البته این بدان معنا نیست که پدافند 
غیرعامل ۲۰۰ یا ۳۰۰ سال پیش به وجود آمده است 
زیــرا از زمانی که جنگ اتفاق افتــاد و آفند صورت 
گرفت، دفاع در مقابل آن انجام شد. پدافند به دو دسته 

عامل و غیرعامل تقسیم می شود که پدافند عامل را 
سازمان های نظامی و انتظامی بر عهده دارند و تاکنون 

نیز در این عرصه موفق بوده اند.
وی تصریح کرد: ایرانی که در روزگاری قادر به ساخت 
ســیم خاردار نبود و کســی هم به آن سیم خاردار 
نمی داد، امروز به جایی رسیده که التماس می کنند به 
کشورهای پیشرفته و توسعه یافته پهپاد بدهد اما در 
پدافند غیرعامل که مردم محور است هنوز با مشکل 
مواجه هســتیم که امیدواریم هرچه زودتر با حمایت 

آحاد مردم و مسؤولیت دغدغه مند مرتفع شود.

سخنگوی قوه قضاییه گفت: پرونده چای دبش در مرحله 
تحقیقات مقدماتی است و بازپرس از مبادی ذی ربط پاسخ 

و اطلاعاتی گرفته است.

به گزارش پیام آشنا، نشست خبری مسعود ستایشی، 
سخنگوی قوه قضائیه، دیروز سه شنبه )۱۲ دی ماه( با حضور 

خبرنگاران رسانه های مختلف برگزار شد.
مسعود ستایشی سخنگوی قوه قضائیه با تبریک و تهنیت 

خجسته سالروز میلاد سالروز مادر امت و امامت حضرت 
فاطمه زهرا )س( گفت: در اهمیت مقام و منزلت بانوی اول 
جهان اسلام همین بس که پیامبر )ص( با عناوین مختلف 
جایگاه والای آن حضرت را در مســیر حرکت عالم اسلام 

تبیین فرموده اند.
وی ادامه داد: روز میلاد حضرت فاطمه زهرا )س( فرصت 
مغتنمی است تا قدردانی نسبت به عموم مادران و بانوان 
ایران اسلامی که با محبت و عشق در دامان خود نسل جدید 
آماده به حضور در عرصه های اجتماعی را پرورش می دهند 
انجام گیرد. وی همچنین در ادامه فرا رسیدن میلاد حضرت 
امام خمینی )ره( و احیاگر اسلام ناب در قرن حاضر را گرامی 
داشــت و گفت: امام خمینی )ره( نماد اعتماد به مردم به 
حاکمیت اســلامی و نماد بارز الهی برای برافراشته شدن 
پرچم توحید در عصر پیش از ظهور است که آرمان ایشان 
برای تجلی عدالت باید سرلوحه اقدامات مسؤولان قرار گیرد.

سخنگوی قوه قضائیه ضمن گرامیداشت نام و یاد شهادت 
اســطوره مقاومت و ســازش ناپذیری بــا رژیم منحوس 
صهیونیستی، سردار دل ها شهید حاج قاسم سلیمانی گفت: 
اگرچه فقدان وجود مادی آن فرمانده بی بدیل جبهه مقاومت 
همچنان سخت و سنگین است، اما با رشادت های آن عزیز و 
سایر فرماندگان و تلاشگران بی مرز و بی ادعا الگوی مقاومت 
و ایستادگی در برابر ظلم و تجاوز و تعدی دشمنان به کیان 
اسلامی و ممالک مسلمان نهادینه شده و به رشد و بالندگی 
رســیده است. وی ادامه داد: دشمن گمان می کرد که با از 

میان برداشتن شهید حاج قاسم سلیمانی و یا سایر شهدای 
جبهه مقاومت نظیر سردار شهید سید رضی موسوی لبه 
پیکان مقاومت علیه صهیونیســت به زوال می گراید، اما 
امروز و با گذشــت ۴ سال از شهادت حاج قاسم سلیمانی 
بی شک مشخص است که خورشید تابان تفکر ایستادگی 
در برابر ظلم متجاوز فرا زمینی شده و تا اضمحلال کامل 

صهیونیست از جوشش و خروش نمی ایستد.
سخنگوی قوه قضائیه در رابطه با آخرین وضعیت پرونده 
چــای دبش اظهار کرد: ایــن پرونده در مرحله تحقیقات 
مقدماتی است و بازپرس از مبادی ذی ربط پاسخ و اطلاعاتی 

گرفته است.
وی در پاســخ به سوالی در مورد تدوین سند دیپلماسی با 
همکاری وزارت خارجه، گفت: این موضوع تخصصی و اطلاع 
رســانی محدود نسبت به آن صورت گرفته است، موضوع 
عدالــت و ضرورت پیگیری آن از جمله موارد عام و جامع 
الشمولی است که در هر سیستم قضائی و حقوقی تعریف 
شده و نســل به این مهم جز اهداف راهبردی حکمرانی 

قضائی تلقی می شود.
ستایشی گفت: لزوم ارتباط با کشورهای مختلف به ویژه 
همسایه ها، نوع رابطه میان آن ها و تأثیر متقابل اجتماعی، 
فرهنگی، امنیتی و سیاسی بر سایر کشورها ایجاب می کند 
که برخی سیاست های واحد قضائی پیگیری و دنبال شود به 
ویژه اینکه هم راستایی های فرهنگی موجود مثل همسایگان 

در برخی موارد قانون ظروف مرتبط را پدید می آورد.

سخنگوی قوه قضائیه در ادامه گفت: اگر در کشوری وضعیت 
اقتصادی و فرهنگی تغییر کند به سرعت این موضوع به 
کشورهای دیگر نیز تعمیم پیدا کرده و این کشورها دچار 
تحول می شوند از این رو پیگیری موضوع دیپلماسی قضائی 
در دســتور کار قوه قضائیه و وزارت خارجه همواره بوده و 

خواهد بود.

19 دی؛ برگزاری اولین جلسه رسیدگی به پرونده 
مهرجویی و همسرش

ســخنگوی دســتگاه قضا درباره آخرین وضعیت پرونده 
داریوش مهرجویی گفت: پیرو نشست های قبلی و نکاتی 
که نسبت به پرونده داریوش مهرجویی و همسرشان اعلام 
کردیم پرونده با تکمیل تحقیقات و اخذ آخرین دفاع از چهار 
متهم پرونده متضمن کیفرخواست قانونی و به دادگاه صالح 

ارسال شده است.
وی بیان کرد: در زمانی که این موضوع مطرح شــد رئیس 
قوه قضائیه مقرر کردند که پرونده در عین سرعت و توجه 
ویژه به مؤلفه های دقت و صحت مورد رسیدگی واقع شود 
و براســاس اطلاع رسانی قبلی در کمتر از دو ماه این مهم 
صورت پذیرفت و کیفرخواســت پرونده صادر و به دادگاه 

صالح ارسال شد.
ستایشی گفت: این پرونده در حال حاضر در دادگاه کیفری 
یک اســتان البرز مطرح رسیدگی اســت و اولین جلسه 

رسیدگی آن در ۱۹ دی سال جاری برگزار خواهد شد.

عسگری مطرح کرد

قانون سوت زنی؛ بستری برای ارتقاء نظارت مردمی در مبارزه با فساد

رئیس جمهور در نشست با سران احزاب و فعالان سیاسی:

حضور سلایق مختلف منجر به شکل گیری مجلس قوی می شود

مدیرکل پدافند غیرعامل استانداری البرز:

پدافند غیرعامل در کشور ما مغفول واقع شده است

سخنگوی قوه قضاییه:

پرونده چای دبش در مرحله تحقیقات مقدماتی است
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تاثیر نوسانات دورپیوند
 بر بارش های زمستانه کشور

رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی 
سازمان هواشناسی کشور با تاکید بر اینکه نوسانات 
دورپیوند متفاوتی بر بارندگی های کشور تاثیر می گذارند 
و بسیاری از آن ها نیز تنها در یک بازه زمانی دو هفته ای 
قابل پیش بینی هستند، اظهار کرد: اقلیم ایران به طور 
مستقیم تحت تاثیر »ال نینو« و »لانینا« قرار نمی گیرد 
و شاخص های دیگری نیز می توانند بر آن تاثیر گذارند.

به گزارش پیام آشنا، احد وظیفه درباره جریان های 
دورپیوندی که بر بارش های زمستانه تاثیر می گذارند، 
اظهارکرد: کشــور ایــران جزو مناطقی اســت که 
همبستگی چندان زیادی با جریان دورپیوند ال نینو 
و لانینا )ان ســو( یا نوسان جنوبی ندارد. این جریانات 
بر بارش ها می توانند تاثیرگذار باشــند اما تنها عامل 
تاثیرگذار نیستند و عوامل بســیار زیادی می توانند 
بر میزان بارندگی ها و دمای اقلیم ســرزمین ما تاثیر 
بگذارند بنابراین به طور معمول با وجود جریان ال نینو 
شانس بارندگی های نرمال وبیش از نرمال وجود دارد 
اما ممکن است همچون شرایطی که در سال جاری 
رخ داد، عوامل دیگری نیز تاثیرگذار باشند و بر ال نینو 
غلبه کنند که این اتفاق افتاد و پاییز کم بارشی داشتیم.

وی با تاکید براینکه دورپیوندهای بسیاری بر بارندگی ها 
تاثیر می گذارند، ادامــه داد: از جمله این دورپیوندها 
می تــوان به دوقطبی اقیانوس هند، نوســان اطلس 
شــمالی، شرایط نوسانی در پهنه اقیانوس هند و آرام 
و مجموعه عوامل دیگر اشاره کرد که اقلیم ما را تحت 
تاثیر قرار می دهند. اگر این دورپیوندها در فاز مناسبی 
باشند می توانیم بارندگی های مناسبی داشته باشیم اما 
در برخی مواقع در فاز منفی قرار می گیرند و جریان های 

مثبت را خنثی می کنند.
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی 
ســازمان هواشناسی کشــور افزود: بســیاری از این 
دورپیوندها به صورت فصلی پیش بینی نمی شوند و تنها 
برای بازه زمانی دو هفته ای قابل پیش بینی هستند و 
در صورتــی که طی آن دو هفته تغییر فازی رخ دهد 
می توانند در فاز مخالف برخــی دورپیوندهای دیگر 

همچون ال نینو قرار گیرند و اثر آن را خنثی کند.
به گفته وی اقلیم سرزمین ما همانند برخی مناطق 
دیگر همچــون اقیانوس آرام، کشــورهای اندونزی، 
فیلیپین و اســترالیا تحت تاثیر ال نینو و لانینا قرار 
نمی گیرد. وضعیت بارش این مناطــق را می توان با 
احتمال زیادی پیش بینــی کرد ولی پیش بینی های 
منطقه ایران می تواند با خطای بیشــتری نسبت به 

مناطق ذکر شده همراه شود.
وظیفــه در پایان با تاکید براینکــه موضوع جریانات 
دورپیوند کاملا علمی اســت، اظهار کرد: دورپیوندی 
با عنوان نوســان قطبی با دو فاز مثبت و منفی وجود 
دارد که طی چندماه گذشته در فاز خنثی قرار داشته 
است و اگر فاز آن منفی شود، فعالیت های سرد قطب 
به عرض های جنوبی تر همچون ایران کشیده می شود 
و هوای سرد را به این مناطق منتقل می کند بنابراین 
سامانه های جوی که عبور می کنند می توانند فعالیت 
بیشتری داشته باشند و موجب سرمای هوا و ریزش 
برف و باران به خصوص در ارتفاعات شــوند البته این 
پدیده ها حداقل طــی بازه زمانــی دوهفته ای قابل 

پیش بینی می شود.

محیط زیـــست

هیئت اعزامی آتش نشانی قزوین از ستاد فرماندهی سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری کرج بازدید کردند.

به گزارش پیام آشنا، معاون عملیات و امور 
ایستگاه های سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 

شهرداری قزوین و هیئت همراه از ستاد فرماندهی 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 

کرج برای تبادل اطلاعات بازدید کردند.
در ایــن رویداد که در مرکز ۱۲۵ کرج به منظور 
کسب تجربه از عملکرد خوب امکانات عملیاتی 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 

کرج انجام شد، به اهمیت توسعه زیرساخت های 
ارتباطی و بی سیم پرداخته شد.

گفتنی است تربیت نیروی انسانی زبده از دیگر 
موارد مطرح شــده در این جلسه بود که فرآیند 
اخذ مجوز جذب استخدام از مهمترین مباحث 

آن بود.

مدیرعامل سازمان بوستان ها و فضای سبز شهر تهران 
درباره اینکه جریمه قطع درختان در تهران کجا خرج 

می شود، توضیحاتی ارائه داد.

به گزارش پیام آشــنا به نقل از همشهری، علی 
محمد مختاری، مدیرعامل ســازمان بوســتان ها و 
فضای سبز شهر تهران در نشست خبری گفت: فاز 
اول بوستان چهارباغ که مجموعه فرهنگی- هنری در 
مقیاس فرامنطقه ای، شهری و فراشهری)ملی( است 
در حال انجام است تا پایان سال انجام می شود .سایت 
چهارباغ در محدوده منطقه ۳ )بین بزرگراه همت و 
رســالت( و در شمال مصلی بزرگ تهران واقع شده 

است.
مختاری با بیان اینکه طرح ۵۰هزار هکتاری فضای 
سبز پیرامونی تا پایان سال ۱۴۰۳ به پایان می رسد، 
گفت: امســال تا ۱۵ اسفند با حضور رئیس جمهور 

۲هزار هکتار کمربند سبز افتتاح می شود.
مختاری ادامه داد: ۱۰۰بوستان مادر و کودک در حال 
طراحی است و ۵۰ بوستان تا پایان سال افتتاح خواهد 
شد. در بوستان مادر و کودک اتاق مادر و کودک داریم 

و یک پرستار از کودکان نگهداری می کند. این پارک 
حصار ندارد و فقط فنس کشی شده است. ۳۰ بوستان 

مادر و کودک هم سال گذشته افتتاح شده است.
مختاری ادامه داد: روددره فرحزاد، تا قبل از این محل 
تجمع حدود ۴هزار معتاد متجاهر بود و خوشبختانه با 
قرارگاهی که شهردار تهران تشکیل داد و با همراهی 

همه مجموعه های مرتبط شهر تهران تمام معتادان 
متجاهر از ســطح شهر جمع آوری شدند و معتادان 
متجاهر محله شوش هم در حال جمع آوری هستند و 
در یاورشهرها در حال نگهداری هستند. به طوری که 
این افراد از رود دره فرحزاد به یاورشهر۲ منتقل شدند.

وی در رابطه با جزئیات پروژه رود فرحزاد هم توضیح 

داد: فاز اول رود دره فرحزاد به مساحت ۵۴هکتار تا 
پایان سال به بهره برداری خواهد رسید. مساحت کل 
پروژه حدود ۱۴۰ هکتار اســت، فاز نخست آن ۵۴ 

هکتار)حدفاصل پل آبشار تا پل خوش مرام( است.
وی در مــورد مزایــای روددره فرحزاد گفت: تحقق 
مدیریت یکپارچه سیل شهر تهران، بهبود اکوسیستم 
شهری، کاهش آلودگی هوای شهر تهران، فرهنگ 
سازی و هوشیاری محیط زیستی، احیای جریان کمی 
و کیفی آب های زیر زمینی، احیای بافت فرســوده، 
حفاظت و بازیابی گونه های گیاهی و حیوانات از جمله 

این مزایاست.
مختاری افزود: حفاظت از زیستگاه های فضای سبز 
برای آیندگان، تشکیل و گسترش اکوسیستم، فعال 
کردن سیستم توریسم، طراحی پساب فرحزاد برای 
گونه های گیاهی روددره هم از دیگر مزایای افتتاح این 
پروژه اســت. این پروژه ۴۴ درصد پیشرفت فیزیکی 
داشــته است و فاز یک آن همانطور که گفته شد تا 
آخر ســال انجام می شود. در حال حاضر هم بازیابی 
گونه های جانوری و ترمیم و احیای قنوات رود دره 

در حال انجام است.

در تعامل بین استانی انجام شد؛

بازدید آتش نشانان قزوینی
از مرکز ۱۲۵ کرج

جریمه 500 میلیارد تومانی قطع درختان در تهران 

کسب و کار

به مشتری نزدیک شوید
 و به شناخت برسید

ما امروزه بیش از هر زمان دیگری در طول تاریخ داده در اختیار 
داریــم. با این    حال، بازاریابان هنوز برای درک مشتریانشــان با 
مشــکل مواجه   اند. علتش هم این اســت که بازاریابان امروزی 
اطلاعات را با شناخت و نزدیک شدن اشتباه گرفته   اند. نویسنده 
ایــن مطلب که اســتراتژی آژانس تبلیغاتی وایــدن و کندی 
)Wieden+Kennedy( را پیاده   سازی کرده، یک کمپین 
تحقیقاتی قوم   شناسی را توصیف می   کند که تیم او به نمایندگی 
از شــرکت مک   دونالدز انجام دادند و ثمره   اش یک کتاب مرجع 
فرهنگی بود که مجموعه   ای از باورها، علایق و عادات رفتاری و 
زبانی مشتریان پروپاقرص مک دونالدز را شرح می   دهد. او در این 
مطلب سه سوال را مطرح می   کند که بازاریابان می توانند با طرح 
آنها و تلاش برای یافتن پاســخ، به شناخت بهتری از مشتریان 

خود دست یابند.
هر بازاریابی به دنبال این اســت که ترجیحــات،  دغدغه   ها و 
دیدگاه   های مشتریانش را بهتر درک کند تا رابطه تنگاتنگ بهتر و 
قوی   تری بین مشتری و محصول برقرار کند. داده   هایی که امروزه 
در اختیار داریم از هر زمان دیگری در طول تاریخ بیشــتر است. 
با این    حال،  بازاریابان هنوز در انجام این کار با مشکل مواجه   اند. 
چطور ممکن است؟ مگر نه اینکه داده بیشتر باید به درک بهتری 
منجر شود؟ پس چرا بازاریاب   های معاصر متوجه شده   اند که از 
این داده   ها بینش سطحی و اندکی درباره اینکه این مردم واقعا که 
هستند استخراج می   کنند؟ علتش این است که بازاریابان این عصر 
اطلاعات را با شناخت اشتباه گرفته   اند. اطلاعات - مثلا ترافیک 
و میزان مشارکت در پلتفرم   های شبکه   های اجتماعی،  خریدها 
و سابقه جست   وجوها - ارائه واقعی اتفاق   هایی است که رخ داده 
است. این داده   ها می توانند چیزهای زیادی را درباره علاقه   مندی   ها،  
انگیزه   ها و خواسته   های مشتری   ها آشکار کنند و در دهه گذشته 
هم تقاضا برای تحلیل داده مرتبط به بازاریابی به   شدت افزایش 
یافته است. با تمام اینها،  الگوی جست   وجو،  سابقه خرید و میزان 
مشارکت آدم   ها نشان   دهنده واقعیت درونی   شان نیست،  بلکه این 
اطلاعات صرفا محصول کاری است که افراد به خاطر آن چیزی 

که هستند،  انجام می   دهند.
برای درک واقعیت افراد،  باید خیلی به آنها نزدیک   تر شوید و به 
شــناخت برسید. این مثال را در نظر بگیرید: ممکن است قبل 
از یک جلســه مهم کاری سری به صفحه لینکدین آن شخص 
بزنید تا درباره   اش اطلاعاتی به دست بیاورید؛ اطلاعاتی همچون 
محل کار کنونی و موقعیت شغلی،  تجربیات کاری گذشته،  محل 
تحصیل و شاید ارتباطات مشترک. در چنین شرایطی،  با اینکه 
مســلح به این اطلاعات وارد جلسه می   شوید،  اما تا زمانی که با 
آن شخص تعامل نداشته باشید،  ایده   ای بینتان رد و بدل نشود 
یا رفتارهایش را مشاهده نکنید،  او را به   درستی نمی   شناسید. یا 
مثلا ممکن است یک نفر در پروفایلی که در یک پلتفرم شبکه 
اجتماعی برای خود ساخته خیلی همه    چیز تمام به نظر برسد،  
اما تا زمانی که او را از نزدیک نبینید،  درک درستی از حقیقت 
وجودی   اش پیــدا نمی   کنید. هرچه به افراد نزدیک   تر شــوید،  

چیزهای بیشتری درباره   شان فاش می   شود.
هنگامی    که مک   دونالدز تصمیم گرفت به    جای تلاش برای راضی 
کردن منتقدان،  روی هوادارانش تمرکز کند و تلاش   هایش را به 
فعال   سازی آنها اختصاص دهد،  به نتیجه مشابهی دست    یافت. 
سال   هاست که این شرکت هدف منتقدان مدافع سلامت قرار دارد 
و بارها سعی کرده با راه   اندازی کمپین   های بازاریابی جدید و ارائه 
منوهای غذایی سالم   تر،  این هجمه را کاهش دهد که فایده   ای 
نداشته. با این    حال و به رغم وجود این انتقادات،  روزانه میلیون   ها 
نفر در رســتوران   های مک دونالدز غــذا می   خورند که همین 
نشان   دهنده علاقه زیاد مشتریان به این برند است. پس چرا روی 
این هواداران تمرکز نکنیم؟ مشکل اینجا بود که مک   دونالدز این 
جماعت را فراتر از داده   های بده بستانشان نمی   شناخت. در حقیقت 
مک دونالدز اطلاعاتشان را داشت،  اما نزدیکی و شناخت نداشت. 
پس برای شــناخت این طرفداران،  آژانس تبلیغاتی خود به نام 
ویدن و کندی را موظف کرد مطالعات تحقیقاتی قومیتی ترتیب 
دهند تا ویژگی   های فرهنگی هواداران مک   دونالدز را بشناسند. این 
برنامه بازاریابان شرکت را به افراد حقیقی نزدیک کرد و این فرصت 
را داد که شرایط را بررسی و با آنها صحبت کنند. ثمره این پروژه 
تقریبا یک   جور کتاب مرجع فرهنگی شد که مجموعه   ای از باورها،  
علایق و عادات رفتاری و زبانی را شرح می   داد که تشکیل   دهنده 
هواداری مک دونالدز است. نامش را هم »کتاب حقایق هواداران« 
گذاشتند.  در اینجا به تعدادی از نکات  ریزی که در این تحقیق 
کشف شده اشاره می   کنیم که ممکن است به نظرتان آشنا بیایند:
  اینکه افراد آب شیر سفارش می   دهند و یک لیوان خالی تحویل 
می   گیرند،  اما آن را با نوشــابه پر می   کنند )در رســتوران   های 
مک   دونالدز در آمریکا،  مشتریان خودشان نوشیدنی    را از دستگاه    

پر می   کنند( نشانه خطرپذیری است.
این عادات فرهنگی تفاوت بین داده و شناخت را نشان می   دهند. 
به رغم آن    همه داده   ای که مک دونالدز درباره مشتریانش داشت،  
این حقایق برایش ناشــناخته بودند،  تا اینکه ویدن و کندی در 
تحقیقاتش به آن رســید. هنگامی    که حقایق عادات فرهنگی 
شناسایی و برای جامعه آشکار می   شوند،  مردم احساس می   کنند 
دیده می   شــوند؛ به   خصوص زمانی که این خصوصیات به   قدری 
ناخودآگاه هستند که حتی خودشان هم متوجهشان نیستند. 
درست مثل لحظه   ای که شریک زندگی   تان به یکی از عادات شما 
توجه می   کند و می   گوید: »تا حالا دقت کردی که )جای خالی 
برای پر شدن با عادت مناسب( را داری؟« و شما با خود می   گویید 
»واقعا این کار را می   کنم؟ آره،  همین   طور است. تعجب می   کنم 
که اصلا متوجه نشده بودم« و در آن لحظه به همدیگر نزدیک   تر 
می   شوید. چون متوجه می   شوید که برای درک عادات ریز شما،  
آن    هم با چنین دقت و ظرافتی چه شناخت و صمیمیتی لازم 
اســت. دستیابی به این سطح از شناخت و نزدیکی به هواداران 
فرصت   هایی را برای مک دونالدز فراهم کرد که در غیر این صورت 
هرگز به دست نمی   آمد. به   عنوان نمونه،  تحقیقات ویدن و کندی 
نشان داد که هواداران اغلب چند ساندویچ متفاوت می   خریدند 
و آنها را روی    هم ســوار می   کردند تا ابر ساندویچ مورد نظرشان 
را بســازند. این رفتارها در داده   ها دیده نمی   شــد،  اما به   واسطه 
نزدیکی و شناخت مشتری خود را نشان داد. مک   دونالدز همین 
که از این ترفندهای هواداران آگاه شــد،  منو سری هواداران را 
معرفی کرد )منویی شخصی   سازی شده برای مشتریان( تا آنها 
بتوانند ابرســاندویچ انتخابی   شــان را به اسم سفارش دهند که 
نشــان   دهنده درک عمیق مک   دونالدز از هــواداری و طرفداری 
بود. به   این   ترتیب مک دونالدز با کمپین   های سفارش مشهورش 
همچون منوی ســرّی و  Happy Meals )نامی است که 
مک   دونالدز روی غذاهای جذاب مخصوص کودکانش گذاشته( 
هوادارانش را تبدیل به معدن طلای بازاریابی کرده که نه   تنها این 
برند را از »منفورترین« به »باحال« تبدیل کرده که کف ســود 
را هم تحت تاثیر قرار داده اســت. طبق گزارش درآمدی سه   ماه 
دوم سال ۲۰۲۳ مک دونالدز ۱۰.۳ درصد رشد فروش در آمریکا 
و ۱۱.۷ درصد رشد فروش جهانی را تجربه کرده است. بر اساس 
شاخص جهانی افی )Effie Index(  که شرکت های دارای 
موثرترین کمپین   های بازاریابی دنیا را ارزیابی و رتبه   بندی می   کند،  
مک دونالدز در دو سال گذشته به   عنوان موثرترین برند و دارای 

دومین بازاریابی تاثیرگذار شناخته شده است.
مترجم: منا اختیاری

معماری باید بتواند همراه با 
تغییرات جامعه حرکت کند

ایتسوکو هاسگاوا

معمــاری دارای نوعی از حضور اســت که بر حرکت 
جامعه و فعالیت های سیاســی پیرامون خویش اثر 

می گذارد و شما نمی توانید آن را نادیده بگیرید.
}…{ معمــاری ظــرفِ حرکت جامعه اســت، نه 
کاتالیــزوری }برای آن{. برخی معمــاران به جمود 
معماری معتقدند، اما نظر من این است که معماری، 
مخصوصاً در ژاپن که همه چیز به سرعت در حال تغییر 
است، باید بتواند همراه با تغییرات جامعه حرکت کند. 
معماری باید آن نوع از انعطاف و توانایی را برای حرکت 
 Hans همراه با جامعه داشته باشد. )در گفت وگو با
Ulrich Obrist، منتشــر شــده در وب سایت 

Thing، سال ۱۹۹۸(
منبع: گفتار

دیدگاه

برآورد طلب شــهرداری  ها از دولت بابت عوارض 
ســاخت مسکن، ابعاد تازه  ای از آنچه در بیش از 
یک دهه گذشته در چارچوب تکالیف حمایتی 
نوسازی، اجرا شده است را نمایان می کند.نتایج 
بررســی  های »دنیای اقتصاد« نشــان می دهد 
هم  اکنون رقم طلب شــهرداری  ها از دولت بابت 
تخفیف صدور پروانه و عوارض ساخت وســاز در 
بافت  های فرســوده حول و حوش ۴ تا ۵ همت 
)۴ تا ۵ هزار میلیارد تومان( است.مقامات نوسازی 
شــهر تهران نیز می  گویند طلب انباشته آنها از 
دولت بابت تخفیف عوارض ســاخت مســکن 
در بافت فرســوده رقمی حدود ۲ همت )۲ هزار 
میلیارد تومان( اســت که تاکنون کمتر از ۵۰۰ 

میلیارد تومان از آن تسویه شده است.
بدعهدی در بافت  فرسوده؟

به گزارش پیام آشنا به نقل از دنیای اقتصاد، 
بر اســاس اعلام مســئولان دولتــی و مقامات 
شــهرداری، این مطالبات از زمان شروع جنبش 
نوسازی مسکن از دهه ۸۰ یعنی زمان تصویب 
قانون ســاماندهی و حمایــت از تولید و عرضه 
مسکن )مصوب ۸۷(، تاکنون بوده است. قانونی 
که به موجب آن و قوانینی که بعد از آن نوشته 
شــد، شهرداری  ها مکلف به تخفیف حداقل ۵۰ 
درصــدی در عوارض صدور پروانه ســاختمانی 
در بافت فرســوده شدند و دولت نیز متعهد شد 
۱۰۰ درصد این مبالغ تخفیف داده شــده را به 
شهرداری  ها پرداخت کند. عدم پرداخت مطالبات 
شــهرداری از دولت بابت تکلیف قانونی تعیین 
شده برای آ نها، این ســوال را ایجاد می کند که 
آیا تکالیف حمایتی شــهرداری  ها در بافت  های 

فرسوده با بدعهدی دولت همراه شده است؟
بررسی  های »دنیای اقتصاد« با استناد به اظهارات 
مقامات شهرداری  ها نشان می دهد که قانون دهه 
۸۰ در حوزه نوسازی بافت  های فرسوده و تکالیف 
بعدی آن از بابت اعطای تخفیف  های ســاخت 
مسکن در محدوده  های هدف نوسازی، در همه 
سال های اخیر به صورت یک  طرفه و تنها از سوی 
شهرداری  ها اجرا شده است. تکلیف قانونی برای 
در نظر گرفتن حداقل ۵۰ درصد تخفیف عوارض 
صدور پروانه ساخت مسکن در بافت  های فرسوده 
در شرایطی که مالکان خانه  های فرسوده به لحاظ 
شــرایط مالی در مضیقه قرار دارند، یک محرک 
قوی برای نوسازی محسوب می شود که هم قانون 
و هم دولت بر ضرورت پایبندی شهرداری  ها به 
ایــن موضوع تاکید ویژه دارد. اما شــهرداری  ها 
معتقدند این تکلیف در همه سال های گذشته 
به صورت یک طرفه اجرا شــده است و مطالبات 
معوق قابل توجهی در این زمینه وجود دارد. در 
حالی که دولت مکلف بوده است همه ارقامی که 
مراجع صدور پروانه بابت عوارض ساخت وســاز 
در بافت  های فرسوده به سازنده  ها و مالکان این 
خانه  ها تخفیف داده، را به شهرداری  ها پرداخت 
کند اما هم  اکنون این مطالبات در کشــور حول 
و حوش ۴ تا ۵ همت )بر اســاس برآورد دولت(، 

اعلام می شــود.هر چند در سال های اخیر توجه 
دولت نسبت به بافت فرسوده بیشتر از قبل شده 
است و مدل  های جدیدی برای تسویه مطالبات 
معوق شــهرداری  ها از دولت در نظر گرفته شده 
اســت تا این مطالبات در مســیر پرداخت قرار 

بگیرد.

4 مدل تسویه طلب شهرداری  ها
یافته  های دنیــای اقتصاد نشــان می دهد اخیرا 
مطالبات شــهرداری  ها از دولت در حوزه نوسازی 
بافت  هــای فرســوده و ارقامــی که بــه عنوان 
تخفیف عوارض صدور پروانه ســاخت مسکن در 
محدوده  های هدف نوسازی شهرها برآورد می شود، 
از مدل  های مختلف )عمدتا ۴ مدل(، در مســیر 
پرداخت قرار گرفته اســت. دولت به شهرداری  ها 
اعلام کرده اســت که با ثبت مطالبــات خود از 
دولت در سامانه  ای با عنوان سامانه »مرکز مدیریت 
بدهی  ها و دارایی  های مالی عمومی )سماد نو(«، از 

طرق مختلف مطالبات خود را تسویه کنند.
یکی از این روش ها »استفاده از مطالبات به عنوان 
ضمانت« است. شهرداری  ها می توانند در مواردی 
که به ضمانت  های معتبر برای پیشبرد اهداف و 
برنامه  های خود نیاز دارند از این مطالبات به عنوان 
ضمانت استفاده کنند. روش دیگر »تهاتر بدهی 
با سایر دستگاه  ها و سازمان ها« است. در مواردی 
که شــهرداری  ها به ســازمان یا دستگاه دولتی 
بدهی دارند می توانند این بدهی را با طلب خود 
از دولت تهاتر کنند. یک روش دیگر، »بهره  مندی 
از کمک  هــای دولتی« )نظیــر دریافت قیر و...( 
است. روش دیگر »تهاتر بدهی با پروژه« )ساخت 
پارک، پیاده  رو و... در شهرها از سوی دولت برای 
کمک به شهرداری  ها( است. دولتی  ها می  گویند 
در برخــی موارد دولــت در ازای بدهی خود به 
برخی شهرداری  ها، اجرای عملیات ساخت بعضی 
پروژه  های شــهری را برعهده می گیرد. علاوه بر 
این چهار روش، بر اساس اعلام مسئولان دولت، 
روش هــای دیگری هم برای تســویه مطالبات 

شهرداری  ها از دولت، در این بخش وجود دارد.

بزرگنمایی یا واقعیت؟
اما در شــرایطی که بر اســاس برآورد دولتی  ها، 
هم  اکنون شــهرداری  ها از بابت تکالیف حمایتی 
نوســازی بافت  های فرسوده شــهری )تخفیف 
عــوارض صدور پروانه( ۴ تا ۵ هزار میلیارد تومان 
طلب انباشــته دارند، برخی مسئولان ارزش این 

بدهی  ها را چندان قابل توجه نمی  دانند و معتقدند 
برخی شهرداری  ها در اعلام ارقام بدهی  های این 
چنینی بزرگنمایی می کنند در حالی که این گونه 
نیســت. برآوردها نشان می دهد این مطالبات از 
دو دهه قبل تاکنون ایجاد شده است و بنابراین 
در صورتــی کــه ارزش روز این بدهی  های چند 
ساله محاسبه شود، ارقام مربوط به این بدهی  ها 
)به ارزش روز( قابل توجه است.به گزارش دنیای 
اقتصاد در فاصله دهه ۸۰ تاکنون سطح عمومی 
قیمت ها دست  کم ۱۶ برابر و قیمت ملک در تهران 
نیز بیش از ۴۰ برابر شده است. همین دو مقیاس 
مشــخص می کند که ارزش روز بخشــی از این 
بدهی  ها که در دهه  ها و سال های قبل ایجاد شده 
است خیلی بیشتر از ارقامی است که هم  اکنون 
اعلام می شــود. یعنی مطالبات اگر به ارزش روز 
محاسبه شــود به طور قطع ارقامی بزرگ تر از ۴ 
تا ۵ همت خواهد بود. گذشــته از ارزش روز این 
مطالبات، اهمیت بسیار زیاد »پرداخت به موقع« 
آن اســت. اما چرا پرداخت بــه موقع مطالبات 
شهرداری  ها از دولت بابت عوارض نوسازی مسکن 

در بافت  های فرسوده اهمیت دارد؟

وصول طلب به نفع نوسازی
بررســی  های دنیــای اقتصاد نشــان می دهد، 
  دست  کم دو علت مهم را می توان در پاسخ به این 
سوال مطرح کرد. علت اول استفاده  ای است که 
شهرداری  ها می توانند از بازپرداخت این بدهی  ها 
در زمان مناسب به نفع »جریان نوسازی« داشته 
باشند. اگر این مطالبات مالی به موقع پرداخت 
شود شــهرداری  ها می توانند در همان محدوده 
نوسازی بافت  های فرسوده شهری که در آنها فقط 
عملیات تخریب و نوسازی مسکن صورت گرفته 
است، متناسب با افزایش جمعیت و ضرورت  های 
جدید، اقدام به تامین مالی برای ایجاد یا بهبود  
سرانه  های خدمات شهری کنند.بخشی از نوسازی 
محله  های قدیمی متناسب، همراستا و همزمان با 
نوسازی مسکن می تواند از این محل تامین مالی 
شود. علت دوم به وابستگی درآمد شهرداری  ها 
به عوارض ساختمانی و ساخت وسازهای شهری 
برمی  گردد. در شرایطی که بخش زیادی از درآمد 
شهرداری  ها وابسته به عوارض ساختمانی است 
اگر آنها از همین محل و به واسطه تخفیف ۵۰ 
درصدی و بیشــتر به مالکان خانه  های فرسوده 
بابت نوسازی دچار کسری درآمدی شوند، برای 
جبران آن ممکن است به روش های زیان  آور برای 

شهر و شــهروندان )نظیر تراکم فروشی، تغییر 
کاربری و...( روی بیاورند. بنابراین وصول به موقع 
این مطالبات از اهمیت قابل توجهی برای مدیریت 
شهری، شهرها و شــهروندان برخوردار است.در 
واقع، مهم است که شهرداری  ها بتوانند در زمان 
مناسب مطالبات معوق خود از بابت تخفیف  ها و 
حمایت  هایــی که قانون بر عهده آنها قرار داده و 
دولت نیز متعهد به پرداخت ارقام ناشــی از آن 
شده اســت، وصول کنند.بررســی  های دنیای 
اقتصاد نشان می دهد، این موضوع هم  اکنون در 
دولت مورد توجه بوده و آن طور که مســئولان 
نوسازی بافت  های فرسوده در دولت می  گویند، 
شهرداری  ها با ثبت مطالبات خود در سامانه  ای 
که به آن اشاره شــد )سامانه مرکز ثبت بدهی 
سمادنو(، از روش هایی که مشخص شده است، 
می توانند نسبت به تهاتر یا تسویه مطالبات خود 

اقدام کنند.
طلب واقعی شــهرداری تهــران از دولت بابت 
»تخفیف   های عوارض ساخت در بافت   فرسوده«، 
اگر براساس ارزش دلاری بدهی      ها محاسبه شود، 
به مراتب بیش   از رقم کنونی اســت.برآوردی که 
الان در سیســتم شــهرداری از بدهی دولت در 
این حــوزه وجود دارد، رقمــی در حدود ۲هزار 
میلیارد تومان اســت.با این حــال، مدیرعامل 
پیشین سازمان نوسازی شهر تهران در گفت وگو 
با »دنیای اقتصاد« اعلام کرد، براســاس حساب 
و کتابی که برای ســال   های ۸۹ تا ۱۴۰۰ درباره 
»میزان طلب شــهرداری از دولــت در موضوع 
عوارض ساخت در بافت   فرســوده« انجام شد و 
توسط سازمان حسابرسی، تقویم و تایید شد، تا 
سال ۱۴۰۰ میزان بدهی دولت ۱۱۰۰ میلیارد 
تومان بــود.کاوه حاجی علی   اکبری تصریح کرد: 
اگــر این بدهــی در آن بازه زمانــی، به صورت 
میانگین سالانه حســاب شود، به این معناست 
که سالانه حدود ۱۰۰ میلیارد تومان از منابعی 
که می توانســت به صورت نقد در اختیار بودجه 
شهرداری قرار بگیرد، به عنوان طلب شهرداری 
منظور شــد که البته با توجه به دوره   های رکود 
و رونق ساختمانی، در سال   های مختلف، میزان 
بدهی دولت براســاس حجم صــدور پروانه در 
بافت فرســوده و تغییرات نرخ عوارض، متفاوت 
بوده اســت.با این حال، اگر ارزش دلاری بدهی 
معوق دولت به شهرداری تهران صرفا در فاکتور 
عوارض ساخت، محاسبه شود،میزان بدهی   ها به 
قیمت امروز، حداقــل دو برابر)۲ همت( برآورد 
می شود که بیانگر، »افت شــدید ارزش واقعی 
مطالبات در برابر هزینه   هایی است که شهرداری 
باید در بافت فرســوده و سایر مناطق شهر برای 
اقدامات توسعه   ای و عمرانی،     صرف کند.«حاج 
علی اکبری، مهم ترین نیاز بافت فرسوده تهران را 
»تامین خدمات شهری پشتیبان سکونت« عنوان 
می   کند و معتقد است، هر اندازه منابع مالی در 
اختیار شهرداری برای تامین این خدمات باشد، 
انگیزه مشــارکت برای نوســازی بافت فرسوده 

تقویت می شود و بالعکس.

بدعهدی در بافت  فرسوده؟

چرا پرداخت به موقع بدهی دولت  ها به شهرداری  ها مهم است؟
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زنان و خانواده

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور با تاکید بر اینکه 
بازنشستگی بیش از موعد زنان بعید است، گفت: با توجه 
به ورشکستگی صندوق های بازنشستگی، بازنشستگی 
بیش از موعد زنان بعید است؛ اما با این وجود این موضوع 

را پیگیری می کنم. 

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایسنا، انسیه خزعلی 
در همایش بزرگداشت مقان زن و تقدیر از ۱۸ استاد و 
پژوهشگر خانم پراستناد دانشگاه تهران که روزگذشته در 
تالار فردوسی دانشکده ادبیات دانشگاه برگزار شد، از ارائه 

تسهیلات و اعتبارات به زنان به ویژه زنان آسیب دیده در 
سفرهای استانی دولت خبر داد و گفت: کار دیگری که 
در حوزه بودجه برای زنــان در دولت انجام دادیم یک 
درصد تکلیفی اســت که این بودجه سال گذشته بجز 
فصول ۱، ۴ و ۶ بود، اما امسال اگر چه ادغام شده است 
اما میزان آن ســه برابر بودجه سال گذشته شده است. 
امیدوار هستیم با این تصویب ها و سایر کارهایی که برای 
زنان انجام می دهیم شاهد رشد و پیشرفت حوزه زنان 

باشیم.
وی در ادامه باید زنان تأثیرگذار در هر حیطه و موضوع 

اعم از هنر، فرهنگ، رســانه، علم، فنــاوری، آموزش و 
پرورش و... را شناسایی کنیم، تصریح کرد: با معرفی این 
زنــان موفق می توان علاوه بر ایجاد هم افزایی بین آنها، 
می شــود در صورت لازم حمایت ها و تسهیلات لازم را 

برای پیشرفت این زنان موفق انجام داد.
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور با بیان اینکه 
برای حضور زنان در مدیریت ها نباید منعی وجود داشته 
باشد، گفت: همانگونه که رهبر انقلاب در دیدار با زنان 
اعلام کردند که باید شایسته سالاری مد نظر قرار بگیرد 
و نه جنســیت. این دولت هم در این مسیر گام نهاده و 

بازخورد خوبی از مشارکت زنان در مسئولیت ها داشتیم.
معــاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور  همچنین با 
تأکید بر اینکه باید بیمه اجتماعی زنان سرپرست خانوار 
و بیمه زنان باردار را داشتیم، اظهار کرد: با این وجود تا 
زمانی که بودجه این امر تامین نشــود، نمی شود کاری 
کرد هر چند که ســاختارهای این موضوع باید اصلاح 
شود، اما اجرای آن نیاز به تخصیص بودجه است. ضمن 
اینکه برای عملیاتی کردن قانون های جمعیت و خانواده 

اقدامات خوبی صورت گرفته است.
خزعلی در پایان با اشــاره به اینکه شغل منعطف هم 

در شورای برنامه ریزی زنان تصویب شده است،تصریح 
کرد: در حال رایزنی برای سیاســتگذاری و اجرای این 

امر هستیم.
معــاون امور زنــان و خانواده رئیس جمهــور با تاکید 
بر اینکه بازنشســتگی بیش از موعد زنان بعید است، 
گفت: تخفیف هایی برای زنان در این خصوص صورت 
گرفته اســت اما با توجه به ورشکستگی صندوق های 
بازنشستگی، بازنشستگی بیش از موعد زنان بعید است و 
فکر نمی کنم تخفیف های دیگری در نظر گرفته شود، اما 

با این وجود این موضوع را پیگیری می کنم. 

واکنش معاون رئیس جمهور به درخواست بازنشستگی بیش از موعد زنان
آغاز مصاحبه و گزینش نیروهای 

جدید وزارت بهداشت از شنبه آتی
بنابر اعلام مدیر روابط عمومی معاونت توسعه وزارت بهداشت، 
از شــنبه هفته آینــده فرایند مصاحبه و گزینــش نیروهای 

جدیدالاستخدام وزارت بهداشت آغاز می شود.

به گزارش پیام آشنا، مسعود کریم خانی -مدیر روابط عمومی 
معاونت توسعه وزارت بهداشت- در توییتی اعلام کرد:»مصاحبه، 
گزینش و ارزیابی شایستگی های نیروهای جدید الاستخدام در 
آزمون اخیر وزارت بهداشــت، از روز شنبه ۱۶ دی ماه از سوی 

دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشور آغاز خواهد شد«.
لازم به ذکر اســت که در استخدام های جدید وزارت بهداشت 
حدود ۲۵هزار نیرو به کار گرفته می شوند که گروه های پرستاری 
و فوریت های پزشکی به ترتیب بیشترین سهم جذب نیرو را در 

دارند.

ارائه داروهای خاص و کمیاب
 در داروخانه های هلال احمر

رئیس جمعیت هلال احمر با اشــاره به ارائه داروهای خاص و 
کمیــاب در داروخانه های هلال احمر، از فعالیت شــبانه روزی 

داروخانه مرکزی این جمعیت در تهران خبر داد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی جمعیت 
هلال احمر؛ دکتر پیر حســین کولیوند در آیین افتتاح پروژه 
نوسازی و بهسازی داروخانه شبانه روزی هلال احمر گفت: فضای 
فیزیکی این داروخانه با توجه به تعدد مراجعه کنندگان، کافی نبود 
ولی هم اکنون بعد از بهسازی و نوسازی این داروخانه، مردم با رفاه 
و آسایش بیشتری از این داروخانه دارو دریافت می کنند. وی ادامه 
داد: داروهای خاص و کمیاب در داروخانه های هلال احمر موجود 
است و هر دارویی که در کشور کمیاب باشد اگر به ما اعلام شود 
توانایی واردات آن را داریم. این داروخانه نیز به صورت شبانه روزی 

در حال فعالیت است.
مرضیه وحید دستجردی -وزیر اسبق بهداشت درمان و آموزش 
پزشــکی و مشاور رئیس جمعیت- نیز در این مراسم گفت: در 
داروخانه های هلال احمر خدمت رســانی بزرگی به مردم ارائه 
می شود. وزیر اسبق بهداشت گفت: هلال احمر در زمان جنگ، 
کرونــا و... در کنار مردم بودنــد و هم اکنون نیز هلال احمر در 
نظام سلامت یار و یاور مردم است. دستجردی گفت: امیدواریم 
وضعیت دارویی هلال احمر در استان ها هم بهبود پیدا کند و این 
داروخانه های شبانه روزی هلال احمر را در استان ها هم داشته 

باشیم.

دروغگویی چه تاثیری بر بینی 
می گذارد؟

هیچ کدام از ما با دروغ بیگانه نیستیم؛ چه این دروغ به قولی دروغ 
سفید و چه دروغ سیاه باشد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از هلث، گاهی اوقات، وقتی گرفتار 
دروغگویی می شوید، ممکن است تعجب کنید که چیزی در 
صورت شما وجود داشته باشد که دروغ شما را فاش کند. در 
زمان دروغ گفتن، آیا بیشتر از حد معمول عرق می کنید؟ آیا 

گوش های شما قرمز می شود؟
اگر در اطراف کودکان بوده اید یا کارتون هایی تماشا کرده اید، 
احتمالا از خود می پرسید که آیا در زمان دروغ گفتن ممکن 
است که بینی ما مانند پینوکیو بلند شود؟ به گفته برخی از 
دانشمندان، ممکن است این اتفاق رخ دهد؛ هرچند نه آنطور 

که شما فکر می کنید.
بر اســاس نتایج تحقیقی که در سال ۲۰۱۲ توسط محققان 
دانشــگاه گرانادا در اسپانیا منتشر شد، در زمان دروغ گفتن، 
دمای اطراف بینی و گوشه های داخلی چشم )عضله مداری( 
افزایش می یابد. دانشمندان با استفاده از ترموگرافی - دوربینی 
که تفاوت های دمایی حرارتی را تشخیص می دهد - توانستند 
این افزایش دمــا را در صورت فریب کاری افراد نظارت کنند. 
محققان همچنیــن دریافتند که دمای صــورت افراد زمانی 
که روی چیــزی تمرکز می کنند کاهش می یابد و زمانی که 

مضطرب هستند دوباره افزایش می یابد.
دانشمندان آلن هیرش و چارلز ولف در مورد دروغگویی تحقیق 
کردنــد و به گفته دکتر هیرش که متخصص مغز و اعصاب و 
روان پزشــک است، نشانه آشکار دروغ به عنوان مثال پیرامون 
تکذیب رابطه بیل کلینتون با مونیکا لوینسکی، رئیس جمهور 
سابق آمریکا به تعداد دفعاتی است که بینی خود را لمس کرد؛ 

وی دقیقا ۲۶ بار در ۶۰ ثانیه بینی خود را لمس کرده بود.
وی می گوید: متوجه شــدم که وقتــی دروغ می گفت، مدام 
بینی اش را لمس می کرد. در بخشی که حقیقت را می گفت 
هرگز به بینی اش دست نزد اما وقتی دروغ می گفت در دقیقه 
۲۶ بار آن را لمس می کــرد. ما این مورد را تاثیرات پینوکیو 

نامیده ایم.
وقتی دروغ می گوییم، قلب سریع تر پمپاژ می کند و بافت های 
بینی متورم می شود این مورد باعث خارش بینی ما می شود. 
در حالی که یافتن مدرک علمی بیشتری در مورد این واقعیت 
که بینی شما هنگام دروغگویی خارش می کند، دشوار است، 
کارشناســان زبان بدن مانند تونیا ریمن نظرات مشابهی به 
اشتراک گذاشته اند. به غیر از دمای بینی و خارش، دروغ گفتن 

بر سلامتی شما نیز تاثیر می گذارد.
به گفته آنیتا کلی، استاد روان شناسی دانشگاه نوتردام در ایندیانا، 
ممکن است شنیده باشید که چرا نباید در مورد رژیم غذایی 
خود به پزشک خود دروغ بگویید و بدانید که درگیر شدن در 

دروغ های مکرر نیز می تواند برای سلامتی شما مضر باشد.
کلی در مطالعه »علم صداقت« شرکت داشت و یافته های آن 
را در صد و بیستمین همایش سالانه انجمن روانشناسی آمریکا 
به اشتراک گذاشت. در این مطالعه ۱۰ هفته ای، ۱۱۰ داوطلب 
- ترکیبی از بزرگســالان و دانشجویان - در گروه سنی ۱۸ تا 
۷۱ سال شــرکت کردند. به یک گروه دستور داده شد که به 
مــدت ۱۰ هفته از دروغ پرهیز کنند در حالی که گروه دیگر 

اینطور نبود.
سلامت آنان در طول مطالعه به صورت هفتگی بررسی شد. این 
استاد روان شناسی توضیح داد: ما دریافتیم که شرکت کنندگان 
می توانند به طور هدفمند و چشمگیر دروغ های روزمره خود را 
کاهش دهند و این به نوبه خود با بهبود چشــمگیر سلامتی 

همراه بود.
برخی نتایج تحقیقــات به ارتباط بین دروغگویی و اضطراب، 
روابط ضعیف، اعتیاد و افسردگی اشاره دارند. همچنین معلوم 
شد که این فقط بینی ما نیست که باید نگران آن باشیم بلکه با 
دروغگویی سلامت ما نیز در معرض خطر است بنابراین تا آنجا 
که می توانید صادق باشــید و در این هنگام، سلامت روحی و 

جسمی شما نیز از شما تشکر خواهد کرد.

بهره برداری از 2700 طرح 
بهداشتی، درمانی و آموزشی

 در دولت سیزدهم
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی گفت: از ابتدای دولت ســیزدهم تاکنون تلاش های 
مستمری برای برنامه ریزی، نظارت و کمک به طرح ها و تأمین 
منابع اعتباری مورد نیاز انجام شده که نتیجه آن تکمیل، تحویل، 
افتتاح و بهره برداری بیش از ۲۷۰۰ طرح درمانی، بهداشــتی و 

آموزشی بوده است.

به گزارش پیام آشنا به نقل از وزارت بهداشت، بهروز رحیمی 
اظهار کرد: از مهم ترین اهداف و رسالت کلان وزارت بهداشت 
توسعه زیرساخت های بهداشت و درمان همچنین از مهمترین 
دغدغه های دولت مردمی سیزدهم، تسریع در روند پیشرفت و 
اتمام طرح های نیمه کاره عمرانی به خصوص حوزه بهداشت و 

درمان است.
وی با بیان اینکه این اقدامات از نظر پراکندگی در سطح کشور 
و تنوع طرح ها به لحاظ نیازمندی ها و روند پیشرفت، اقدامی در 
خور و قابل توجه اســت، افزود: نتیجه این تلاش ها را می توان 
در بیانات نوروزی رهبر معظم انقلاب در مشهد مقدس و اعلام 
رضایت ایشان از خدمات حوزه بهداشت و درمان مردم و به ویژه 

حوزه بیمارستان سازی مشاهده کرد.

افتتاح 520 طرح درمانی با ظرفیت بیش از 1۶ هزار تخت 
بیمارستانی

رحیمی خاطرنشان کرد: با وجود کمبود منابع مالی و هزینه های 
سنگین ساخت و ســاز در این دولت تعداد ۵۲۰ طرح درمانی 
با ظرفیت بیش از ۱۶ هزار تخت بیمارســتانی در قالب طرح 
احداث، تکمیل، توسعه و بهســازی تخت های بیمارستانی و 
طرح های طرح تحول نظام ســلامت شامل توسعه و بهسازی 
بخش اورژانس، بهســازی و توسعه بلوک های زایمانی، احداث 

کلینیک های ویژه و غیره تکمیل و به بهره برداری رسیده است.
وی اضافه کرد: با افزایش ظرفیت پذیرش دانشــجویان علوم 
پزشکی بر اساس مصوبه مجلس شورای اسلامی، از ابتدای دولت 
تاکنون تعداد ۱۱۵ طرح آموزشــی، کمک آموزشی، فرهنگی، 
رفاهی در این حوزه با زیربنای بیش از ۲۶۰ هزار مترمربع افتتاح 

شد.
معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت گفت: ارتقای 
زیرساخت های شبکه بهداشت و توزیع عادلانه خدمات بهداشتی 
به ویژه در مناطق محروم، مرزی، روســتایی و حاشیه شهرها 
همیشه مورد تاکید رهبر انقلاب بوده و از ابتدای دولت مردمی 
تاکنون بالغ بر ۲ هزار طرح بهداشتی با زیربنای حدود ۶۵۰ هزار 

مترمربع در سراسر کشور احداث و به بهره برداری رسیده است.
رحیمی تصریح کرد: با توجه به لزوم جهاد تبیین و اطلاع رسانی 
در مورد خدمات انجام شده برای مردم شریف میهن اسلامی، 
مصادف با ایام ولادت حضرت فاطمه الزهرا )س( »نمایشــگاه 
دستاوردهای توسعه زیرساخت های فیزیکی وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی« از ۱۱ تا ۲۰ دی  ۱۴۰۲ در طبقه 

همکف بلوک A ستاد این وزارتخانه برگزار می شود.

تازه های سلامت

گوناگون

مدیرکل اداره فرآورده های آرایشــی و بهداشتی 
ســازمان غذا و دارو با اشاره به بازار چهار میلیارد 
دلاری لوازم آرایشی و بهداشتی در کشور، گفت: 
شناسه گذاری محصولات آرایشی و بهداشتی امری 
مهم بوده که باعث می شــود مردم آن را از کالای 
تقلبی و قاچاق تشخیص دهند زیرا از مرزها این 

محصولات به صورت قاچاق عرضه می شوند.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایرنا، محمود آل 
بویه روز سه شنبه در گشایش پنجمین نمایشگاه 
سه روزه فرآورده های آرایشی، بهداشتی شوینده 
و صنایع وابســته در هتل المپیک افــزود: باید 
روش هایی را به عموم مردم در خصوص شناسایی 
محصولات اصیل از قاچاق ارایه و در قالب بروشور، 
کلیپ و غیره آگاه سازی شود، زیرا امروز معضل 
کالای تقلبی و قاچاق دغدغه است و تولیدکنندگان 
ما نشــان دادند که محصولی با قیمت و کیفیت 
خوب می توانند وارد بازار کنند. وی ادامه داد: در 
آینده ای نزدیک برای تولیدکنندگان فرش قرمز 
پهن می کنیم و تمامی امور را به تولیدکنندگان 

واگذار می کنیم.

وی با بیان اینکه ســال گذشته از مجموع هفت 
هزار و ۷۲۸ مورد محصول پایش شــده فقط ۱۴ 
محصول عدم انطباق داشتند، تصریح کرد: بررسی 
محصولات تولید داخل از نظر ویژگی های میکروبی 
نشــان داد که تنها ۲ دهم درصد از نمونه ها عدم 
انطباق داشتند، از نظر میزان فلزات سنگین ۱۰۰ 
درصد محصولات انطباق داشتند. وی تاکید کرد: 
مندرجات روی محصولات آرایشــی، بهداشتی و 
شوینده نباید باعث فریب مصرف کنندگان شود، 
آیین نامه برون سپاری در ســازمان غذا و دارو به 

زودی نهایی می شــود و با برون سپاری بخشی از 
وظایف سازمان در حوزه آرایشی و بهداشتی، کارها 

در این حوزه تسهیل می  شود.
آل بویه ادامه داد: این نمایشــگاه ویترینی برای 
تبدیل تجربیات اســت، تولید بــدون کارخانه 
عرصه جدیدی است که می تواند از ظرفیت های 
خالی صنایع استفاده کرد. به گفته وی، صادرات 
محصولات بهداشتی و آرایشی ما چشمگیر نیست 
و باید تولیدکنندگان با توجه به توانمندی بالایی که 
دارند در رقابت های بین المللی حضور چشمگیر 

داشته باشند.

بازار چهار میلیارد دلاری لوازم آرایشی در 
کشور

رئیس هیات مدیره انجمن صنایع شوینده، بهداشتی 
و آرایشی ایران نیز در ادامه این مراسم، گفت: ارزش 
بازار محصولات آرایشی، بهداشتی و شوینده ایران 
چهار میلیارد دلار و سهم صنعت آرایشی، بهداشتی 
و شوینده ایران از بازار بیش از ۳۰۰ میلیون نفری 

منطقه تنها ۲۲ میلیون دلار است.
بختیار علم بیگی ادامه داد: این صنایع ۳۰۰ هزار 
شاغل مستقیم و غیرمستقیم دارند و محدودسازی 
افزایش قیمــت محصولات ایــن صنایع به ۲۵ 
درصد با وجود نرخ تورم بالاتر، غیر منطقی است 
و بــه نوعی این وضعیت شــرکت ها را به پرتگاه 
ورشکســتگی ســوق می دهد. وی با بیان اینکه 
قیمت ها باید متناسب با تورم افزایش یابند، تصریح 
کرد: متاسفانه مذاکرات چند ماهه در ستاد تنظیم 
برای اصلاح منطقی قیمت ها به نتیجه نرسیده و 
امیدواریم سازمان غذا و دارو در این زمینه اقدامات 

موثری انجام دهد. 

فوق تخصص روانپزشکی کودک و نوجوان دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان اینکه باید برای 
احساســات کودکان اعتبار قائل شد، هشــدار داد: 
کودکان را در معرض اخبار خصوصا اخبار بد و ناگوار 

قرار ندهید.

به گزارش پیام آشنا به نقل از روابط عمومی دانشگاه 
علوم پزشکی شهیدبهشتی، امین ماهورام  با اشاره به 
اینکه برای محافظــت از روان کودکان در برابر اخبار 
ناخوشایند باید ابتدا به رده سنی کودک توجه داشته 
باشید، اظهار کرد: تفاوت زیادی بین رفتار و برداشت از 
موقعیت ها بین یک کودک و یک نوجوان در بحران ها 
وجود دارد. وی افزود: والدین برای محافظت از روان 
کودک در برابر آسیب های محیطی باید سن و تکامل 
ذهنی کودک را در نظر داشت. این عضو هیئت علمی 
دانشگاه با اشاره به این که کودکی که کمتر از ۱۰ سال 
سن دارد اگر در معرض اخبار ناخوشایند قرار بگیرد 
بیش از سایرین تحت تاثیر قرار خواهد گرفت، ادامه 
داد: این کودکان خود را در موقعیتی تصور می کنند 
که گویا این اتفاق ناگوار برای او یا اعضای خانواده رخ 
داده است. اخبار و اتفاق های ناگوار به شدت کودکان را 
هراسان می کند. این فوق تخصص روانپزشکی کودک 
و نوجوان دانشگاه گفت: اگر کودکان به هر شکل یا 
دلیلی با اخبار ناگوار و خشن مواجه شدند، گام  اول 

این اســت که این اطمینان خاطر بــه کودک داده 
شود که قرار نیست این رخداد ناگوار لزوما برای او یا 
خانواده رخ دهد. وی با بیان این که والدین باید کودک 
را مطمئن کنند که از او در هر شــرایط و موقعیتی 
مراقبت می کنند، عنوان کرد: اگر فرزند شما احساس 
ترس، غــم و ناامیدی دارد این حــس او را کوچک 
ندانید، احساسات کودکان مهم هستند و باید والدین 
آن را معتبر بدانند. ایجاد زمینه گفت وگو با کودکان 
و نوجوانــان در زمان وقایع ناگوار و خبرهای ناراحت 
کننده راهکار مناسبی برای بهبود شرایط و مراقبت 
از روان اعضــای خانواده اســت که این عضو هیئت 
علمی دانشگاه به آن اشاره کرد. او گفت: کودکان باید 

احساسی که به واسطه شنیدن اخبار ناگوار در آن ها 
ایجاد می شــود را به راحتی با والدین خود در میان  
بگذارند، در مورد نوجوانان نیز این موضوع صادق است.

خبرهای خوب را به گوش بچه ها برسانید
وی تاکید کرد: یکی از روش هایی که کمک می کند 
افکار منفی در ذهن کودک یا نوجوان قدری کاهش 
یابد، دادن خبرهای خوب اســت؛ یعنی راهی فراهم 
 کنید  که خبرهای خوشایند نیز به گوش بچه ها برسد. 
دادن توضیحاتی درباره اخبار از ســوی پدر و مادر و 
در مورد کودکان  کوچک تر و دسترســی محدود به 
اخبــار از دیگر مواردی بود کــه دکتر ماهورام به آن 

اشاره و تصریح کرد: در مورد کودکان بزرگتر ونوجوانان 
ندانستن و پنهان کاری همه خبرها روی دیگر سکه 
است که می تواند مخرب و حتی باعث ایجاد ابهام و 
نگرانی بیشتر هم شود. این فوق تخصص روانپزشکی 
کودک و نوجوان دانشگاه ضرورت ادامه فعالیت های 
طبیعی و روزانه در بمباران خبرهای ناگوار را خواستار 
شــد و افزود: نباید اجازه دهیم اخبار ناخوشــایند 
دل مشغولی غیرمعمولی در کودک ایجاد کند، تا جایی 
که فرزند ما از کارهای روزمره باز بماند. وی افزود: وقتی 
بچه ها کارهای روزمره را به روال سابق انجام دهند از 

شدت تاثیر اخبار بد کاسته می شود.
ماهورام  با اشاره به این که با بالاتر رفتن سن کودک 
خواه ناخواه توسط ابزاری که کودک در اختیار دارد از 
خبرها و اتفاقات ناراحت کننده مطلع می شود، ادامه 
داد: با بالا رفتن سن کودکان به دلیل تکامل مغزی 
که در نوجوانی در حال شکل گیری است، نوجوانان 
بیشتر به سمت خبرها سوق داده شوند. ماهورام تاکید 
کرد: نوجوانان را با منابع خبری معتبر آشنا کنید و بر 
منابع رسانه ای که نوجوان ما اخبار را دریافت می کند 
نظارت داشته باشــید. وی ادامه داد: محدودیت های 
سنی و هشدارهایی در رسانه های معتبر قید می شود 
که لازم است والدین ضمن نظارت بر نحوه رصد اخبار 
توسط فرزند خود اجازه مشاهده این تصاویر و اخبار 

را به او ندهند. 

بازار چهار میلیارد دلاری لوازم آرایشی و بهداشتی در کشور

چگونه کودکان را از اخبار  ناگوار دور نگه داریم؟

یک روانشناس و مشــاور خانواده با اشاره 
به اینکه برخی گلایه های فرزندان ســبب 
می شود، مادران هویت گذشته خود را زیر 
ســوال ببرند، گفت: با مطرح شدن برخی 
مسائل ممکن اســت، مادران تصور کنند 
زحمات گذشته آن ها نادیده گرفته شده و 

کسی قدر دان زحمات آن ها نیست.

به گزارش پیام آشنا به نقل از جام جم 
آنلاین، لیلا کریمی فرشــی، روانشــناس 
در پاســخ به این پرســش که این روز ها 
سلامت روان مادران را چه مسائلی بیشتر 
تهدید می کند؟ گفــت: برخی گلایه های 
فرزندان از مادران سبب می شود که آن ها 

هویت گذشته خود را زیر سوال ببرند.
وی با اشــاره به اینکه مادران از بسیاری از 
نیاز های خود غافل می شــوند تا نیاز های 
فرزندان خــود را تامین کننــد، توضیح 
داد: برای نمونه این روز ها شــاهد هستیم 
که برخی مادران از ایــن گلایه دارند که 
فرزندان آن ها خاطراتی را از گذشته مطرح 
می کنند که سبب می شود، سختی هایی که 

آن ها برای حمایت از فرزندان شان به جان 
خریده اند، نادیده گرفته شود.

این روانشناس درباره نمونه های این اتفاق 
نیز عنوان کرد: فرزندانی که بزرگ شده اند 
و این روز ها تشکیل خانواده داده اند، ممکن 
اســت هنگام گفتگو با مــادر خاطراتی را 
مطرح کنند که برای مادران ناخوشــایند 
باشــد. مثلا یادآوری کنند که در کودکی 
برای آن ها وســیله ای را تهیه نکرده اند یا 

اجازه نداده اند کاری را انجام دهند.
کریمی فرشی با اشــاره به اینکه یادآوری 
چنین مســائلی ممکن اســت به مادران 
آسیب بزند، تاکید کرد: این درحالی است 
که مادران خیلی از نیاز های فرزندان خود را 
تامین کرده اند و آن ها نباید گذشته را زیر 
سوال ببرند. البته شاید فرزندان تصور کنند 
در حال درد دل کردن با مادر خود هستند. 
اما در چنیــن مواقعی مــادری که تمام 
گذشته و هستی اش را برای آن ها گذاشته 
است، احساس می کند تلاش هایی که کرده 
بیهوده بوده است و کسی قدر زحمات او را 
نمی داند. وی ادامه داد: به این شکل فشار 

روحی زیادی به مادران تحمیل می شود و 
سلامت روان آن ها بیش از پیش به خطر 

می افتد.
این روانشــناس یادآور شــد: سختی های 
زندگی این روز ها سبب عاصی شدن افراد 
می شــود. به همین دلیــل برخی بچه ها 
گذشته خود را زیر سوال می برند و از مادر 
خود گلایه می کنند. اما زیر ســوال بردن 
گذشته سبب شکستن دل مادران می شود.
کریمی فرشی در گفتگو با جام جم آنلاین 
افزود: چنین مسائلی سبب می شود، مادران 
از لحاظ روحی تحت فشار قرار بگیرد و با 
خود بگویند، بدرستی زندگی نکرداند. اما 
با این حال فرزندان شان هم از آن ها راضی 
نیســتند. وی با اشــاره به اینکه روز مادر 
فرصت مناسبی برای قدردانی از زحمات 
مادران است، عنوان کرد: در این روز نباید 
در خصوص گذشته گلایه کرد. به همین 
دلیــل اگر مادران نیز خواســتند، چنین 
خاطراتی را مطرح کنند بچه ها به صورت 
غیر مستقیم باید مانع مرور چنین مسائلی 

شوند.

این روانشناس با اشاره به اینکه فرزندان باید 
برای مادرانشان شنونده های خوبی باشند، 
ادامه داد: باید حواســمان بــه روحیات و 
صحبت های مادران باشد، زیرا آن ها معمولا 
مشکلات شــان را خیلی صریــح مطرح 
نمی کنند، برای نمونه ممکن است بگویند 

فقط پایشان درد می کند.
وی بیــان کــرد: معمولا در پشــت پرده 
شکایت های این چنینی داستان دیگری 
وجــود دارد. به همین دلیــل اگر مادری 
گفت پایش درد می کند، فرزندان او نباید 
توصیه هــای کلی را مطــرح کنند و مثلا 
بگویند با استراحت خوب می شود یا چنین 

مسائلی در دوران سالمندی عادی است.
کریمی فرشــی با بیان اینکه فرزندان باید 
پای صحبت های مادر بنشیند، بیان کرد: 
زندگی های امروز فرصت گفتگو را از اعضای 
خانواده گرفته است. اما باید برای صحبت 
با مادران وقت گذاشــت و اجازه داد آن ها 
درباره مســائلی که دوست دارند صحبت 
کنند، زیرا صبحت نکــردن می تواند برای 

آن ها پیامد هایی داشته باشد. 

شنونده خوبی برای مادران باشید
برش
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کافه کتاب

زن )فاطمه فاطمه است(

نویسنده:علی شریعتی
انتشارات سپیده باوران

پیام آشنا: کتاب زن )فاطمه فاطمه است( نوشتهٔ علی شریعتی 
است. نشر ســپیده باوران این کتاب را روانهٔ بازار کرده است. 
این اثر رساله ای در ۲ بخش است که افزون بر ارائهٔ شرح حال 
مستندی از یک شخصیت محبوب ولی )به گفتهٔ نویسنده اش( 
»ناشناخته« یا »بدشناخته« یعنی حضرت فاطمه )س(، به یک 

پرسش اساسی درمورد زنان نیز پاسخ گفته است.

درباره کتاب زن (فاطمه فاطمه است)
کتاب زن )فاطمه فاطمه است( چند نوشتار از علی شریعتی 
را در بر گرفته است. این نوشتارها عبارت اند از »فاطمه فاطمه 
اســت«، »انتظار عصر حاضر از زن مسلمان«، »سمینار زن« 
و نیــز متنی که از یک نــوار گفت وگوی خصوصی که پیاده 
شــده است؛ گفت وگویی که در زمستان سال ۱۳۵۵ )پس از 
آزادی دکتر علی شریعتی از زندان( انجام گرفت و تحت عنوان 
»حجاب« مشــهور شد و ماند. در این قسمت از کتاب حاضر 
موضوعات مختلفی مورد بحث قرار می گیرد، ولی چون قسمت 
اعظم آن با مطالب بخش های اصلی هماهنگی و نزدیکی دارد، 

به این مجموعه ضمیمه شده است.
در مجموعهٔ آثار این کتاب، دکتر علی شــریعتی کوشــیده 
است تا ضمن بیان شخصیتی از اصلی ترین چهرهٔ زن شیعه، 
از او به عنــوان یک نمونه و الگو یاد کند؛ الگویی که به تنهایی 
نشان دهندهٔ ارزش زن در اجتماع و در نگاه اسلام است. او در 
این اثر می کوشد تا فاطمه )س( را نه به عنوان فرزند پیامبر که 
به عنوان زنی مستقل معرفی کند؛ زنی که بررسی شخصیت 
خود او، به تنهایی، وجهه ای از یک زن مســلمان را ترســیم 

می کند.
نویسنده در ابتدای کتاب آورده است که مطالب این اثر حاصل 
سخنرانی های او در »حسینیهٔ ارشاد« در تهران بوده است. او 
به پرسشی که در دهه های گذشته به شدت در جامعه زنان ما 
مطرح بوده است، پاسخ می گوید: »چگونه باید شد؟« شریعتی 
پرسش را این گونه تشریح کرده است: زنانی که در قالب های 
سنتی قدیم مانده اند، مسئله ای برایشان مطرح نیست و زنانی 
که قالب های وارداتی جدید را پذیرفته اند، مسئله برایشان حل 
شــده است. اما در میان این ۲ نوع »زنان قالبی«، زنانی که نه 
می توانند آن شکل قدیمی موروثی را دیگر تحمل کنند و نه به 
این شکل جدید تحمیلی هرگز تسلیم شوند، چه باید بکنند؟ 
برای این زنان مسئلهٔ »چگونه شدن« مطرح است و فاطمه )س( 

با »بودن« خویش، پاسخی به این پرسش است.
علی شــریعتی ادامه داده است که در این اثر تنها به توصیف 
تحلیلی از »شخصیت« حضرت فاطمه اکتفا نکرده بلکه »شرح 
حال« او را )آنچه به گفتهٔ نویسنده حتی مردم مذهبی ما از آن 
چیزی نمی دانند جز »ناله«( بیان کرده است. تکیهٔ نویسنده در 
این شرح حال بر اسناد کهن تاریخی است. او در بخش هایی 
که که مسائل اعتقادی و قاطع تشیع طرح می شود، از منابع 
و مآخذ اهل تسنن نیز اســتفاده کرده است. کتاب حاضر را 

»محمدکاظم کاظمی« ویراستاری کرده است.

خواندن کتاب زن (فاطمه فاطمه است) را به چه کسانی 
پیشنهاد می کنیم

خواندن این کتاب را به دوستداران آثار علی شریعتی و افرادی 
که به مطالعه پیرامون زن در فرهنگ ایرانی - اسلامی علاقه 

دارند، پیشنهاد می کنیم.

درباره علی شریعتی
دکتر علی شــریعتی در ۲ آذر ۱۳۱۲ در روستای کاهک در 
ســبزوار به دنیا آمد. او یک روشنفکر دینی معاصر بود که در 
سال ۱۳۳۴ به دانشکده ادبیات و علوم انسانی دانشگاه مشهد 

وارد شد و رشتهٔ زبان و ادبیات فارسی را برگزید.
از این روشنفکر معاصر ایرانی کتاب های مشهوری باقی مانده 

است که از میان آنها می توان به فهرست زیر اشاره کرد:
زن )فاطمه فاطمه است(، هبوط، دوست داشتن از عشق برتر 
است، علی )ع(،  درباره روحانیت، مذهب علیه مذهب، تحلیلی 
از مناسک حج، حســین وارث آدم، بازشناسی هویت ایرانی 

اسلامی و کتاب اسلام شناسی )درس های دانشگاه مشهد(.

بخش هایی از کتاب زن (فاطمه فاطمه است)
سه چهرهٔ زن

در جامعه و فرهنگ اســلامی، ســه چهره از زن داریم: یکی 
چهرهٔ زن سنتی است و مقدس مآب؛ و یکی چهرهٔ زن متجدد 
و اروپایی مآب که تازه شروع به رشد و تکثیر کرده است و یکی 
هم چهرهٔ فاطمه، و زنان »فاطمه وار«! که هیچ شباهت و وجه 
مشترکی با چهره ای به نام زن سنتی ندارد. سیمایی که از زن 
سنتی در ذهن افراد وفادار به مذهب در جامعه ما تصویر شده 
است با سیمای فاطمه همان قدر دور و بیگانه است که چهرهٔ 

فاطمه با چهرهٔ زن مدرن.
در دنیای امروز، به خصوص در مشرق زمین و بالأخص در جامعه 
اسلامی و ایرانی، با واقعیتی که روبه روییم، ایجاد یک تضاد است 
و یک بحران و یک دگرگونی و فروریختن و آشفتگی بسیار 
شــدید در خصوصیات انســانی و رفتار و عادات اجتماعی و 
طرز تفکر، و اصولاً تغییر شکل انسانی که تیپ خاصی به نام 
»روشنفکر« و »زن و مرد تحصیل کرده« یا »متجدد« به وجود 

آورده است که با زن و مرد »سنتی« در تضاد است.
این تضاد، تضادی است که باید به وجود می آمد و هیچ کس قادر 
به جلوگیری اش نبود. جبری بود که هیچ قدرتی نمی توانست 
جلوگیرش باشد. این نه به معنای تأیید این دگرگونی است و نه 
انکارش، که بحث این نیست؛ بلکه سخن این است که با تغییر 
و دگرگونی جامعه، تغییر لباس مرد، تغییر فکر و تغییر زندگی و 
جهت او، زن نیز جبراً تغییر می کند و امکان ماندنش در قالبهای 

همیشگی نیست.
در نسلهای گذشته، پسر اهل بود، درست قالب پدرش؛ و پدر 
هیچ وسوسه ای نداشت که پسرش شکلی کاملاً بدیع و تازه و 
ناشناخته بگیرد و بعد به صورتی دربیاید که میان پدر و پسر 
هیچ گونه وجه اشتراک و تفاهمی وجود نداشته باشد و چنان 
احساسات نامشابه میان هر دو مرد باشد که حتی یک دقیقه 
بی انتقاد و بدبینی و ستیزه نتوانند به گفتن بنشینند. اما امروز 
 ـچه در شرق  چنین نیســت، که یکی از خصوصیات قرن ما 
 ـفاصله میان دو نسل است؛ که از نظر »زمان  و چه در غرب 
تقویمی« فاصله شان سی سال است و از نظر »زمان اجتماعی« 

سی قرن.
دیروز جامعه ثابت بود و ارزشها و خصوصیات اجتماعی غیرقابل 
تغییر می نمود. در طول ۱۰۰، ۲۰۰، ۳۰۰ سال هیچ چیز عوض 
نمی شد. زیربنای اجتماعی، شکل تولید و توزیع، نوع مصرف، 
رابطه اجتماعی، حکومت، نوع تبلیغات دینی، مراسم مذهبی، 
خلق و خوی، ارزشــهای مثبت و منفی، هنر، ادبیات و زبان و 
همــه چیز، در دورهٔ »باباها« و »بابا بزرگها«، همان بود که در 

دورهٔ »بچه ها« و »نوه ها«.

وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی با بیان اینکه مخالف 
محدودسازی سینما هستیم گفت: نگاه ما در سینما 
توسعه ای، گشایش و انفتاح است و با نگاه هایی که به 
دنبال محدودســازی سینما و کار هنری است حتما 

مخالفیم.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایرنا، محمدمهدی 
اسماعیلی روز سه شنبه در حاشیه آیین پایانی ششمین 
جایزه پژوهش سال سینمای ایران درباره نگاه وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی نسبت به سینما اظهار کرد: 
اتفاق های خوبی در سینما افتاده است؛ سینمای ایران 
سال بی نظیری را به لحاظ میزان مخاطب و فروش و 
نیز کارهای زیرساختی که در حال انجام است، تجربه 

می کند.
وی گفت: در آستانه رســیدن به ۹۰۰ سالن سینما 
هستیم. آن هم در یک شرایط دشوار در طول دو سال 
و نیم اخیر بیش از ۳۰۰ سینما به مجموعه سینماهای 
کشور اضافه شده که این افتخار همه اهالی سینماست.

اسماعیلی افزود: نگاه ما در سینما توسعه ای، گشایش 
و انفتاح است و با نگاه هایی که به دنبال محدودسازی 

سینما و کار هنری است حتما مخالفیم.
وزیر فرهنگ گفت: در عین حال از  اصحاب سینما و 
همه افراد خواسته ما این است که از دستاوردها حمایت 

کنند. 
در سینمای ایران، فیلم پویانمایی ما بالای ۵۰ میلیارد 
تومان فروخته است که داستان مذهبی دارد و مردم 

علاقه دارند و این ها مایه افتخار جامعه هنری ما است.
اسماعیلی گفت: امیدوارم همه دلسوزان صنعت سینما 
و هنر سینما کنار هم باشند و با خوش خلقی و انعطاف 

به تعالی سینما کمک کنند.
وی در خصــوص نظــارت در وزارت فرهنــگ برای 
ورود برخی کارگردان ها بدون دانش سینما به عرصه 
فیلمسازی گفت: سازمان سینمایی بر ورود کارگردان ها 
و تهیه کننده ها نظارت دارد و اگر مشکلی هست باید 
این ســازمان و همکاران من در اینجا پاسخگوی این 

مساله باشند.
وی گفت: سابقا نظام اعطای گواهی تهیه کنندگی و 
کارگردانی دچار اشکالاتی بود که برطرف شده و باید 

اگر وضعیت نادرستی است به زودی اصلاح شود.

ادبیات چه خبروزیر فرهنگ: با محدودسازی سینما حتما مخالفیم

سینمای جهان

نوشته های شاعرانه حامد عسگری 
برای حضرت زهرا)ع( منتشر شد 
کتاب »حانیه« جدیدترین اثر از حامد عسکری، به همت نشر 

معارف چاپ و به بازار نشر عرضه شد.

به گزارش پیام آشــنا بــه نقل از 
تسنیم، کتاب »حانیه« که در آستانه 
میلاد باسعادت صدیقه طاهره حضرت 
فاطمه زهرا علیها السّلام و روز زن به 
چاپ رسیده است، با نگاهی ادبی، به 
زندگــی حضرت زهرا علیها السّــلام  

پرداخته است.
حانیه ، نوشته هایی از جنس سادگی و شاعرانگی است، گفته هایی 
که مثل قاصدک ســبک بار بر باد مــا را از دنیای بوق و آهن و 
اینستاگرام می برد به لطافت زندگی اطلسی ها، و بوی خوش یاس 

و به زندگی آن که بهانه ای برای خلقت کائنات بود.
روایت رد زخمی که بر گلبرگ نازک گل ماند.

حامد عسکری با آن ذوق شاعرانگی و نرم نویسی هایش می نویسد:
راستش خودم هم نمی دانم چه نوشته ام، نمی دانم در کدام دسته 
ادبی می شود دسته بندی اش کرد، نامه است و نامه را آدم برای 
عزیزانش می نویسد، من هم نامه نوشته ام برای یک اسم، یکی 
که همه مان وقت هایی که خیلی مستأصل می شویم، می رویم 
سراغش، کسی که قسم راست مان است و هرکس به آن قسم مان 

بدهد، ردخور ندارد.
در جایی از کتاب این طور آمده است: مگر نه که باید مثل ابوتراب 
باشم، حانیه؟ مگر نه که قرار است راه او را بروم؟ من اینجا وسط 
مَنهَتَن از کجا خاکی پیدا کنم که دوربینی بالای ســرم نباشد 
و نگوید چه می کنی؟ باِلفرض هم که پیدا کردم...، می ترســم 
حانیه، می ترسم این خاک را بکِنَم و جمجمه رییس قبیله ای از 
سرخپوست ها یا کارگری از سیاهان اتیوپی را ببینم...، می ترسم 
نبش قبر کنم...، من دلم تنگ اســت، حانیه، و دلم می خواهد 
حرف هایم را مثل ابوتراب زیر خاک دفن کنم ولی اینجا وسط 

نیویورک؟ می نویسم، حانیه، ...می نویسم.
نشر معارف کتاب »حانیه« را منتشر کرده است.

فروش سینماهای آمریکا 
در سال 2023

ســال ۲۰۲۳ در آمریکا سینماها بیش از ۹ میلیارد دلار فروش 
کردند تا کمی فاصله خود را با روزهای اوج کمتر کنند.

به گزارش پیام آشــنا بــه نقل از 
ددلاین، در حالی کــه در آخرین روز 
سال ۲۰۲۳ فیلم »وانکا« یونیورسال 
پرفروش ترین فیلم آخر سال شد، ۳۰ 
میلیون دلار بر آنچه تا کنون فروخته 

بود، افزود.
»آکوامن ۲«، »وانکا« و بیشتر گیشه سینماهای هفته کریسمس 
در مجمــوع ۲۸۱ میلیون دلار بر آنچه در طول ۵۱ هفته دیگر 
سال فروخته شده بود، افزودند تا فروش سینماها ۱۴ درصد از 

سال ۲۰۲۲ فراتر برود.
این در حالی اســت که پیش بینی می شود فروش گیشه های 
سینماهای آمریکا در سال ۲۰۲۴ به دلیل ارایه فیلم های کمتر 
و کاهش احساسات تماشاگران سینما، یک میلیارد دلار کمتر از 

سال ۲۰۲۳ شود.
این آمار موجب شد تا برخی در روزهای جشن سال نو بگویند 
یک بابانوئل وجود دارد که سالی بیش از ۹ میلیارد دلار در گیشه 
داخلی آمریکا می ریزد و آن را وارد صنعت فیلم می کند. بسیاری 
باور چنین امری را نداشــتند و به ویژه برای روزهای تعطیلات 
آخر سال که فیلم بزرگی در انتظار اکران نبود، چنین فروشی را 

غیرقابل تصور می دانستند.
آمار ارایه شده برای فروش سینماها تا یکشنبه، آخرین روز ۲۰۲۳ 

برابر با ۹.۰۳ میلیارد دلار بوده است.
اکران مجموعه متنوعی از فیلم های خانوادگی و بزرگسالان در 
طول تعطیلات این موفقیــت را رقم زد از جمله »وانکا« که با 
فروش ۳۰ میلیون دلاری در گیشه ۴ روزه سال نو پیشتاز است. 
»آکوامن و پادشاهی گمشده« برادران وارنر ۲۳.۵ میلیون دلار 
و »رنگ بنفش« ۱۵ میلیــون دلار در ۴ روز تعطیلات فروش 
کردند. فیلم های بزرگســالان مانند »پسران در قایق« ساخته 
جورج کلونی در طول این ۴ روز فروشی ۱۱.۲ میلیون دلاری را 
تجربه کرد و حتی کمدی رمانتیک »هرکس جز تو« ۱۱ میلیون 

دلار در ۴ روز فروخت.
فیلم های اکران شده توسط برادران وارنر در ماه دسامبر به تنهایی 
۷۰۰ میلیون دلار در سرتاسر جهان فروختند؛ چون »وانکا« ۴۰۰ 

میلیون دلار و »آکوامن ۲« ۲۶۰ میلیون دلار فروش کردند.
همانطور که پیشتر گفته شد در سال ۲۰۲۴ به دلیل فیلم های 
موجود کمتر، حدود یک میلیارد دلار از فروش ســینماها کم 
می شود و مجموع فروش به رقم ۸ میلیارد دلار کاهش خواهد 

یافت.
پل درگارابدیان تحلیلگر ارشد رسانه ای کام اسکور گفت: افزایش 
تا بالای ۹ میلیارد دلار چیزی بیش از دلار و سنت است و نشان 
دهنده درس های آموخته شده در سالی است که مسلما یکی از 

مهم ترین و چالش برانگیزترین سال ها برای سینما بود.
وی افزود: از آنجا که یک ســال تاریخی برای گیشــه در میان 
پس زمینه  پرفراز و نشیب اعتصاب ها، پخش آنلاین و تغییر ذایقه 
تماشاگران به پایان می رسد، می توان نتیجه گرفت که سینما 

همچنان بخش مهمی از اکوسیستم سرگرمی است.
بدون هیچ تردیدی برنده سال ۲۰۲۳ یونیورسال بود که با فروش 
در مجموع ۱.۹۳ میلیارد دلاری فیلم هایش در گیشه های داخلی، 
۱۸ درصد نسبت به سال ۲۰۲۲ فراتر رفت و فیلم  موفقی مانند 
»فیلم برادران ســوپر ماریو« با فروش ۵۷۴.۹ میلیون دلار را به 
عنوان دومین فیلم پرفروش  سال روی پرده داشت. »اوپنهایمر« 
با فروش ۳۲۶ میلیون دلار، »ســریع ایکس« با فروش ۱۵۰.۱ 
میلیون دلار و»پنج شب در فردیز« با فروش ۱۳۷.۲ میلیون دلار 
دیگر فیلم های پرفروش این کمپانی بودند تا جایگاهی را تصاحب 
کند که معمولا متعلق به دیزنی است. از سال ۲۰۱۵ این اولین 
باری است که یونیورسال پیشتاز فروش در گیشه سینماهای 

آمریکا شده است.
دیزنی با فــروش ۱.۸۹ میلیارد دلار و کاهــش ۲ درصدی در 
مقایسه با فروش سال پیش، در رتبه دوم قرار گرفت و همانطور 
که پیشتر هم گفته شد با کاهش فروش بلیت فیلم های مارول 
سال سختی برای دیزنی رقم خورد. »مرد مورچه ای و زنبورک: 
کوانتومانیا« با فروش ۲۱۴.۵ میلیون دلار و کم فروش ترین عنوان 
فیلم های مارولی دیزنی یعنی »مارول ها« با فروش ۸۴.۴ میلیون 
دلار از جمله این موارد شکست بودند. »ایندیانا جونز و گردونه 
سرنوشت« با فروش ۱۷۴.۴ میلیون دلار که کم فروش ترین فیلم 
از فیلم های این مجموعه بود، هم از مایه های ناامیدی دیزنی شد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز، از نیم 
بها شدن قیمت بلیت سینما در ۲ روز دوشنبه و سه 

شنبه هر هفته خبر داد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از روابط عمومی اداره 
البرز، سعید  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  کل 
جابری انصاری -مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
با  اظهار کرد:  این خبر  اعلام  البرز- ضمن  استان 
نمایش  صنفی  محترم  شورای  مصوبه  به  عنایت 

فیلم و موافقت رئیس محترم سازمان امور سینمایی 
و سمعی و بصری، روزهای دوشنبه، در کنار سه 
شنبه ها به عنوان روزهای نیم بهای بلیت سینماها 

محسوب می شوند.
جابری انصاری افزود: این طرح در کشور به صورت 
آزمایشی اجرا می شود و چنانچه این طرح در این بازه 
زمانی معین به نفع مخاطبان و اقتصاد سینما باشد، 
اجرای آن ادامه خواهد داشت. در غیر این صورت پس 
از اجرای آزمایشی، به همان شیوه قبل یعنی نیم بها 

بودن یک روز در هفته، باز می گردد.
البرز  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
خاطرنشان کرد: سینماهای درجه مدرن و ممتاز به 
صورت اختیاری می توانند سقف بلیت های نیم بهای 
خود را به ترتیب ۴۰ هزارتومان و ۳۰ هزار تومان 
تعریف نمایند. جابری انصاری همچنین تصریح کرد: 
سینماهای درجه مدرن و ممتاز به صورت اختیاری 
می توانند در روزهای پنج شنبه و جمعه، ساعات 
پیک و سانس های طلایی خود را به ترتیب ۸۰ هزار 

تومان و ۶۰ هزار تومان تعریف نمایند.
وی عنوان کرد: همچنین قیمت بلیت طبیعی همانند 
سال گذشته با توجه به درجه کیفی سینماها کماکان 
به صورت شناور بین مبلغ ۲۰ تا ۶۰ هزار تومان عرضه 

خواهد شد.
جابری انصاری، در پایان گفت: با این روند، انتظار 
می رود تعداد بیشتری از علاقه مندان و دنبال کنندگان 
سینما از آثار روی پرده دیدن کنند و اقتصاد سینما 

نیز رونق بیشتری را تجربه کند.

معاون علمی و آموزشی کارگروه مد و لباس کشور در 
مراسم ارج گذاری و تقدیر از اساتید و پژوهشگران برتر 
این حوزه گفت: ۹۹ درصد اساتید مد و لباس کشور 
از جامعهٔ بانوان هستند و این نکته بر مخاطب شناسی 

پوشاک اثر ویژه ای می گذارد.

عمومی  روابط  از  نقل  به  آشنا  پیام  گزارش  به 
کارگروه ساماندهی مد و لباس کشور؛ »نقاش تار و 
پود« مراسمی بود که به مناسبت هفتهٔ پژوهش )که 
امسال نزدیک ایام ولادت حضرت زهرا )س( بود( در 
فرهنگستان هنر تهران برگزار شد و در آن از ۳ استاد 
بانوی پیشکسوت و برجستهٔ حوزهٔ مد و لباس از ۳ 

دانشگاه برجستهٔ کشور تقدیر شد.
آموزشی  و  علمی  معاون  آشتیانی  محمدحسین 
کارگروه مد و لباس دربارهٔ نحوهٔ انتخاب این اساتید 
گفت: در جلساتی که با کارشناسان مان برگزار کردیم 
اساتیدی را که در حوزهٔ مطالعات و طراحی مد و 
لباس در کشور فعالیت داشته اند بر اساس معیارهای 
پژوهشی، معیارهای رتبهٔ استادی، توانایی علمی و 
نیز اثرگذاری آنها در جامعهٔ مد و لباس کشور )میزان 
تأثیری که در تربیت فعالان این حوزه داشته اند و 
کتاب هایی که نوشته اند( بررسی کردیم. این اساتید 
هر کدام بیش از ۲۰ سال سابقهٔ فعالیت و تدریس در 

دانشگاه های مطرح کشور را داشته اند.

بیشتر طراحان مد و لباس دنیا بانوان هستند
و  مد  اساتید  درصد   ۹۹ اینکه  بیان  با  آشتیانی 
لباس کشور از جامعهٔ بانوان هستند و این نکته بر 

مخاطب شناسی پوشاک اثر ویژه ای می گذارد، گفت: 
اساساً آمار جهانی در اکوسیستم مد و لباس دنیا نشان 
می دهد که بیش از ۸۰ درصد فعالان این حوزه از 

بانوان هستند. ایران هم از این آمار مستثنی نیست.
وی در خصوص تأثیر این آمار در اکوسیستم مد و 
لباس گفت: این نکته می تواند بر مخاطب شناسی 
اثر بگذارد. در مخاطب شناسی میزان توجه به لباس 
بانوان با لباس آقایان در سراسر دنیا متفاوت است. 
خصوصیت هایی که عرصهٔ طراحی و تولید لباس دارد 
مباحثی است که جامعهٔ بانوان توانسته اند در آن بیشتر 

تأثیرگذار و با آن سازگار باشند، تا مردان.
معاون علمی و آموزشی کارگروه مد و لباس گفت: 
این کارگروه بنا دارد سکوهایی برای عرضه و فروش 
لباس های کاربردی و مورد نیاز جامعه ایجاد کند. در 

بحث آموزش نیز هدف کارگروه ارائهٔ آموزش هایی 
به طراحی  از طراحی محض  را  است که طراحان 

لباس های کاربردی و مورد نیاز جامعه سوق دهد.

با دانشگاه ها ارتباط اثربخش داریم
سجاد لطفی دبیر کارگروه مد و لباس کشور با اشاره 
به اینکه برای دومین سال متوالی از پایان نامه های 
دانشگاهی حمایت می شود، گفت: ارتباط ما با دانشگاه 
شکلی و صوری نیست. بلکه تلاش می کنیم با مشورت 
اساتید و صاحب نظران از پایان نامه ها به صورت هدفمند 
و متمرکز حمایت کنیم. دست استمداد ما به سمت 
صاحب نظران دانشگاهی و حوزهٔ علمیه نیز دراز است.

جای خالی لباس ملی ایرانی در طرح ها

هوشنگ قادریان دبیر ستاد ملی زنجیرهٔ پوشاک نیز با 
تأکید بر اینکه لباس، شناسنامهٔ ماست، گفت: قبل از 
اینکه کسی حرف بزند، لباس او شخصیتش را نشان 
می دهد. لباس هرکدام از اقوام ما با سبک زندگی 
روزمرهٔ آنها متناسب است و کاملاً مدبرانه انتخاب شده 
است. در یک کارخانه با توجه به مشاغل مختلف و 
نیازها و ویژگی های هر کدام از آن مشاغل ممکن است 

۱۵ نوع لباس کار مختلف طراحی شود.
وی خطاب به جامعهٔ طراحان لباس گفت: چرا ما 
جدای از لباس اقوام، لباس ملی ایرانی متناسب با 
فرهنگ خودمان نداریم؟ از جامعهٔ طراحان می خواهیم 

طراحی و تولید لباس ملی را جدی بگیرند.

لباس، فرهنگ و تمدن و اقتصاد ما را می سازد
سید مجید امامی دبیر شورای فرهنگ عمومی و 
مسئول کارگروه مد و لباس کشور در انتهای نشست 
با اشاره به نزدیک بودن برگزاری جشنوارهٔ مد و لباس 
فجر گفت: آسیب شناسی های ما نشان داد که برگزاری 
ارائه ها هم زمان با خود جشنواره لطف چندانی ندارد. 
بلکه باید از فضای جشنواره برای فراخوان اثربخش تر 

استفاده کنیم.
وی افزود: لباس از دریچهٔ پژوهش های تاریخی، فنی، 
نظری و کاربردی می تواند فرهنگ، تمدن آینده و 

اقتصاد ما را بسازد.
امامی قول برگزاری آیین بزرگداشت اساتید حوزهٔ مد 
و لباس در آستانهٔ هفتهٔ پژوهش را به عنوان برنامه ای 
هرساله داد و هدف آن را عرض ادب به بزرگان این 

حوزه دانست.

قیمت بلیت سینماها 2 روز در هفته نیم بها می شود 

عزت الله ضرغامی گفت:  به دنبال لغو یکطرفه روادید 
این  از  تعدادی  روادید  کشور،  اتباع ۳۳  برای  ایران 
کشورها نیز به زودی برای شهروندان ایرانی لغو خواهد 

شد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایسنا، هیأت وزیران 
۲۲ آذرماه ۱۴۰۲ روادید جهانگردی ایران را یکطرفه 
برای اتباع ۳۳ کشور لغو کرد. بر این اساس، شهروندان 
کشورهای عربستان، قطر، امارات، بحرین، کویت، لبنان، 
تونس،  تاجیکستان،  قرقیزستان،  ازبکستان،  روسیه، 
ژاپن،  سیشل،  موریس،  زیمبابوه،  موریتانی،  تانزانیا، 
اندونزی، مالزی، سنگاپور، ویتنام، کامبوج و برونئی، 
برزیل، مکزیک، پرو، ونزوئلا، کوبا، کرواسی، صربستان، 

بوسنی و هرزگوین، بلاروس و هندوستان، هر ۶ ماه 
یک بار به مدت ۱۵ روز می توانند در ایران سفر کنند. 
این اقدام، اما این پرسش را به دنبال داشت که آیا این 
امکان فقط برای اتباع آن کشورها فراهم شده است و آیا 
شهروندان ایرانی امکان سفر بدون ویزا به این کشورها 
را نیز خواهند داشت و چه تلاش و اقدامی برای تحقق 
سفر بدون ویزا به تعداد بیشتری از کشورها، درحالی که 
این شاخص در ارتقاء جایگاه پاسپورت ایران می تواند 

اثرگذار باشد، صورت می گیرد؟
 ـوزیر میراث فرهنگی، گردشگری  عزت الله ضرغامی 
 ـدر این باره اظهار کرد: درحال حاضر  و صنایع دستی 
که با برخی کشورها لغو دوطرفه روادید هستیم. از 
میان آن ۳۳ کشوری که اخیرا یکطرفه با آن ها لغو 

آن ها  از  تعدادی  روادید  است  قرار  کرده ایم،  روادید 
برای شهروندان ایرانی لغو شود. این اتفاق با بعضی از 
آن کشورها دوسویه بوده، که در فاصله کوتاهی انجام 

شده است.
او افزود: وزارت خارجه در این باره اقدامات خوبی انجام 
داده است و در همین فاصله کوتاه، که ما با ۳۳ کشور 
یکطرفه لغو روادید کرده ایم، چند کشور هم هستند 
که دوطرفه لغو روادید کرده اند. اسامی این چند کشور 
به زودی اعلام خواهد شد؛ باید پروتکل وزارت خارجه در 

این باره نهایی شود.
ضرغامی تاکید کرد: ما برای تقویت گردشگری کاری به 
روابط خاص دیپلماتیک نداریم، ما می خواهیم درها را 
باز کنیم، حساسیت ها را برطرف کنیم و بگوییم هر که 

می خواهد وارد ایران شود، آماده ایم تا از او پذیرایی کنیم 
و این خیلی برای ایران هراسی و علیه تبلیغات اقدام 
مهمی است. حرکت ما متعهدانه بر مبنای معرفی ایران 

با هدف گردشگری است.

نقاشی  ملی  جشنواره  دومین  به  اثر  ارسال  مهلت 
در  رسوم  و  »آداب  موضوع  با  نوجوانان  و  کودکان 
خانواده های کشور چین و ایران« تا ۳۰ دی ۱۴۰۲ 

تمدید شد.

روابط  کل  اداره  از  نقل  به  آشنا  پیام  گزارش  به 
عمومی و امور بین الملل کانون پروررش فکری کودکان 
و نوجوانان، دومین جشنواره ملی نقاشی کودکان و 
با همکاری سفارت جمهوری خلق چین  نوجوانان 
برگزار  نوجوانان  و  کودکان  فکری  پرورش  کانون  و 

می شود.
این جشنواره با هدف گسترش روابط فرهنگی و هنری 
میان کودکان آسیایی و ایجاد بستری مناسب برای 
ترویج دوستی  و همدلی، با موضوع »آداب و رسوم 
در خانواده های کشور چین و ایران« برگزار می شود تا 
کودکان و نوجوانان ایرانی با زبان مشترک نقاشی، به 
بررسی آداب و رسوم کشور چین بپردازند و زیبایی های 

آن را به تصویر بکشند.
بر همین اساس، کودکان و نوجوانان کشور چین نیز، 

برای آشنایی با فرهنگ کشورمان، آداب و رسوم کشور 
ایران را به تصویر خواهند کشید.

تلفیق آداب و رسوم ایران و چین، خانواده، شام سال نو 
و عید نوروز، عید بهار چین و عید نوروز، عیدی گرفتن، 
خانه تکانی، غذاهای سال نو و... محورهای موضوعی 
نوجوانان  و  کودکان  نقاشی  ملی  جشنواره  دومین 

هستند.
شکوفایی  و  شناسایی  برای  زمینه ای  آوردن  فراهم 
خلاقیت هنری کودکان و نوجوانان و تحکیم روابط، 
ارتقای دوستی و همدلی بین ایران و چین از اهداف 
اصلی برگزاری این جشنواره است و ایجاد فضای رقابت 
سالم بین مخاطبان، آشنایی کودکان و نوجوانان با 

مشترکات فرهنگ دو کشور، کمک به ایجاد صلح، 
دو  نوجوانان  و  کودکان  میان  همدلی  و  دوستی 
کشور، بازتاب توانمندی و استعداد هنری کودکان و 
نوجوانان ایرانی از طریق برگزاری نمایشگاه های نقاشی 
و برندسازی فراخوان بین المللی نقاشی چین به عنوان 
یک رویداد هنری ارزشمند و مهم از اهداف فرعی این 

جشنواره به شمار می رود.
گروه های سنی هفت تا ۱۷ سال امکان شرکت در 
دومین جشنواه ملی نقاشی کودکان و نوجوانان را دارند.

پیش تر مهلت شرکت در این رویداد هنری ۱۵ دی ماه 
)پنجم ژانویه ۲۰۲۴( تعیین شده بود.

دقیق  مطالعه  از  پس  می توانند  شرکت کنندگان 
با  ابهام  گونه  هر  داشتن  صورت  در  شیـوه نامه، 
شماره های ۸۸۹۷۱۲۸۹ و ۸۸۹۷۱۲۸۸ داخلی ۱۱۹ 

تماس بگیرند.
دومین جشنواه ملی نقاشی کودکان و نوجوانان، با 
موضوع آداب و رسوم در خانواده های کشور چین و 
ایران با همکاری سفارت جمهوری خلق چین و کانون 

پرورش فکری کودکان و نوجوانان برگزار می شود.

لغو ویزای چند کشور برای ایرانی ها 

مهلت ارسال اثر به دومین جشنواره ملی نقاشی کودکان و نوجوانان تمدید شد

بیش از 99 درصد طراحان لباس ایران بانوان هستند
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آغاز فروش 12 خودروی 
وارداتی از امروز در سامانه 

یکپارچه
قرار است امروز ۱۳ دی ماه ۱۲ خودروی وارداتی در سامانه یکپارچه 

بارگزاری و به فروش برسد.

به گزارش پیام آشنا، بر اساس اطلاعیه سامانه یکپارچه خودروهای 
وارداتی، در هفته جاری ۱۲ مدل خودروی وارداتی به متقاضیانی که 
قبلاً در سامانه یکپارچه ثبت نام کرده و در نوبت تحویل خودرو قرار 

دارند، عرضه می شود.
متقاضیان خرید خودروهای وارداتی برای انتخاب خودرو می توانند از 
روز چهارشنبه ۱۳ دی ۱۴۰۲ تا پایان روز جمعه ۱۵ دی ماه به سایت 
خودروهای وارداتی به نشانی https://saleauto.ir مراجعه کرده و 

خودروی مورد نظر خود را انتخاب کنند.
در این مرحله متقاضیان می توانند سه اولویت از سبد محصولات اعلامی 

را انتخاب کنند.

تخصیص ارز به مواد اولیه و 
محصولات آماده مصرف نباید 

یکسان باشد
رئیس انجمن صنفی تولیدکنندگان کود کشور گفت: تخصیص ارز 
یکسان برای مواد اولیه و محصولات آماده مصرف خیلی زیبنده نیست.

به گزارش پیام آشنا، دهمین نمایشگاه نهاده های کشاورزی در حوزه 
تولید کود و سموم کشاورزی در محل نمایشگاه بین المللی تهران در 

حال برگزاری است.
صیاد فرهادی، رئیس انجمن صنفی تولیدکنندگان کود کشور گفت: 
مصرف کود در بخش کشاورزی از حجم سموم بالاتر بوده و مشکلات 

آن بیشتر است.
وی به کودهای پایه اشاره کرد و افزود: این چالش با انعقاد قراردادی با 
دولت، محصولات تولید داخل خریداری می شود، مشکل تا حدودی 

حل شده است.
وی ادامه داد: دومین مشکل در حوزه کودهای غیر یارانه ای است که 

ظرفیت تولید داخل ۱۰ برابر نیاز بازار است و اجازه صادرات داده شود.
فرهادی با بیان اینکه تولیدکنندگان کود برای تأمین ارز برای خرید مواد 
اولیه مشکل دارند، خاطرنشان کرد: در حال حاضر ۱۰۰۰ تولیدکننده 
کود در کشور فعالیت دارند که اگر به طور متوسط ۲۰ نیرو داشته باشند 
۲۰ هزار نفر اشتغال ایجاد شده است. در نتیجه حمایت از این بخش 
ارزش دارد. فرهادی در پایان گفت: تخصیص ارز یکسان برای تأمین مواد 

اولیه و محصولات آماده مصرف خیلی زیبنده نیست.

اجرای نسخه کودی کشور 
تکلیف قانونی است

معاون امور آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی گفت: اجرای نسخه 
کودی کشور تکلیف قانونی و در راستای حاصلخیزی خاک است که باید 

با همراهی تولیدکنندگان داخل انجام شود.

و  آب  امور  معاون  شهرکی،  نیازی  صفدر  آشنا،  پیام  گزارش  به 
خاک وزارت جهاد کشاورزی در افتتاحیه دهمین نمایشگاه نهاده های 
کشاورزی گفت: کشور در حوزه خدمات آب و خاک اشباع بوده و تولید 

کشور مازاد نیاز بازار است.
وی افزود: ضروری است تولیدات مازاد صادر شود از این رو وزارتخانه 
پیگیر موضوع است. در این خصوص با برخی کشورها از جمله ازبکستان 

و ارمنستان مذاکراتی انجام شده است.
وی ادامه داد: در بخش مسائل زیرساختی نیز در میانه راه قرار داریم و 

حدود ۱۰۰۰ همت منابع مالی نیاز است تا پروژه ها کامل شود.
معاون امور آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی تصریح کرد: مبلغ مورد 
نیاز عدد بزرگی است که ضروری است بخش خصوصی به امر سرمایه 
گذاری ورود کند. وی یادآور شد: برای کمک به کشاورزان و ارتقا بهره 
وری و افزایش راندمان در آبیاری نیاز است این سرمایه گذاری انجام 
شود. نیازی شهرکی از انجمن تولیدکنندگان کود کشور خواست تا در 
اجرای نسخه کودی کشور کمک کنند و ادامه داد: اجرای نسخه کودی 
کشور تکلیف قانونی است و تولید بر اساس آزمایش محصولات و با نظر 

کارشناسان انجام شود که حداکثر کارآمدی را در مزرعه شاهد باشیم.
وی اطهار کرد: تکلیف نسخه کودی در راستای حاصلخیزی خاک بوده 

که با همراهی تولیدکنندگان انجام شود.

توزیع لاستیک در فروشگاه های 
اینترنتی

دبیر هیات عالی نظارت بر سازمان های صنفی کشور از توزیع لاستیک 
در فروشگاه های اینترنتی همچون گذشته خبر داد و گفت: با توجه به 
کثرت راه های فروش لاستیک مشکلات توزیع و خرید این محصول 

تسهیل شده و در صدد هستیم تا مشکلات را به حداقل برسانیم

به گزارش پیام آشنا، غلامعلی مهدوی در گفت وگویی گفت: توزیع 
لاستیک از طریق سکوهای اینترنتی، عرضه مستقیم شرکت های 
تولیدکننده و واحدهای صنفی در سراسر شهرها و استان ها در حال 
اجراست و متقاضیان در صورت عدم دسترسی به هریک از این راه ها 

می تواند از طرق دیگر اقدام کنند.
دبیر هیات عالی نظارت بر سازمان های صنفی کشور ادامه داد: در یک 
مقطع زمانی در برخی از سایزها کمبود داشتیم و در حال حاضر این 

نقصان نیز برطرف شده است.
وی در خصوص گلایه برخی از متقاضیان در مورد عدم موجودی 
لاستیک در برخی از واحدهای صنفی متذکر شد: توزیع لاستیک در 
بسیاری از واحدهای صنفی صورت می گیرد و متقاضیان دسترسی به 

همه واحدهای صنفی را دارند.
از  یکی  اینترنتی  سامانه های  در  را  خودرو  و  فرد  استعلام  مهدوی 
مشکلات پیش روی خریداران دانست و توضیح داد: گاهی در سامانه 
جامع تجارت به دلیل فنی استعلامات با تاخیر انجام می شود که در 
صدد مرتفع کردن آن هستیم. دبیر هیات عالی نظارت بر سازمان های 
صنفی کشور از توزیع لاستیک در فروشگاه های اینترنتی همچون 
گذشته خبر داد و گفت: فروشگاه های اینترنتی در تمامی شهرها فعال 
بوده و در حال توزیع و فروش لاستیک می باشند . وی با اشاره به واردات 
لاستیک های کامیون های سنگین و نظارت بر کیفیت آنها، ادامه داد: 
تمامی لاستیک های وارداتی در فرآیند ثبت سفارش و نیز ترخیص 
از گمرکات مورد نظارت و بازرسی سازمان صمت و اتاق اصناف قرار 

می گیرند و از نظر کیفیت و استاندارد مورد تایید است.
مهدوی گفت: شهروندان با مشاهده هرگونه تخلف در خصوص توزیع، 
گران فروشی و یا کیفیت لاستیک ها می تواند از طریق تلفن ۱۲۴ شکایت 
خود را ثبت نمایند تا همکاران در سازمان حمایت از حقوق مصرف 

کنندگان پیگیری های لازم را انجام دهند.

اخبار کوتاه

تیغ مالیات املاک و طبیب 
غیرمتخصص

به طور کلی مساله تخصیص مالیات، یعنی اینکه مالیاتی که از یک 
ملت گرفته می شود کجا و چگونه خرج شود و چه کسانی از آن 
منتفع شوند، همواره مورد بحث و جدل اقتصاددانان بوده؛ اما در 
پایان تمام این منازعات کسی بر اینکه مالیات املاک یکی از بهترین 
گزینه ها برای کمک به بهبود وضعیت توزیع ثروت میان افراد یک 
سرزمین است تردیدی نداشته است. حکمرانی عادلانه مستلزم 
توزیع امکانات به صورت متناسب در سراسر کشور و تلاش برای 
کمرنگ تر کردن تمرکز منابع در برخی شهرها و استان های خاص 

است.
مالیات مسکن می تواند با تقویت نهادهای حاکمیتی و اجرایی محلی 
مانند شهرداری ها که می توانند تصمیمات بهتری به فراخور شرایط 
اقتصادی و اجتماعی و مبتنی بر نیازهای ویژه هر منطقه اتخاذ 
کنند، به تخصیص بهینه درآمدهای مالیاتی کمک کند. همچنین 
تحقیقات بانک جهانی موید این واقعیت است که مالیات بر املاک، 
نوسان قیمت ها در این بازار را کاهش می دهد و باعث مقاوم تر شدن 

قیمت در تقابل با شوک های عرضه و تقاضا می شود.
 اگر طرح مالیات مسکن درست برنامه ریزی و اجرا شود، می تواند 
مورد استقبال مالیات گذاران قرار گیرد، چرا که مزایای این نوع 
مالیات برای مالیات گذاران محسوس است. دلیل آن هم ساده 
است؛ کسی که بر ملکی مالیات می پردازد، می داند که این پول 
برای مثال صرف ساخت زیرساخت هایی مانند مترو و مدرسه و 
خیابان در نزدیکی ملک مذکور می شود و بهبود کیفیت زندگی و 
افزایش عایدی سرمایه را برایش به همراه دارد. در این راستا جالب 
است بدانید پژوهشی که سال ۱۳۹۷ در دانشکده اقتصاد و مدیریت 
دانشگاه صنعتی شریف صورت گرفت، نشان داد که میزان اثرگذاری 
افتتاح خط مترو بر قیمت مسکن اطراف خط جدید در شهر تهران 
معادل ۴.۹ درصد است. این اثر بر قیمت املاک حوالی ایستگاه   های 

صدر، قائم و تجریش بیش از ۷ درصد تخمین زده شد.
چند صباحی است که سیاستگذاران حاکمیتی در داخل کشور 
سودای طراحی و اجرای سیستم مالیاتی در بازار ملک را دارند. 
همان طور که پیش تر اشاره شد در یک سیستم ایده آل و اقتصاد 
نرمال و متشکل از سازوکارهای مالی و اقتصادی مرسوم، طرح 
مالیات بر مسکن می تواند بسیار مفید باشد. اما اگر کمی از دنیای 
ایده آل فاصله بگیریم و عینک واقع بینی  به چشم بزنیم، بلافاصله 
ایرادات اساسی و خلأهای موجود در فضای سیاستی، اقتصادی و 
اجتماعی کشور نمایان خواهد شد. از برجسته ترین طرح های دولت 
در این خصوص می توان به طرح های مالیات بر خانه های لوکس 
و مالیات بر معاملات مکرر اشاره کرد که در ادامه به بررسی ابعاد 

مختلف این طرح ها می پردازیم.
در طرح مالیات بر خانه های لوکس که به مالیات ۰.۲درصدی بر 
خانه های بالای ۲۵میلیارد تومانی اشاره دارد مشخص نیست چرا 
عدد ۲۵میلیارد تومان که فقط یک درصد از خانه های کشور را شامل 
می شود به عنوان شاخص لوکس بودن یا نبودن در نظر گرفته شده 

است.
 با اعمال سیاست بر این بخش ناچیز از بازار نمی توان انتظار 
خروجی موثر را داشت. همچنین مشخص نیست که چرا برخلاف 
تئوری های اقتصادی، از طرح منطقی مالیات پلکانی بر تمام خانه ها 
چشم پوشی شده که می توانست بستری برای سهیم شدن مردم 
به اندازه سهمشان در تامین مالی پروژه های محلی باشد. به نظر 
می رسد تنها هدف سیاستگذار از این طرح، کسب درآمدی بدون 
برنامه و ستاندن پول از قشر ثروتمندتر جامعه بوده است؛ بسیار 
شبیه به چیزی که در طرح عوارض خروج از کشور در حال رخ 
دادن است. نکته جالب این است که دولت در اجرای این سیاست 
حتی از طراحی آن هم ضعیف تر عمل کرده؛ نشان به این نشان که 
در هفت ماهه اول سال ۱۴۰۲ در صورت اجرای موفق این طرح از 
پیش بازنده باید ۷هزار میلیارد تومان مالیات اخذ می شد؛ اما فقط 
۱۷میلیارد تومان درآمد از محل این سرفصل مالیاتی برای دولت 

حاصل شده است؛ چیزی نزدیک به »هیچ چیز«.
در مورد مالیات معاملات مکرر نیز فارغ از وضعیت اجرا و ضعف در 
اخذ آن، چند نقد اساسی به طراحی آن وارد است. معاملات پرشمار 
شاید باعث داغ تر شدن بازار و تاثیر قیمتی در کوتاه مدت شود، اما 
هیچ تئوری علمی تاثیر مالیات بر معاملات روی قیمت بلندمدت 
مسکن را پشتیبانی نمی کند. از سوی دیگر با توجه به ضعیف بودن 
ساختارهای نظارتی در کشور، اعمال مالیات بر معاملات ممکن است 
سبب سوق دادن افراد فعال در بازار به سمت ثبت غیررسمی و به 
تبع آن افزایش موارد کلاه برداری شود. با توجه به مسائل یادشده 
فقدان پژوهش و ارزیابی اقتصادی، به شدت در طرح های مالیاتی 

حوزه بازار مسکن حس می شود.  
قبل از تصویب و اجرای هر طرحی باید بررسی شود که هزینه 
این طرح مالیاتی چقدر است، عایدی و درآمد دولت از قبِل آن 
چقدر خواهد بود و اینکه آیا با توجه به زیرساخت های موجود اجرای 
این طرح به نحو تاثیرگذار امکان پذیر است یا نه. دو طرحی که به 
آن پرداختم، نشانه هایی از توجه به این سوال ها را در خود ندارند. 
در این واقعیت ناخوشایند که بازار مسکن در چند دهه اخیر جزو 
معدود بازارهای قابل اتکا برای سرمایه گذاران داخل کشور بوده است 
تردیدی وجود ندارد. پمپاژ موازی سرمایه به سایر ارکان سیستم 
اقتصادی کشور مانند بورس، بخش تولید، اوراق قرضه و... از ملزومات 
توسعه اقتصادی و پویایی یک جامعه است. پس در شرایط ایده آل 
منحرف کردن جریان سرمایه از مسکن به سایر صنایع کشور بسیار 
مطلوب به نظر می رسد، اما با توجه به وضعیت موجود در کشور و 
عقب ماندگی زیرساخت ها و ابزارهای مالی، بسیار خوش بینانه است 
اگر گمان کنیم که دولت می تواند با انواع سیاست های مختلف منابع 

را از مسکن به سایر صنایع مولد سوق دهد.
از طرفی بستر سایر بازارهای دارایی مورد علاقه سرمایه گذاران داخل 
کشور )بورس، طلا، ارز و...( ظرفیت مهار سیل نقدینگی سرگردان 
را ندارد. پس سیاستگذار باید در تحریک بازار املاک با دقت عمل 
بیشتری کار کند تا مبادا باعث خروج بیش از پیش سرمایه به خارج 
از کشور یا بازارهای غیرمولد داخلی شود. همچنین ساختار اجتماعی 
کشور هم آمادگی پذیرش طرح های غیرمنطقی و پرایراد را ندارد و 
دولت در صورت دنبال کردن سیاست های پراشتباه در بازار مسکن 
ممکن است به سرنوشت طرح مالیاتی poll tax  مارگارت تاچر 
که در اواخر دهه ۸۰ میلادی در اسکاتلند اجرا شد دچار شود. این 
طرح مالیاتی مسکن که مقدار آن متناسب با تعداد اعضای هر خانوار 
تعیین می شد به دلیل ضعف در طراحی یک مکانیزم عادلانه و 
متناسب با قدرت اقتصادی اقشار مختلف، باعث اعتراضات گسترده 

مردم و لغو کلی طرح پیش از اجرای آن در انگلیس و ولز شد.
 در هر صورت، مسکن در ایران یک کالای سرمایه ای به حساب 
می آید و ناگزیر با تورم رشد خواهد کرد و طرح نقشه های مختلف 
مالیاتی تنها چرخاندن قاشق دور سر است. تمرکز اصلی سیاستگذار، 
اگر به دنبال مهار رشد نمایی قیمت ها و کنترل بازار مسکن است، 
باید بر مهار غول بی شاخ و دم حجم نقدینگی در اقتصاد کشور باشد 
و از رفتن به بیراهه اجتناب کند. با وجود اینکه سیاست مالیاتی 
مناسب می تواند باعث بهبود شرایط در زمین بازی مسکن شود، 
نکته اینجاست که نتیجه اصلی این بازی در خارج از این زمین 

تعیین می شود.
عطا صمدزاده 
متخصص اقتصاد و سرمایه گذاری املاک و دانش آموخته 
(LSE) دانشکده اقتصاد و علوم سیاسی لندن
Alborz.payam@gmail.com 

یادداشت 

وزیر صنعت، معدن و تجارت از تصویب آیین نامه 
واردات خودروهای کارکرده در صحن علنی مجلس 
خبر داده و اعلام کرد که به زودی ابلاغ خواهد شد.

به گزارش پیام آشنا، دیروز سه شنبه ۱۲ دی 
سوالات  به  پاسخ  جهت  علی آبادی  عباس  ماه 
منتخب  نماینده  به عنوان  رشیدی کوچی  جلال 

سوال کنندگان و تعداد دیگری از نمایندگان مجلس 
پیرامون مسائل صنعت خودرو، تا این لحظه خودرو 
وارد کشور نشده است؟ در جلسه علنی مجلس 

شورای اسلامی حاضر شد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در این جلسه دیروز 
خودروهای  واردات  آیین نامه  تصویب  از  مجلس، 
کارکرده در صحن علنی مجلس و ابلاغ آن به و آرت 

صمت جهت اجرا، خبر داده و اعلام کرد که به زودی 
این آیین نامه توسط وزارت صمت جهت استحضار 

واردکنندگان ابلاغ خواهد شد. 
واردات  درباره  کرد:  اظهار  رابطه،  این  در  وی 
اقتصادی  ویژه  مناطق  و  کارکرده  خودروهای 
صنعت،  وزارت  توسط  مقرر  موعد  در  آیین نامه 
معدن و تجارت تدوین و به دولت ارسال شد؛ این 

آیین نامه پس از طی بررسی های کارشناسی در 
کمیسیون های تخصصی و صحن دولت در نهایت  

با اصلاحاتی تصویب شد و  به زودی ابلاغ می شود.
مذکور،  آیین نامه  ابلاغ  با  کرد:  تاکید  علی آبادی 
واردات خودروهای کارکرده به کشور نیز نظام پیدا 
خواهد کرد  و دغدغه نمایندگان  نیز رفع خواهد 

شد.

پیام آشنا- روز گذشته نشست خبری شرکت آب 
منطقه ای البرز با عنوان »تغییر اقلیم و مصرف بالای 

آب در البرز« برگزار شد. 
 داود نجفیان  در جمع خبرنگاران گفت: امروز متوسط 
سرانه مصرف آب در کشور و البرز بیش از۶۰ درصد از 

میانگین جهانی بیشتر است.
او با اشاره به تشدید اثرات خشکسالی و افزایش بی رویه 
برداشت آب، اعلام کرد: نظارت بر منابع آب سطحی 
و زیر زمینی این استان با هدف کاهش مصارف غیر 

ضروری تشدید شد.
نجفیان ادامه داد: سرانه مصرف آب در برخی روستاهای 
استان البرز به سبب احداث استخرهای آب ۴۰۰ لیتر 
در شبانه روز است که بیش از چهار برابر میانگین 
جهانی است؛ میانگین مصرف جهانی آب ۱۴۰ لیتر 
در شبانه روز است اما این میانگین در البرز بالای ۲۵۰ 

لیتر محاسبه شده است.
البرز گفت : ۲۲  مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
تیم نظارتی برای پایش شبانه روزی منابع آبی در 
استان البرز تسکیل و فعال شده است و همین اساس 
شناسایی چاه های غیر مجاز آب و انسدادآنها به عنوان 
یک برنامه محوری در دستور کار شرکت آب منطقه ای 

البرز قرار گرفته است.
او در ادامه اظهار کرد: با توجه به احداث استخر در 
ساختمان های ویلایی روستایی البرز، تصمیم جدی در 

این زمینه اتخاذ شده و نظارت ها تشدید شده است .

ضرورت کاهش 30 درصدی سرانه مصرف
مدیر عامل آب منطقه ای البرز با بیان اینکه کاهش 

البرز  و  کشور  در  آب  مصرفی  سرانه  درصدی   ۳۰
ضرورتی انکار ناپذیر است ،افزود: با مدیریت منابع آبی 
و فرهنگسازی اصولی می توان از بحران خشکسالی با 

کمترین تنش آبی عبور کرد
او گفت: امسال انسداد یک هزار حلقه چاه آب غیر 
مجاز در البرز در دستور کار قرار گرفته که تاکنون ۷۶۰ 
حلقه آنها مسدود و مابقی تا پایان سال بسته می شود؛ 
همچنین در این مدت ۶۳ دستگاه حفاری چاه در البرز 
توقیف شدضمن آنکه در مجموع ۲ هزارو۴۰۱ حلقه 

چاه مجاز هوشمند سازی شده است.
تاکنون  گذشته  سال   ۱۰ داد:طی  ادامه  نجفیان 
چهارهزارو۸۲۱ حلقه چاه غیر مجاز در البرز مسدود 
شده که با انسداد آنها ۸۱ میلیون متر مکعب آب صرفه 

جویی شده است.

کاهش بارش ها در البرز
او اظهار کرد : میزان بارش های سال زراعی جاری 

در این استان نسبت به میانگین بلندمدت کاهش ۵۰ 
درصدی نشان می دهد؛ از ابتدای سال آبی جاری 
تاکنون ۵۹ میلی متر بارندگی در البرز ثبت شده است.
نجفیان گفت: امسال مدیریت مخزنی در سدهای البرز 
شکل گرفته و توانستیم حجم ذخایر آبی این سدها 
را نسبت به سال گذشته افزایش دهیم؛ اکنون سد 
طالقان نسبت به مدت مشابه سال قبل هشت درصد 
تراز مثبت آبی دارد و میزان ذخایر آن ۱۶۸ میلیون 

متر مکعب است.
همچنین میزان ذخایر کنونی آب سد کرج ۵۴ میلیون 
متر مکعب است که پارسال ۳۵ میلیون متر مکعب 
بود؛ آب شرب البرز افزون بر سدها ، از ۷۰۰ حلقه چاه 

نیز تامین می شود.

افت سفره های زیر زمینی البرز
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای البرز گفت: 
سالانه بین پنج تا ۲۲ سانتی متر افت سفره 

های زیر زمینی را در البرز شاهد هستیم که با 
مدیریت صحیح منابع آبی و اجرای طرح های 
تغذیه مصنوعی باید از این روند جلوگیری کرد.
او در بخش دیگی از سخنانش به طرح جامع 
آبرسانی البرز با افق ۳۰ ساله اشاره کرد و افزود 
: این طرح که از سال ۱۴۰۱ عملیاتی شده تا 
کنون توانسته بخش قابل توجهی از مشکل کم 

آبی شهرهای استان را برطرف کند.
نجفیان با بیان اینکه مصرف بالای آب برای 
کشور و البرز آثار جبران ناپذیزی دارد، گفت 
: در این بخش باید به فکر آیندگان، محیط 

زیست طبیعی، انسانی و جانوری باشیم .
نجفیان گفت : پایش شبانه روزی رودخانه ها 
برای جلوگیری از آلودگی های زیست محیطی 
و ساخت وساز در حریم ها این منابع آبی از 
دیگر اقدامات شرکت آب منطقه ای البرز است.
از  کیلومتر   ۲۳ حدود  آزادی  به  اشاره  با  او 
 : افزود  حریم رودخانه کرج در سال گذشته 
عمومی  تفرجگاهی  بوستان  به  محدوده  این 

اختصاص یافته است .
نجفیان اظهار کرد: امسال ۲۶۳ هکتار اراضی 

حریم رودخانه های البرز آزاد سازی شد .
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای البرز گفت 
: سال گذشته برای یک هزار هکتار از اراضی 
بستر رودخانه کرج سند ملی صادر شد و اکنون 
نیز صدور سند برای حدود سه هزار هکتار از 
اراضی حاشیه رودخانه شور البرز در دست اقدام 

است .

ارزی  ذخایر  افزایش  از  مرکزی  بانک  رئیس کل 
کشور و بانک مرکزی خبر داد و تاکید کرد که ثبات 

در بازار ارز ادامه دارد.

به گزارش پیام آشنا، مصطفی قمری وفا - مدیر 
بانک مرکزی - در توئیتی گفت:  روابط عمومی 
گزارش اقتصادی و ارزی رئیس کل بانک مرکزی 
به نمایندگان در جلسه غیرعلنی مجلس موجب 

همدلی بیشتر در جلسه شد.
اقتصادی  تثبیت  ادامه  بر  جلسه  این  در  فرزین 

و ثبات در بازار ارز، تداوم روند کاهش نرخ رشد 
نقدینگی و پایه پولی به منظور مهار تورم تاکید 

کرده است.
همچنین هدایت هدفمند اعتبارات به سمت تولید 
و افزایش ذخایر ارزی کشور و بانک مرکزی از دیگر 
اظهارات رئیس کل بانک مرکزی در جلسه غیر 
علنی با نمایندگان مجلس شورای اسلامی بوده 

است.
وزیر  از  نمایندگان  سوال  بررسی  جریان  در  وی 
با  خودرو  واردات  در  تاخیر  خصوص  در  صنعت 
تاکید بر ایفای تکالیف بانک مرکزی در تخصیص 
ارز واردات تصریح کرد: در مورد ارز خودرو با تایید 
به  مرکزی  بانک  تجارت،  و  معدن  صنعت،  وزیر 

تکالیف خود عمل کرده است.
 فرزین گفت: از ابتدای سال تا پنجم دی ماه بالغ 
بر ۳۱ میلیارد و ۴۰۲ میلیون دلار ارز به وزارت 

صمت داده شده است که نسبت به سال گذشته 
پنج درصد افزایش یافته است. به حوزه خودرو و 
قطعات پنج میلیارد و ۴۰۶ میلیون دلار تاکنون 
ارز تخصیص داده شده که نسبت به سال گذشته 

هشت درصد افزایش یافته است.
 رئیس کل بانک مرکزی افزود: همانگونه که وزیر 
صمت توضیح دادند واردات خودروها براساس ارز 
تخصیص یافته نیز انجام شده است و اکنون نیز 
مذاکراتی بابت واردات خودروهای برقی، خودروهای 
آزاد صورت  مناطق  از  واردات خودرو  و  معمولی 
گرفته و توافق لازم انجام شده است. بانک مرکزی 
نیز براساس منابع و دستورالعمل ها، ارز را برای 

واردات تخصیص خواهد داد.
 وی ادامه داد: نمایندگان به من می گویند که باید بر 
اساس منابع ارزی کشور ارز تخصیص دهید که اعلام 
کردم برای جلوگیری از ایجاد مشکل در حوزه تولید 

از منابع ارزی آزاد شده نیز ارز اختصاص می دهیم.
ابتدای   رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: در 
سال قرار بود ۲۹.۵ میلیارد دلار به وزارت صنعت، 
معدن و تجارت داده شود اما برای اینکه که کشور 
با مشکل مواجه نشود تا این لحظه که سال تمام 
به  میلیون دلار  و ۴۰۲  میلیارد  است ۳۱  نشده 
وزارت صمت ارز تخصیص داده شده است و بر 
اساس توافق با وزارت صمت تا سقف ۴۲ میلیارد 
دلار به این وزارتخانه ارز تخصیص می یابد تا بخش 

تولید کشور با مشکل مواجه نشود. 
 وی در پایان خاطرنشان کرد: در بانک مرکزی در 
حوزه تخصیص ارز تلاش بر این است که تمام ارز 
براساس نیاز هر بخش تخصیص پیدا کند. بانک 
مرکزی ارز مورد نیاز وزارت صنعت، معدن و تجارت 
را تخصیص داده است و این وزارت صمت است که 

باید برای آن برنامه  ریزی کند.

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

تخصیص 5 میلیارد دلار به واردات خودرو

وزیر صنعت خبر داد

آیین نامه واردات خودروهای کارکرده تصویب شده و به زودی ابلاغ می شود

نجفیان در نشست خبری:

تأمین آب شرب؛ دغدغه مهم امروز کشور

در اجرای ماده 11 آیین نامه اجرایی نحوه برگزاری انتخابات هیات مدیره 
و بازرس اتحادیه های صنفی )موضوع تبصره 3 ماده 22و23ق.ن.ص( 
بدینوسیله ازکلیه اعضای دارای پروانه کسب معتبر )دائم یا موقت ( آن 
اتحادیه دعوت میگردد با دردست داشتن اصل یا تصویر پروانه کسب ویا 
کارت شناسایی معتبر ازساعت 9:00 لغایت 12:00 روز چهارشنبه مورخ 
1402/11/11 جهت شرکت در انتخابات هیات مدیره و بازرس اتحادیه 
شخصا به نشانی کرج - میدان طالقانی - بلوارتعاون- خیابان فرهنگ 
-روبروی تربیت 4- سالن اجتماعات اتاق اصناف مراجعه و نمایندگان 
مورد نظر خود را از بین افراد ذیل به تعداد پنج نفر اعضای اصلی هیات 

مدیره و یک نفر بازرس اصلی انتخاب نمایند. 
شایان ذکر است تعداد اعضای اصلی هیات مدیره پنج نفر، تعداد اعضای 
علی البدل هیات مدیره دو نفر و همچنین تعداد بازرس اصلی یک نفر 

و بازرس علی البدل نیز یک نفر می باشد. 
امیرعلی عسگری 
رئیس هیات اجرایی برگزاری انتخابات هیات مدیره و بازرس 
اتحادیه های صنفی شهرستان کرج  

نامنام خانوادگیردیفنامنام خانوادگیردیف

سید محمد مسعودحیدری یزدی8عسلآشنای قاسمی1

نویدسرحدی9محمدرضابنی ابراهیمی2

محمدحسین سعیدی نائینی 10منوچهرجعفرخانی3

مصطفیعلی محمدی11احسان جعفرزاده یزد4

محمدفارغی هریس12زهره حاجی مختاری5

کامبیزمسعودی فر13محمدرضاحسن زاده پشنگ6

حیدرمسیح خانی14فروزان حسنی7

اسامی داوطلبان عضویت در هیات مدیره به ترتیب حروف الفبا

نامنام خانوادگیردیف

محمدسرحدی1

داودمهری پرگو2

اسرافیلنوروزی ورزقانی 3

اسامی داوطلبان عضویت در بازرسی به ترتیب حروف الفبا

کمیسیون نظارت برسازمان های صنفی مرکز استان البرز
هیات اجرایی برگزاری انتخابات اتحادیه های صنفی

آگهی فراخوان انتخابات هیات مدیره و بازرس اتحادیه صنف چای خانه داران و طباخان شهرستان کرج
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رئیس فدراسیون ورزش های همگانی از برگزاری 
همایش پیاده روی خانوادگی در تمامی استان های 
کشور به مناسبت چهارمین سالگرد شهادت سردار 

سلیمانی خبر داد.

عرض  با  خلیلی  پیام آشنا،  علی  به گزارش 
تسلیت به مناسبت چهارمین سالگرد آسمانی شدن 
درخصوص  قاسم سلیمانی  حاج  دل ها،  سردار 
برنامه های پیش رو برای بزرگداشت این روز، اظهار 

داشت: همزمان با چهارمین سالگرد شهادت حاج 
قاسم سلیمانی و به مناسبت تجلیل از این شهید 
در  خانوادگی  پیاده روی  همایش   ۸۵ والامقام، 
سراسر کشور به صورت همزمان در ۱۵ دی ماه 

برگزار خواهد شد. وی خاطرنشان کرد: همچنین 
طبق برناه ریزی ها همایش پیاده روی در ۳ شهر 
تهران،   ایلام و شهربابک به صورت زنده از تلویزیون 

پوشش داده خواهند شد.

قهرمان مرحله نخست انتخابی سنگین وزن تیم 
ملی کشتی فرنگی با بیان اینکه به دنبال شکست 
گفت:  است،  المپیک  در  حضور  و  میرزازاده 
می خواهم مثل حسن یزدانی که در ۲۱ سالگی به 
طلای المپیک رسید، با شکست بزرگانی مثل لوپز 

بر سکوی نخست المپیک بایستم.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایسنا، فردین 
مرحله  قهرمانی  عنوان  کسب  درباره  هدایتی 
با  فرنگی  کشتی  ملی  تیم  انتخابی  نخست 
دارنده مدال طلای  شکست علی اکبر یوسفی، 
جهان در فینال، اظهار کرد: در دو سال گذشته 
در رقابت های قهرمانی کشور بزرگسالان به میدان 
رفتم که هر دو مرتبه صاحب مدال برنز شدم 
اما بعد از رسیدن به مدال طلای جوانان جهان، 
امسال بار دیگر در رده بزرگسالان حاضر شدم که 
خدا را شکر توانستم کشتی های خوبی بگیرم و 
با شکست همه حریفانم به عنوان قهرمانی برسم.

دارنده مدال  طلای جوانان جهان افزود: با علی اکبر 
یوسفی که هم استانی من است در بیرون از تشک 
قائلم.  او  برای  زیادی  احترام  و  رفیق ایم  خیلی 
کوچک تر که بودم از او خیلی چیزها یاد گرفتم 

و برایش آرزوی موفقیت دارم.
او در پاسخ به این سوال که آیا پیش از کشتی 
نگران  قهرمان جهان  عنوان  به  یوسفی  مقابل 
کسب نتیجه بود یا خیر، گفت: برای اولین بار بود 
که مقابل او کشتی گرفتم. من آدمی هستم که 

هیچوقت برای هیچ مبارزه ای استرس نداشته ام و 
این بار هم با خیالی آسوده و با تمرکز به روی 
حریفی  هیچ  از  ترسی  هیچ وقت  رفتم.  تشک 
نداشتم و همیشه با هدف پیروزی پا به میدان 
گذاشتم. من در تمرینات سختی می کشم تا برای 
مسابقه دیگر استرسی نداشته باشم. همیشه با 
روحیه جنگندگی به میدان می روم و کاری به نام 

حریفانم ندارم.
سنگین وزن ۲۰ساله کشتی فرنگی ایران درباره 
رقابت دشوار با امین میرزازاده برای رسیدن به 
دوبنده تیم ملی جهت حضور در المپیک پاریس 
گفت: هدف همه ورزشکاران رسیدن به مدال 
طلای المپیک است. من هم همیشه به طلای 
المپیک فکر کرده و با این هدف تمام سختی ها 
به  به چیزی جز رسیدن  به جان خریده ام.  را 

المپیک و سپس کسب مدال طلا فکر نمی کنم. 
و  ایران  کشتی  خوب  پهلوان  میرزازاده  امین 
قهرمان جهان است. من با او دوست و رفیقم و 
احترام ویژه ای برایش قائلم. تمام تلاشم این است 
که نماینده سنگین وزن کشتی ایران در المپیک 

پاریس باشم و بهترین کشتی ها را بگیرم.
هدایتی ادامه داد: بزرگ ترین هدفم در حال حاضر 
رسیدن به دوبنده تیم ملی در المپیک است. 
امیدوارم در کشتی مقابل میرزازاده به پیروزی 

برسم و راهی المپیک شوم.
سنگین وزن باآتیه کشتی ایران در پاسخ به این 
سوال که آیا به شکست میرزازاده که از تجربه 
بالایی برخوردار است فکر می کند، خاطرنشان 
کرد: هیچوقت به چیزی جز برد فکر نکرده ام. 
همیشه تصویر رسیدن به طلای المپیک را در 

ذهنم مرور و با جان و دل تمرین کرده و سختی 
کشیدم تا به این هدف بزرگ برسم. قطعا برای برد 

و رسیدن به دوبنده تیم ملی به میدان می روم.
او درباره کار سخت سنگین وزن کشتی فرنگی 
ایران در المپیک پاریس در مصاف با بزرگان کشتی 
جهان همانند لوپز کوبایی گفت: قطعا در نهایت 
هر کدام از ما که به عنوان نماینده سنگین وزن به 
المپیک برود حق اوست. در این میان تمام تلاشم 
را می کنم که نماینده ایران در این رویداد بزرگ 
شکست ناپذیر  لوپز  حتی  قهرمانی  هیچ  باشم. 
نیست. کمااینکه اسطوره ای مثل الکساندر کارلین 
المپیک به گاردنر  با مدال های طلای جهان و 
آمریکایی که فیزیک چندان جالبی هم نداشت 
باخت؛ آن هم در شرایطی که هیچکس فکرش را 

هم نمی کرد که کارلین شکست بخورد.
بالایی  بسیار  انگیزه  اینکه  به  اشاره  با  هدایتی 
ابتدا  دارد، گفت:  المپیک  در  تاریخ سازی  برای 
هدفم رسیدن به دوبنده تیم ملی است و قطعا 
با برنامه ریزی به این هدف می رسم. پس از آن 
کسب طلای المپیک بزرگ ترین هدف زندگی 
که  یزدانی  حسن  مثل  یکی  بود.  خواهد  من 
الگوی من در کشتی است در ۲۱سالگی آمد و 
در وزن ۷۴کیلوگرم که بزرگان جهان و المپیک 
در آن حضور داشتند به مدال طلا رسید. من هم 
می خواهم در ۲۱ سالگی همانند او به این هدف 
بزرگ برسم. می خواهم کار لوپز را در پاریس تمام 

کنم.

نیم  پایان  در  پرسپولیس  فوتبال  تیم  سرمربی 
فصل اول بیست و سومین دوره رقابت های لیگ 
برتر استعفا و اعلام کرد که به دلیل مشکلاتی که 
تیمش با آن دست به گریبان بوده قادر به ادامه 

همکاری نیست.

به گزارش پیام آشنا، دیدار تیم های فوتبال مس 
رفسنجان و پرسپولیس از ساعت ۱۷:۳۰ دوشنبه 
از هفته پانزدهم لیگ برتر در ورزشگاه شهدای 
صنعت مس رفسنجان برگزار شد که این دیدار 
در پایان با تساوی یک - یک خاتمه یافت. شهاب 
 -۵۲( شیمبا  و  پرسپولیس  برای   )۴۲( زاهدی 

پنالتی( برای مس گلزنی کردند.
بعد از این دیدار یحیی گل محمدی در نشست 
فوتبال  تیم  سرمربیگری  از  استعفایش  خبری 

پرسپولیس را اعلام کرد.
گل محمدی در این نشست خبری به قوانین من 
در اوردی امسال سازمان لیگ در تعیین سقف 
بودجه قراردادها اشاره کرد و گفت: از شروع فصل 
مشکلات زیادی داشتیم. وضع قوانین جدید خیلی 
به این شرایط دامن زد. متاسفانه ما از این موضوع 

ضربه خوردیم.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس ادامه داد: امیری، 
ترابی، عالیشاه، پورعلی گنجی و ... مصدوم بودند. 
تدارک خوبی از نظر تمرینات نداشتیم. اردوی 
خوبی نداشتیم. نیم فصل سختی داشتیم. هیچ نیم 

فصلی را به یاد ندارم این طور گذشته باشد.
آماده  باید  که  طور  آن  نتوانستیم  افزود:  وی 
مسابقات باشیم. در نقل و انتقالات آن طور که 
باید یار نگرفتیم و ضعیف عمل کردیم. جنگ های 

رسانه ای را باختیم. جنگ های بیرون زمین را 
از دست دادیم. تیم بزرگ مثل پرسپولیس باید 
تدارکات بهتر و آدم های قویتری کنارش باشد تا 

رقابت کند.
یحیی گل محمدی در ادامه انتقاداتش از شرایط 
فصل  نیم  داد:  ادامه  فصل  نیم  در  پرسپولیس 
سختی داشتیم. ۳۰ امتیاز با این مشکلات گرفتیم 
که کار بزرگی بود. از بازیکنانم قدردانی می کنم. هر 

چه در توان داشتند گذاشتند.
گل محمدی پایان نشست خبری را با جمله هایی 
شوکه کننده همراه کرد. او با اشاره به مشکلات 
فراوانی که با باشگاه دارد عنوان کرد: مشکلات 
مالی زیادی داشتیم. شخصا نمی توانم ادامه دهم. 
سه ماه قبل با پرسپولیس فسخ کردم اما حرکتی 
که باعث دلگرمی شود را از باشگاه ندیدم. از همه 

پرسپولیسی ها که من را در این ۴ سال تحمل 
کردند، تشکر می کنم. امیدوارم هر کسی که می 
آید موفق باشد. برای نفر جدید بهترین ها را آرزو 

می کنم.

رئیس فدراسیون ورزش همگانی خبر داد

برگزاری ۸۵ همایش پیاده روی خانوادگی به مناسبت سالگرد شهادت سردار سلیمانی

فردین هدایتی:  کار لوپز را در المپیک تمام می کنم

آرزوی موفقیت برای سرمربی جدید؛

یحیی گل محمدی دلایل استعفایش از سرمربیگری پرسپولیس را اعلام کرد

پایان معمای بنزما؟
روزنامه آس اسپانیا دلیل رفتارهای مشکوک مهاجم فرانسوی الاتحاد را 
شرایط خاص او دانست که باعث شده است از باشگاهش مرخصی بگیرد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از آس، کریم بنزما پس از شکست الاتحاد، 
مقابل النصر مورد انتقادهای زیادی قرار گرفت که باعث شد شبکه های 
اجتماعی اش را تعطیل کند. بنزما در ادامه با تیمش تمرین نکرد و در نهایت 
از عربستان خارج شد تا زمزمه های زیادی درباره آینده او به گوش برسد. 

هیچکس در عربستان نمی دانست بنزما کجاست.

بنزما به خاطر »کار خاصی« به مادرید رفت
پس از چند روز یکی از مدیران باشگاه الاتحاد عربستان که نخواست نامش 
فاش شود، با رسانه های محلی صحبت کرد و گفت: بنزما برای کار خاصی 
به مادرید رفت، او سه روز مرخصی درخواست که با موافقت باشگاه همراه 

شد. کریم، حرفه ای و به تیم متعهد است.
رسانه های عربستانی در چند روز گذشته به شدت به این بازیکن فرانسوی 
تاختند و حتی این ایده را مطرح کردند که او می خواهد فوتبال عربستان 
را ترک کند. در حال حاضر هیچکس کاملا مطمئن نیست که آن »کار 
خاص« چیست که او را واداشته با گرفتن مرخصی سه روزه به مادرید 

سفر کند.
لیگ عربستان در یک ماه آینده تعطیل است چون جام ملت های آسیا 
از ۱۲ ژانویه آغاز می شود. تیم بنزما در چهارم فوریه مقابل الفیصلی بازی 

خواهد کرد و او باید قبل از آن تاریخ به جمع هم تیمی هایش برگردد.
الاتحاد بسیار امیدوار بود که برابر هوادارانش بتواند در جام جهانی باشگاه ها 
به فینال راه پیدا کند اما این تیم حتی نتوانست راهی دور نیمه نهایی بشود 
و این یک ناکامی بزرگ دیگر برای تیم عربستانی بود. الاتحاد در یک چهارم 
نهایی به مصاف الاهلی مصر رفت و با نتیجه سه بر یک شکست خورد و 

بنزما نیز یک ضربه پنالتی را از دست داد.

میزبان جام ملت های آسیا 
روی نوار بدشانسی

دومین بازیکن تیم ملی فوتبال قطر پیش از برگزاری جام ملت های آسیا 
مصدوم شد و این رقابت ها را از دست داد.

به گزارش پیام آشنا، تیم ملی فوتبال قطر چند روزی است اردوی 
آمادگی اش را برای حضور قدرتمند در جام ملت های آسیا آغاز کرده است. 
اما به نظر می رسد مدافع عنوان قهرمانی روی نوار بدشانسی قرار دارد؛ چرا 
که دومین بازیکن کلیدی اش پیش از برگزاری جام ملت های آسیا مصدوم 

شد و این رقابت ها را از دست داد.
روزنامه الرای نوشت آسیب دیدگی محمد مونتاری از ناحیه مچ پا جدی 
است و او باید هر چه سریع تر جراحی شود و به این ترتیب جام ملت های 
آسیا را از دست می دهد. مونتاری در دیدار دوستانه اخیر قطر مصدوم شد.

او دومین بازیکنی است که از فهرست نهایی تیم ملی فوتبال قطر به خاطر 
آسیب دیدگی خط می خورد. پیش از این اسامه الطیری در اردوی قطری ها 

دچار پارگی رباط شده بود.
تیم ملی فوتبال قطر، مدافع عنوان قهرمانی جام ملت های آسیاست و 
پیش بینی ها نشان می دهد قطر با وجود میزبانی شانس بسیار اندکی برای 

قهرمانی دوباره در جام ملت های آسیا دارد.

توافق اولیه طارمی با نراتزوری
رسانه های ایتالیایی از توافق دوساله مهدی طارمی با اینتر خبر دادند.

به گزارش پیام آشنا، مهدی طارمی را باید بازیکن جدید اینتر دانست. 
مهاجم ایرانی روزهای پایانی حضورش را در تیم پورتو سپری می کند و 

پیوستنش به اینتر قطعی است.
طارمی توافق اولیه با نراتزوری داشته و بر این اساس با قراردادی دو ساله به 
ارزش سه میلیون یورو پیراهن این تیم را به تن خواهد کرد. او در این فصل 

برای پورتو در ۲۴ بازی شش گل زده و چهار پاس گل مهیا کرده است.
چند تیم از لیگ حرفه ای عربستان هم خواستار به خدمت گرفتن طارمی 

بودند ولی او تصمیم گفت در اینتر به فوتبالش ادامه دهد.

صلاح به رکورد اسطوره های لیگ 
جزیره رسید

محمد صلاح با دبل در دیدار برابر نیوکاسل به رکورد چهار اسطوره لیگ 
برتر انگلیس رسید .

از  یکی  در  لیورپول  اسپورت،  از  نقل  به  آشنا  پیام  گزارش  به 
حساس ترین بازی های هفته بیستم رقابت های لیگ برتر انگلیس 
میزبان نیوکاسل بود و توانست با نتیجه چهار بر دو به پیروزی دست 

پیدا کند.
ستاره این بازی محمد صلاح بود. این بازیکن مصری هر چند یک 
پنالتی از دست داد اما توانست در ادامه دو گل به ثمر برساند تا نقش 

به سزایی در پیروزی تیمش داشته باشد.
صلاح با دبل در این بازی شمار گل های خود را در لیگ برتر انگلیس با 

پیراهن لیورپول به عدد ۱۵۱ رساند.
در تاریخ لیگ برتر انگلیس قبل از محمد صلاح تنها چهار بازیکن 

توانسته اند که به رکورد ۱۵۰ گل با پیراهن یک تیم برسند.
وین رونی با منچستر یونایتد، آگوئرو با منچستر سیتی، هری کین با 
تاتنهام و تیری آنری با آرسنال چهار بازیکنی هستند که قبلاً با پیراهن 
یک تیم به رکورد ۱۵۰ گل رسیدند و صلاح هم توانست با پیراهن 
لیورپول به این رکورد برسد تا نام خود را به عنوان یکی از اسطوره های 

لیگ برتر انگلیس به ثبت برساند.
لیورپول با پیروزی که در این بازی به دست آورد جایگاه خود را در صدر 

جدول رده بندی مستحکم تر کرد.

دلیل شکست پروژه انتقال مسی
 به الهلال چه بود؟

یک مسئول عربستانی از دلیل جدید شکست پروژه انتقال قهرمان جام 
جهانی به عربستان پرده برداشت.

به گزارش پیام آشنا، باشگاه الهلال عربستان تابستان گذشته تلاش 
زیادی کرد تا با لیونل مسی دارنده ۸ توپ طلای بهترین بازیکن دنیا قرارداد 
امضا کند ولی موفق نشد تا این اسطوره آرژانتینی راهی اینتر میامی شود.

دلایل متعددی از دست رد مسی به پیشنهاد ۵۰۰ میلیون دلاری الهلال 
در چند ماه گذشته اعلام شد. اما عبدالله حماد یکی از مسئولان صندوق 
سرمایه گذاری سعودی در جذب فوتبالیست های سرشناس دلیل تازه ای 

از نیامدن مسی به عربستان پرده برداشت.
این مسئول سعودی گفت: شرط مسی برای انتقال به الهلال این بود که به 
همراه او بازیکنانی نظیر آلبا، بوسکتس و سوارز هم بیایند ولی مدیران الهلال 

نپذیرفتند تا این انتقال منتفی شود.
پیش از این گفته شده بود همسر مسی از شرایط زندگی در ریاض رضایت 

ندارد به همین خاطر مسی آمریکا را انتخاب کرد.

اخبار اخبار کوتاه

فهرست نهایی تیم ملی
 برای جام ملت های آسیا اعلام شد

بخش رسانه ای تیم ملی فهرست نهایی این تیم برای حضور در رقابت های 
جام ملت های آسیا را اعلام کرد.

به گزارش پیام آشنا، بخش رسانه ای تیم ملی فهرست نهایی این تیم 
برای حضور در رقابت های جام ملت های آسیا را اعلام کرد.

در بیانیه بخش رسانه ای تیم ملی فوتبال ایران آمده است: »با توجه به 
مفاد قرارداد سردار آزمون با تیم رم و نحوه انتقال قرضی این بازیکن از 
بایرلورکوزن به باشگاه رم، بعد از هماهنگی و توضیحات قانع کننده این 
بازیکن و مدیر ورزشی باشگاه رم تیاگو میگل بایا پینتو، سرمربی تیم ملی 
پذیرفت آزمون در تاریخ دهم ژانویه )بیستم دی ماه( با هماهنگی انجام 
گرفته با باشگاه رم در دوحه به تیم ملی اضافه شود.  بر اساس دستورالعمل 
کنفدراسیون فوتبال آسیا تیمهای حاضر در رقابتهای جام ملتهای آسیا 
باید با ۲۶ بازیکن در این تورنمنت شرکت کنند  و بر این اساس لیست 
۲۶ نفره تیم ملی به شرح زیر است: علیرضا بیرانوند، پیام نیازمند، سید 
حسین حسینی، احسان حاج صفی، میلاد محمدی، شجاع خلیل زاده، 
سید مجید حسینی، سامان فلاح، حسین کنعانی زادگان، صادق محرمی، 
سعید  ابراهیمی،  امید  روزبه چشمی،  یوسفی،  آریا  رضاییان،  رامین 
عزت اللهی، سامان قدوس، محمد محبی، مهدی ترابی، مهدی قائدی، 
مهدی طارمی، رضا اسدی، علیرضا جهانبخش، علی قلی زاده، سردار 

آزمون، کریم انصاری فرد و شهریار مغانلو
محمدجواد حسین نژاد، ستاره جوان تیم فوتبال سپاهان از لیست نهایی 

کنار گذاشته شد.

انتقاد علیرضا بیرانوند 
از یحیی گل محمدی

دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران گفت این تیم به فینال جام ملت های 
آسیا صعود خواهد کرد.

به گزارش پیام آشنا، علیرضا بیرانوند درباره شرایط تیم ملی فوتبال 
ایران اظهار کرد: تیم ملی بازی های حساسی دارد و امیدوارم رسانه ها در 
این شرایط از تیم ملی حمایت کنند. قبل از جام ملت ها دو بازی دوستانه 
خواهیم داشت که می توانند به تیم کمک کنند. ما می توانیم اتفاق بزرگی 
را رقم بزنیم، اگر به عنوان تیم اول صعود کنیم شاید با تیم هایی که 
مدعی اند تا فینال روبه رو نشویم. او افزود: تصمیم ما این است که تیم را تا 
فینال برسانیم و بازی فینال هم به غیرت بازیکنان برمی گردد. این جام با 
دوره قبلی تفاوتی که دارد این است که سرمربی تیم ملی یک مربی ایرانی 
است. وقتی سرمربی بومی باشد شرایط خیلی بهتر است. بعد از چندین 
سال یک خانواده ایرانی هستیم که به ما کمک می کند. همه با هم به 
ایران بازمی گردیم و قرار نیست ۵۰ درصد تیم جدا شود و فقط بازیکنان 
برگردند. دروازه بان پرسپولیس خاطرنشان کرد: همدلی کنونی در تیم ملی 
نسبت به گذشته خیلی بهتر شده و همه با هم به دنبال کسب افتخار برای 
کشور هستیم. بیرانوند در پاسخ به این سوال که آیا با یحیی گل محمدی 
پس از استعفا صحبتی داشته است یا خیر، گفت: حرف ما بازیکنان این 
بود که چرا آقای گل محمدی با ما صحبت نمی کند. یعنی چرا او قبل از 
اعلام تصمیمش چیزی به ما نگفته بود. خود من این موضوع را نمی پذیرم؛ 
چرا که ممکن است او به کارش ادامه بدهد. حال اگر استعفا داده چرا در 
رختکن برای بازیکنان پنج دقیقه صحبت نکرد؟ خود ما هم نمی دانیم او 
قرار است در نهایت چه تصمیمی بگیرد؛ چرا که تاکنون نامه استعفایش 

را به باشگاه نداده است.

میتوما در فهرست ژاپن
 برای جام ملت های آسیا

سرمربی ژاپن کائورو میتوما را در فهرست بازیکنان مورد نظرش برای جام 
ملت های آسیا ۲۰۲۳ قطر قرار داده است.

به گزارش پیام آشنا نقل از سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا، هاجیمه 
موریاسو فهرست نفراتش را برای حضور در جام ملت های آسیا اعلام کرده 
است که مهم ترین نکته حضور میتومای مصدوم در این فهرست است. 

سرمربی ژاپن تصمیم دارد این بازیکن را به قطر ببرد.
آئو تاناکا و دایچی کامادا، ستارگان سامورایی ها در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر، 

مهم ترین غایبانش در قطر خواهند بود.
کائورو میتومای ۲۶ ساله پس از مصدومیت در بازی مقابل کریستال پالاس 
مجبور به ترک زمین شد و ورزشگاه را با عصا ترک کرد و از همانجا 
زمزمه هایی مبنی بر از دست دادن جام ملت های آسیا برای این بازیکن 
شنیده شد. به نظر می رسد سرمربی ژاپن روی حضور این بازیکن در 
مراحل پایانی جام حساب باز کرده است. بعید است او در بازی اول ژاپن 
مقابل ویتنام در دسترس باشد ولی احتمالا برای بازی مقابل عراق در 
دسترس باشد. تاناکا که در جام جهانی گذشته گل برتری ژاپن مقابل 
اسپانیا را به ثمر رساند، علیرغم گلزنی مقابل تایلند در دیدار روز دوشنبه 

در فهرست نهایی سامورایی ها قرار نگرفته است.
ژاپن با هدف کسب پنجمین عنوان قهرمانی اش در جام ملت ها بعد از 
قهرمانی در سال های ۱۹۹۲، ۲۰۰۰، ۲۰۰۴ و ۲۰۱۱ راهی قطر خواهد 

شد.
دروازه بانان: دایا مائکاوا )ویسل کوبه(، زیون سوزوکی )سنت تروئیدن(، 

تایشی براندون نوزاوا )اف سی توکیو(
مدافعان: شوگو تانیگوچی )الریان(، کو ایتاکورا )بوروسیا مونشن گلادباخ(، 
تسویوشی واتانابه )خنت(، یوتا ناکایاما )هادرزفیلدتاون(، کوکی ماچیدا 
)یونیون اس جی(، سیا مایکوما )سرزو اوزاکا(، تاکاهیرو تومیاسو )آرسنال(، 

هیروکی ایتو )اشتوتگارت(، یوکیناری سوگاوارا )آلکمار(
)بوخوم(،  آسانو  تاکوما  )لیورپول(،  اندو  واتارو  مهاجمان:  و  هافبک ها 
هیدماسا موریتا )اسپورتینگ لیسبون(، دایزن مائدا )سلتیک(، ریتسو 
دون )فرایبورگ(، کیتو ناکامورا، جونیا ایتو )ریمس(، تاکفوسا کوبو )رئال 
سوسیه داد(، تاکومی مینامینو )موناکو(، کائورو میتوما )برایتون(، ریو هاته 
)سلتیک(، آیاسه اوئدا )فاینورد(، کایشو سانو )کاشیما آنتلرز(، مائو هوسویا 

)کاشیوا ریسول(
ژاپن در اولین دیدارش در جام ملت های آسیا به دیدار ویتنام می رود که 

هدایتش را فیلیپ تروسیه، سرمربی سابق تیم ملی ژاپن، بر عهده دارد.

پینگ پنگ باز ایران در رده نخست 
رنکینگ زیر 15 سال جهان

بازیکن نوجوان تنیس روی میز ایران در رده نخست رنکینگ زیر ۱۵ 
ساله های جهان ایستاده است.

 به گزارش پیام آشنا، نخستین رنکینگ بازیکنان تنیس روی میز دنیا 
در سال جدید میلادی منتشر شد و بنیامین فرجی، بازیکن تنیس روی 

میز ایران در رده سنی زیر ۱۵ سال رتبه نخست دنیا را به دست آورد.
فرجی با ۳۲۲۰ امتیاز در رده اول جهان ایستاده است. لی سونگ سو از 
کره جنوبی با ۲۰۸۰ امتیاز رتبه دوم را در اختیار دارد. استیون مورنو از 
پورتوریکو سوم است و سوباسا اوکوموتو از ژاپن در جایگاه چهارم و لی 

هیچن از چین در مکان پنجم جهان قرار گرفته اند.
بنیامین فرجی یک سال دیگر فرصت حضور در رده سنی زیر ۱۵ سال را 

دارد و می تواند در رتبه یک دنیا باقی بماند.

برای  ترامادول  مصرف   ۲۰۲۴ سال  ابتدای  از 
ورزشکاران ممنوع و دوپینگ به شمار می رود اما 
کافئین، نیکوتین و کدئین همچنان در فهرست 

نظارتی قرار گرفته اند.

به گزارش پیام آشنا، فهرست ممنوعه بخشی 
اجباری از استانداردهای بین المللی برنامه جهانی 
مبارزه با دوپینگ است و فهرست مواد و روش های 
وادا  کارشناسان  گروه  توسط  سال  هر  ممنوعه 
)سازمان جهانی مبارزه با دوپینگ( در کشورهای 
مختلف بازنگری شده و روز اول اکتبر هر سال 
منتشر می شود و  این امر از جهت ارائه آموزش 
مناسب به ورزشکاران، مربیان و نیروهای پشتیبان 

و شرح تغییرات به ورزش کشورها، مدنظر قرار 
می گیرد.

بر اساس تصمیم سازمان جهانی مبارزه با دوپینگ 
ژانویه  یکم  تاریخ  از  ترامادول   )WADA( وادا 
۲۰۲۴، همانطور که کمیته اجرایی در ۲۳ سپتامبر 
۲۰۲۲ تصویب کرد در داخل مسابقه ممنوع است.

ترامادول طی چند سال گذشته در برنامه نظارت 
وادا بود و داده های پایش، استفاده قابل توجهی را 
در ورزش هایی از جمله دوچرخه سواری، راگبی و 
فوتبال نشان داده است. سوء مصرف ترامادول، با 
خطرات وابسته به دز وابستگی فیزیکی، اختلال 
در  حد  از  بیش  مصرف  و  افیونی  مواد  مصرف 
جمعیت عمومی، نگران کننده است و منجر به 

یک داروی کنترل شده در بسیاری از کشورها شده 
است.

باید خاطرنشان کرد طبق مطالعات تحقیقاتی انجام 
شده توسط WADA، پتانسیل ترامادول را برای 
افزایش عملکرد فیزیکی در ورزش تایید کرده است.  

موادی که در ادامه به آن ها اشاره می شود در 
برنامه نظارتی 2024 قرار داده شده اند:

۱- عوامل آنابولیک داخل و خارج از مسابقه شامل 
Ecdysterone

۲- هورمون های پپتید، عوامل رشد، مواد مرتبط و 
تقلیدها:

داخل و خارج از مسابقه شامل آنالوگ های هورمون 

آزاد کننده گنادوتروپین )GnRH( در زنان فقط 
زیر ۱۸ سال

۳- هیپوکسن )پلی  هیدروکسی فنیلن تیوسولفونات 
سدیم( : داخل و خارج از مسابقه

- محرک ها:
کافئین،  بوپروپیون،  شامل  مسابقات  در  فقط 
نیکوتین، فنیل افرین، فنیل پروپانولامین، پیپرادرول 

و سینفرین

 - مواد مخدر:
)و  درمورفین  کدئین،  شامل  مسابقات  در  فقط 

آنالوگ های آن(، هیدروکودون و ترامادول

گفت:  بسکتبال  فدراسیون  بانوان  رئیس  نایب 
سرمربی یونانی بهمن ماه به ایران می آید تا با وی 

برای ادامه همکاری مذاکره کنیم.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایرنا، فتانه ملک 
درباره ادامه همکاری با سرمربی یونانی تیم ملی 
النی  با  بانوان، گفت: به همکاری خود  بسکتبال 
ارتباط  با وی در  ادامه خواهیم داد و  کاپوجیانی 
هستیم. از او خواستیم تا در فرصت مناسبی به ایران 
بیاید تا درباره ادامه همکاری و دستمزد صحبت 
کنیم. النی دو تاریخ در بهمن ماه برای مذاکره به ما 

داد تا از نزدیک با وی صحبت کنیم.
وی افزود: او اکنون درگیر یورو لیگ است و هدایت 
تیم مطرحی را در یورو لیگ برعهده دارد بنابراین باید 
شرایط مناسبی برای رفت و آمد و مجوزهای لازم از 
باشگاه خود داشته باشد تا به ایران بیاید. هرچند همه 
شرایط برای ادامه همکاری با وی از طرف فدراسیون 
بسکتبال ایران فراهم است. همچنان امیدواریم تا او 
در ایران حضور یابد و برنامه های خود را اعلام کند. 
باید نظر وی را بدانیم تا برای ادامه همکاری با النی 

به توافق برسیم.
نایب رئیس بانوان فدراسیون بسکتبال در پاسخ به 
این پرسش که النی دستمزد جدید خود را مطرح 
کرده است یا خیر، خاطرنشان کرد: وی هنوز در این 
خصوص صحبت نکرده است و تا شرایط حضور 
او در ایران فراهم نشود درباره مبلغ دستمزد خود 
حرف نمی زند. النی زحمات زیادی برای تیم ملی 
بسکتبال بانوان ایران کشید. اول از همه حضور او 

برای ما اهمیت دارد. در کنار آن یکی از برنامه های 
مهم ما ارتقای دانش مربیان داخلی است و ما مربیان 

ارزشمندی در کشورمان داریم.
وی همچنین درباره شرایط لیگ برتر بسکتبال 
بانوان نیز توضیح داد: از هفته گذشته دور برگشت 
لیگ آغاز و تا ۲۲ دی ادامه دارد. برنامه های مرحله 
پلی آف را نیز اعلام خواهیم کرد. تیم های بسکتبال 
بانوان از جمله مهرسان و آکادمی سحر در لیگ برتر 

بازیکنان خارجی جذب کردند. طبق قانون سازمان 
لیگ، تیم ها می توانند حداقل یک بازیکن در مرحله 
رفت و بازیکن دوم را در مرحله برگشت جذب کنند.
ملک درباره شرایط اردوهای رده های مختلف سنی 
تیم های بسکتبال بانوان نیز گفت: اردوی تیم زیر 
۱۸ سال تا اواخر دی ماه ادامه دارد. یک وقفه در 
اردو داشتیم زیرا همه بازیکنان درگیر لیگ هستند 
و الان دو مرحله از اردوها برگزار شده است. تیم زیر 
۱۸ سال به کاپ آسیا اعزام خواهد داشت. کمیته 
برنامه ریزی از اواخر دی ماه نیز به تدریج در چهار 
منطقه اردوهای استعدادپروری و استعدادیابی را 

برگزار می کند.
النی کاپوجیانی اوایل سال ۱۴۰۲ سرمربی تیم ملی 
بسکتبال زنان شد تا لقب اولین سرمربی خارجی 
این تیم را به خود اختصاص دهد. این مربی ۵۳ 
ساله فعالیت خود را از سال ۲۰۰۷ به عنوان دستیار 
در  سرمربیگری  سال   ۱۰ سابقه  و  کرده  شروع 
بالاترین سطح بسکتبال یونان را نیز در کارنامه خود 
دارد. کاپوجیانی هدایت تیم هایی نظیر المپیاکوس و 

پاناتیناکوس را برعهده داشته است.

ترامادول دوپینگ است، کافئین، نیکوتین و کدئین فعلا نه!

نایب رئیس بانوان بسکتبال:

سرمربی یونانی بهمن ماه به ایران می آید
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غزلانه امروز با حافظ

هر دل که ز عشقِ توست خالی
از حلقه وصلِ تو برون باد

لعلِ تو که هسـت جـانِ حافظ
دور از لبِ مردمانِ دون باد

غزل 1۰7

اذان صبح   طلوع آفتاب   اذان ظهر   غروب آفتاب     اذان مغرب 

اوقات شرعی فردا افق کرج

  17:25         17:05        12:10       07:1۶       05:4۶

برگه

خویــش را خیره بی نظیر 
مدان

مادر دهر را بســی پسر 
است

پروین اعتصامی

انسان می تواند خارق العاده ترین زندگی را 
داشته باشد، اگر بداند که چطور کار کند و 

چطور عشق بورزد...
لئو تولستوی

مکث

برگزاری هرچه باشــکوه تر انتخابــات پیش رو، 
به عنوان تجلی مردم  سالاری در نظام جمهوری  
اســلامی از موضوع هایی است که طی ماه های 
گذشته و در مناسبت های مختلف مورد تأکید 
رهبر معظم  انقلاب قرار گرفته است؛ راهبردی 
که »پایه تحول« و »راه حل مشکلات« به حساب 
می آید. درچنین شرایطی برگزاری هرچه پرشورتر 
انتخابات اسفندماه الزاماتی دارد که رهبرمعظم 
انقلاب در دیــدار اخیر با هزاران نفــر از مردم 

خوزستان و کرمان به تبیین آنها پرداختند.

به گزارش پیام آشنا به نقل از همشهری، بر 
این  اساس، برای تحقق راهبرد محوری برگزاری 
انتخاباتی با مشــارکت حداکثــری، با ۲ طیف 
مخاطب مواجه هستیم که فعالیت های آنان نقش 
مؤثری در تحقق »انتخابات پرشــور و رقابتی« 
دارد؛ از یک سو مسئولان و دستگاه های حاکمیتی 
مخاطب اصلی رهنمودهای رهبر معظم  انقلاب 
هستند و از ســوی دیگر با طیف ها و قشرهای 
مختلف و حتی متفاوت اجتماعی مواجهیم که 
از دیگر مخاطبان »بایدهای انتخاباتی« به شمار 
می روند که در ادامه به بررسی وظایف و نقش های 

آنان می پردازیم.

وظایف راهبردی حاکمیت
نهادها و مســئولان دولتی و حاکمیتی همواره 
از اصلی ترین مخاطبان رهنمودهای انتخاباتی 
رهبرمعظم انقلاب بوده اند. براین اساس و با عنایت 
به رویکرد ۴ وجهی »مشارکت پرشور«، »رقابت 
واقعی«، »سلامت حقیقی« و »امنیت کامل«، در 
این عرصه ۴مخاطب اصلی برای تحقق »انتخابات 

پرشور« قابل احصاست.

شورای نگهبان
شورای  نگهبان قانون اساســی از محوری ترین 
دستگاه هایی به حســاب می آید که با توجه به 
حوزه گسترده وظایف، نقشی راهبردی در تحقق 
انتخاباتی پرشور و مشــارکتی دارد. این نهاد با 
ارتقای کارآمدی در روش های احراز صلاحیت، 
می تواند گام های مؤثری در مسیر حضور همه 
سلایق سیاسی در انتخابات ۱۱ اسفندماه ۱۴۰۲ 

بردارد.
 درواقع جناح های مختلف سیاسی و گرایش های 
گوناگون سیاسی، اقتصادی و فرهنگی وفادار به 
نظام باید میدان بازی در انتخابات را داشته باشند 
تا با هرچه رقابتی تر برگزار شدن انتخابات، شاهد 
حضور همه دیدگاه ها و طیف های اجتماعی در 

عرصه رقابت های انتخاباتی باشیم.

دولت و شهرداری ها
ارتقای کارآمدی، نقشــی اساســی در ترغیب 
جامعه به »مشــارکت حداکثری« در انتخابات 
دارد. درچنین شــرایطی، دولت و شهرداری ها 
به عنوان نخســتین حلقه ارتباطــی جامعه و 
حاکمیت، نقش محوری در حضور هرچه بیشتر 
مردم پای صندوق های رأی دارند. براین اساس 
پرهیز از تصمیمات شــتاب زده، مانند آنچه در 
ماجرای گران شدن هزینه اینترنت طی روزهای 
اخیر شاهد بودیم، می تواند به گرم تر شدن تنور 
انتخابات اســفندماه کمک کند. ازسوی دیگر، 

مقام های دولتی و شهرداری با پرهیز از وارد شدن 
به حاشــیه ها، نقشی راهبردی و مؤثر در تحقق 
»مشارکت حداکثری« دارند. مهم تر اینکه ارتقای 
کارآمدی و رفع چالش ها و مشــکلات مبتلابه 
جامعه، قشرهای مختلف مردم را نسبت به اثرات 
»انتخاب صحیح« امیدوار خواهد کرد؛ موضوعی 
که تأثیر آن پای صندوق های رأی قابل مشاهده 

است.

مجلس و خبرگان
مردم در ۱۱ اســفندماه ۱۴۰۲ نمایندگان خود 
را برای حضوردر  ۲ نهاد استراتژیک نظام، یعنی 
مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان رهبری 
انتخــاب خواهند کرد؛ این در حالی اســت که 
اطلاع رسانی شفاف و صحیح از عملکرد ۴ساله 
گذشته این نهادها، کارکردی کاملا مشهود در 
مشارکت حداکثری مردم در انتخابات پیش رو 
خواهد داشت. بیان عملکردها، تشریح دستاوردها 
و بیان دلایل بروز برخی کاســتی ها، جامعه را 
نسبت به کارآمدی نمایندگان در رفع مشکلات 
موجود امیدوار می کند. براین اساس، نمایندگان 
ایــن دو مجلس، وظیفه مهمی را در تشــریح 
عملکرد ۴ساله خود برای مردم برعهده دارند و 
از مهم ترین مخاطبان سخنان رهبرمعظم انقلاب 
برای افزایش مشارکت مردم در انتخابات به شمار 

می روند.

نهادهای امنیتی
آنچه طی ماه های گذشــته بروز و ظهور داشته، 
فعالیت های ضدمشارکتی برخی جریان هاست؛ 
موضوعی که نقش دستگاه های امنیتی در برخورد 
با چنین جریان هایی را دوچندان کرده است. در 
رأس این جریان ها، معاندان و ضدانقلاب خارجی 
قرار دارند که پس از متحمل شــدن شکســت 
ســنگین در بی ثبات کردن کشــور به  دنبال 
ناآرامی های پاییز ۱۴۰۱، اکنون در پی دلســرد 
کردن مردم برای حضور در انتخابات هســتند. 
این جریان ها با بهره گیری از برخی عوامل داخلی، 
می کوشند راهبردهای ضدمشارکتی خود را در 
جامعه به صورت فراگیری منتشر کرده و مردم 
را از حضور در پــای صندوق های رأی منصرف 
کنند. مقابله مؤثر با فعالیت های اینگونه جریان ها 
که گروه های تحریم کننده انتخابات در داخل نیز 

دنباله روی چنین مسیری هستند، از مهم ترین 
بایدهای دســتگاه های امنیتی کشور محسوب 

می شود.

وزارت کشور
ارتقای سطح مشارکت عمومی یکی از وظایف 
وزارت کشور برشمرده شده است. بر همین مبنا، 
این نهاد انقلابی لازم است که از تمام ظرفیتهای 
خود برای مهیا کردن مشــارکت پرشور مردم 
اســتفاده کند. آماده بودن شــرایط آسان رأی 
گیری در تمام شعبه ها، فراهم کردن رأی گیری 
در دورترین نقاط کشــور، نظارت بر طی شدن 
قانونمند فراینــد رأی گیری و جلوگیری از بروز 
تخلفات، زمینه های تسهیل افزایش مشارکت 

عموم مردم را مهیا خواهد کرد.

فعالان اجتماعی و ضرورت »مشــارکت 
حداکثری«

رهنمودهای رهبرمعظم انقلاب پیرامون افزایش 
مشارکت در انتخابات اسفندماه۱۴۰۲، علاوه بر 
مخاطبان حاکمیتی، جامعه هدفی نیز در سطح 
اجتماع دارد؛ گروه ها و جریان هایی که عملکرد 
و راهبردهای انتخاباتی آنــان؛ نقش مؤثری در 
برگزاری هرچه باشکوه تر انتخابات پیش رو دارد؛ 
اما در حال حاضر، شــیوه ای ضدمشارکت را در 

پیش گرفته اند.

قدرت طلبان!
برخــی جریان هــا و طیف های سیاســی طی 
سال های گذشــته همواره براین گمان بوده اند 
که با مشــارکت پایین مردم در انتخابات، پیروز 
میدان خواهند بود و می توانند قدرت اجرایی و 
تصمیم ســازی را در کشور به دست بگیرند. این 
گمانه غلط سبب شده آنان، راهبردهای انتخاباتی 
خود را با رویکرد پایین آوردن هرچه بیشتر سطح 
مشــارکت پیگیری کنند؛ این درحالی است که 
همانگونه که رهبر معظم  انقلاب اخیرا نیز دوباره 
تأکید کردند، رفع مشکلات نیازمند »مشارکت 

قوی« و تشکیل »مجلسی قوی« است.

تحریم کنندگان داخلی انتخابات
یکی از مهم ترین جریان های مخالف مشارکت 
پرشور مردم در انتخابات، گروه هایی هستند که با 

تهدید به تحریم انتخابات درصدد ایجاد تغییراتی 
به نفع جریان خود هســتند. به این مفهوم که 
می کوشند از رهگذر »تحریم« به »تغییر« برسند؛ 
این درحالی است که چنین رویکردی دربردارنده 
تناقض های آشــکاری است. همانگونه که رهبر 
حکیم  انقلاب اخیــرا تأکید کردند، اگر جریانی 
سیاسی می کوشــد به نفع دیدگاه خود تحول 
ایجاد کند، مسیر صحیح آن، حضور فعالانه در 
انتخابات و تلاش برای کســب حداکثری آرای 
جامعه است؛ چراکه سبب می شود افراد همسو 
وارد مجلس شــده و تأثیرگذاری بیشــتری بر 
فرایندها و تصمیم گیری های سیاسی – اقتصادی 

کشور داشته باشند.

احزاب سیاسی
هر چند انتخابات پیش رو در زمســتان برگزار 
می شود اما این رویداد سیاسی علی القاعده، بهار 
احزاب سیاسی اســت. این اتفاق زمانی محقق 
می شــود که رقابت ها در فضایی سالم و به دور 
از بداخلاقی های سیاســی روی دهد و هجمه و 
تخریب، خاطر افکار عمومی را مکدر نکند. تجربه 
نشــان داده که ایجاد دوقطبی های کاذب برای 
هواداران احزاب هیجان آور است؛ غافل از اینکه 
دود این ترفند، در نهایت به چشم مردم می رود و 

از میزان مشارکت عمومی خواهد کاست.

رسانه های رسمی
برخی رسانه ها که به دنبال سیاه نمایی هستند تا از 
رهاورد آن، توجه اجتماعی و... کسب کنند را باید 
از دیگر مخاطبان اجتماعی رهنمودهای انتخاباتی 
رهبر معظم  انقلاب به شــمار آورد. بزرگ نمایی 
برخی مشــکلات و القای ناکارآمدی مسئولان 
اجرایی و دســتگاه های حاکمیتی، کنشگری 
مخربی است که بعضا عامل دلسردی و ناامیدی 
از حضور پرشور در انتخابات شده است. برخلاف 
این گزاره ناصواب، تحقق »حاکمیت مردم« راهی 
جز »صندوق رای« ندارد و راه های دیگر ســر از 
ناکجاآباد عبور از نظام و همدســتی با معاندان 

خارجی درآورده است.

مبلغان و انسان رسانه ها
انفعال برخی مبلغان و تریبون دارها نســبت به 
تحولات انتخاباتی و سکوت  سنگین شان تا شب 
انتخابات، سبب شده آنان نیز از جمله مخاطبان 
رهنمودهای انتخاباتی رهبرمعظم انقلاب باشند. 
ســکوت و انفعال این طیف، به عنوان گروه های 
اجتماعی تاثیرگذار بر مشارکت حداکثری مردم 
در انتخابات، می تواند آسیب های جبران ناپذیری 
برای کشور به دنبال داشته باشد. علاوه بر این، با 
طیفی از انسان رسانه ها مواجهیم که با کنشگری 
سیاسی خود در فضای مجازی، راهبرد ناامیدی 
مــردم از صندوق های رأی را پیگیری می کنند. 
ایجــاد فضای یــاس اجتماعی – سیاســی و 
وارونه نمایی واقعیت ها در ماجراهای مختلف، از 
رویکردهای مخرب این  قبیل فعالان شبکه های 
اجتماعی است؛ در حالی که برگزاری انتخابات 
پرشکوه، قدرت و امنیت ملی به ارمغان می آورد 
و درنهایت زمینه ساز پیشرفت علمی، شکوفایی 
اقتصادی و حل مشــکلات گوناگون اقتصادی، 

سیاسی و فرهنگی می شود.

طی روزهای گذشته تصویر جدیدی از ناو رزمی 
جماران که به تازگی به ۸ فروند موشــک کروز 
سطح به سطح مجهز شده در فضای مجازی و 

رسانه ای منتشر شد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از وطن امروز، ناو 
جماران نخستین محصول پروژه شناوری موج 
است که سال ۸۸ با حضور رهبر معظم انقلاب 
عملیاتی شد و پس از آن، چند محصول دیگر 
نظیر سهند، دنا، دماوند و دیلمان نیز ساخته و 
عملیاتی شــدند. این شناورها بخشی از برنامه 
تجهیز نیروی دریایی ارتش برای تبدیل شدن 
به یک نیروی راهبردی است که طی چند سال 
اخیر، ناوگروه های آن در مناطق مختلف جهان و 
در آب های دوردست در حال ماموریت هستند؛ 
هر چند نیاز نداجا به شناورهای با تناژ بالاتر، یکی 
از نیازهای مبرم این نیرو است که باید در دستور 

کار جدی قرار گیرد.

تحقق این هدف )تشــکیل یک نیروی دریایی 
راهبردی( نیازمند یک برنامه ریزی طولانی مدت، 
شامل تجهیز یگان دریایی ارتش به شناورهای 
سطحی و زیرسطحی متناسب با این هدف )که 
پروژه »موج« نخستین گام آن بود( و البته تجهیز 
این شناورها به تسلیحات و تجهیزات به روز و 
در تعداد بالاست که به نظر می رسد این بخش 
از اهداف نیز در دستور کار قرار داشته و تجهیز 
شناورها به تسلیحات بیشــتر و جدیدتر طی 

ماه های گذشته شروع شده است.
تا پیش از این، شناورهای دریایی ارتش به لحاظ 
موشکی، در نهایت به ۴ تیر موشک کروز سطح 
به سطح و ۲ تیر موشک سطح به هوا )پدافندی( 
مجهز بودند که به نظر می رســد در فاز جدید 
تحول نداجا، تعداد این موشک ها در هر شناور 

لااقل ۲ برابر شود.
در کنار این، تجهیز شــناورهای ســطحی به 
ســامانه های جدید پدافند هوایــی نیز یکی از 

مهم ترین و فوری ترین اولویت هاســت، چراکه 
شناور در پهنه دریا باید بتواند در وهله اول از خود 

دفاع کند.
با توجه به کوچکی شــناورهای ســاخته شده 
)کلاس مــوج(، تاکنــون این ناوهــا به لحاظ 
پدافندی در حد مطلوب نبودند اما با رونمایی از 
شناور دیلمان و اظهارات فرماندهان که این شناور 
قرار است به سامانه های موشکی عمودپرتاب نیز 
مجهز شود، به نظر می رسد قفل به کارگیری این 
موشک ها در نیروی دریایی ارتش نیز شکسته 
شــود. موشــک های عمودپرتاب به لحاظ نوع 
چینش روی شــناور، این امکان را می دهند تا 
تعداد بیشــتری موشک در یگان مورد استفاده 
قرار بگیرد؛ اتفاقی که پیش از این، برای نخستین 
بار در شناور شهید سلیمانی نیروی دریایی سپاه 

رخ داد.
حوزه ماموریت نیروهای دریایی ارتش و ســپاه 
اواخر دهه ۸۰ از یکدیگر جدا شد و طی برنامه 
جدید، نیروی دریایی ارتش به دلیل در اختیار 
داشتن شناورهای سنگین، ماموریت حضور در 
آب های دوردست و نیروی دریای سپاه ماموریت 
حراست از تنگه هرمز و خلیج  فارس را بر عهده 
گرفتنــد. با این حال، به نظر می رســد نیروی 
دریایی سپاه در برنامه جدید، مامور به حضور در 
آب های خارج از خلیج  فارس و در اقیانوس هند 
نیز خواهد بود. در همین راستا، طراحی و ساخت 
شــناورهای جدید و تسلیح آنها به موشک ها و 

ســامانه های راداری و رزمی جدید نیز بیش از 
پیش در دستور کار فرماندهان این نیروها قرار 

گرفته است.
تعداد بیشتری از شناورهای جدید کلاس شهید 
سلیمانی آماده تحویل به ندسا است و این نیرو نیز 
شبیه نداجا به موشک های جدید و دوربردتر نظیر 

موشک ابومهدی مجهز شده است.
طی سال های گذشته، موشــک های کروز در 
اختیار این ۲ نیرو )چه ســطح به سطح و چه 
ساحل به دریا( در نهایت بردی بین ۲۵۰ تا ۷۰۰ 
کیلومتر داشتند اما موشک ابومهدی که به تازگی 
به آنها تحویل شده، بردی بیش از ۱۰۰۰ کیلومتر 
دارد که دست این ۲ نیرو را بلندتر از قبل خواهد 
کرد. از طرف دیگر، نیروی دریای ســپاه بزودی 
به شناورهای جدید و ناوشکن های بزرگ و نیز 
شناورهای بزرگ پهپادبر تجهیز خواهد شد که 
با به کارگیری آنها، توان پهپادی کشــورمان در 

عرصه های دریایی نیز گسترده تر خواهد شد.
طراحی رادارهای جدید آرایــه فازی در وزارت 
دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح نیز از دیگر 
برنامه های تقویت نیروهای دریایی ارتش و سپاه 
بوده و بــزودی این رادارها جایگزین نمونه های 

قدیمی تر خواهند شد.
با توجه به اهمیت دریا در نبردهای آینده، تقویت 
این ۲ نیرو و گســترش دایــره ماموریتی آنها 
می تواند تهدیدات دریایی را تا شعاع بیشتری از 

کشورمان دور کند.

چه کسانی مخاطبان اصلی رهبر انقلاب برای افزایش مشارکت هستند؟

مخاطب خاص

رنسانس دریایی

گزارش روز

اشاره

رسانه چه خبر

ماجرای ابردزدی ترکیه از ایران 
چه بود؟

همه چیز از یک عکس شــروع شد، عکسی که در فضای 
مجازی دست  به  دست چرخید تا سبب  ساز تولد یک ایده 
باشد، ابر دزدی در مرز ایران و ترکیه همان ایده ای شد که طی 

چند روز گذشته حسابی بحث  برانگیز شده است.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایسنا، با ادامه دار شدن مسئله 
ابردزدی در فضای مجازی و این که عوامل غیر طبیعی مانع ورود 
ابر به ایران و بارش ها در مرزهای کشــور می شوند کارشناسان 
دســت به کار شدند، یکی از اظهار نظرها مربوط به کاوه مدنی، 
کارشناس محیط زیست و معاون سابق سازمان محیط زیست 
در ایران بود، او در شبکه اجتماعی ایکس )توئیتر( یک تصویر از 
مناطق شمالی ایران منتشر کرد و با انتشار آن نوشت: »با همان 
منطقی که در چند هفته اخیر برای تقویت شایعه منصرف کردن 
ابرها از ورود به ایران اســتفاده شده، می توان ادعا کرد که مردم 
گیلان، مازندران و گلستان، با دستکاری آب و هوا از مردم تهران 

ابردزدی می کنند«. 
درهمین باره احد وظیفه، رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران 
خشکسالی سازمان هواشناسی، با واکنشی مشابه به خبرآنلاین 
می گوید: »تفاوت بــارش در دو نقطه مجاور یکدیگر به عوامل 
زیادی بستگی دارد، این که سمت ارتفاعات در چه راستایی باشد 
و جریان هایی که وارد منطقه می شــوند از کجا می آیند کاملًا 
تاثیرگذار هســتند. اجازه بدهید یک مثال از داخل ایران بزنم، 
مناطق شمال و جنوب رشته کوه البرز را با یکدیگر مقایسه کنید، 
وضعیت هر دو منطقه با یکدیگر کاملاً متفاوت است، بارش باران 
در گیلان به هزار میلیمتر می رســد درحالی که بارش باران در 
منطقه طارم استان زنجان که سد سپیدرود واقع شده است به 
۲۰۰ میلیمتر هم نمی رسد، علت تفاوت بارش ها در این دو نقطه 
مجاور به جریانات هواشناسی برمی گردد که وارد می شوند، زنجان 
جریانات جنوبی را می گیرد و گیلان متاثر از جریانات شــمالی 

است، لذا کوهستان نقش مهمی را ایفا می کند«.

تصاویر دست چین شده برای روایت غیرعلمی
درحالی تصاویر عدم ورود ابر به ایران در فضای مجازی درحال 
دست به دست شدن هست که کاوه مدنی عکس دیگری را در 
حساب کاربری خودش در شبکه ایکس به اشتراک گذاشت و 
درباره آن نوشــت: »در هر دو سوی مرز ایران با ترکیه ابر وجود 
دارد و کشــور همسایه نتوانسته است با هیچ حربه ای ابرها را از 
ایران بدزدد. پس باید پرسید، چرا تصاویر دست به دست شده در 
فضای مجازی، این ابرها را نشان نمی دهند؟ جواب خیلی سخت 
نیست. آن تصاویر مربوط به یک لحظه یا یک بازه زمانی خاص 
هستند و برای القای یک روایت انتخابی غیرعلمی دست چین 

شده اند«.
یکی دیگر از این روایت های دست چین شده بارورکردن ابرها در 
سمت ترکیه است تا بارش ها در آن کشور رخ دهد و تقریباً چیزی 
به ایران نرســد، دراین باره الن بورک، اقلیم شناس به بی بی سی 
گفته که »برف زمانی می بارد که هوا بالا رود و با سرد شدن دما 
به صورت برف به زمین بازگردد، بالا رفتن هوا بین کوه ها انجام 
می شود بنابراین طبیعی است که یک طرف کوه بر باشد و طر 
دیگر چیزی نباشد، من نمی دانم الگوی طوان در ترکیه و ایران 
چگونه است، اما اگر طرف ترکیه برف می بارد و ایران نمی بارد، 
می تواند توضیح برای الگوی بارش برف در منطقه باشد، اما در 

کل بارورسازی ابرها کارساز و علمی نیست«.
بنابراین باید پرسید؛ چرا جریانات بارشی در ترکیه تبدیل به برف 
می شــود اما در ایران نه، بخشی از جواب این پرسش در همان 
توضیح الن بورک است، جایی که گفت: »برف زمانی می بارد که 
هوا بالا رود و با سرد شدن دما به صورت برف به زمین بازگردد.«

درست چیزی که در ایران و در شرایط فعلی وجود ندارد، یعنی 
همان سرد شــدن هوا، طوری که احد وظیفه گرمای فعلی در 
منطقه ایران را بی سابقه می داند. رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت 
بحران خشکســالی سازمان هواشناســی برای توضیح بیشتر 
می گوید: »فقط بخشی از جریانات بارشی که وارد ایران می شوند 
از طرف ترکیه هستند، عمده بارش استان های آذربایجان غربی و 
شرقی از جریانات بارشی هستند که از دریای سرخ، دریای عرب، 
تنگه باب المندب وارد کشور می شوند، جریاناتی که در مواجهه با 
زاگرس قرار می گیرند و در استان های ایلام، کرمانشاه، کهکیلویه 
و بویراحمد، لرستان، کردستان و آذریایجان غربی و شرقی ایجاد 
بارش می کنند. متاســفانه امسال شــاهد جریانات بارشی این 
چنینی نبودیم، دلیل آن هم به دمای بیش از حدی برمی گردد 
که در شــرق مدیترانه، خاورمیانه و ایران حاکم بود، ما گرمای 
بیشتر از نرمال در مناطق سردسیر کشور داشتیم، این گرما سبب 
شــد سیستم هایی جوی که در شرق مدیترانه ایجاد می شود و 
از ایران عبور می کنند به خوبی شکل نگیرند و ضعیف تر از حد 

معمول بودند«.

تئوری توطئه با ابر دزدی!
باز هم یک ســوال باقی می ماند، ترکیه و ایران در یک منطقه 
هســتند و اگر افزایش دمایی وجود دارد قطعاً باید متوجه این 
کشــور هم شود، اما چرا این گرما فقط مانع بارش باران و بر در 
ایران شده است. وظیفه در پاسخ به این پرسش می گوید: »برای 
این که سیستم ترکیه با ایران متفاوت است، در ترکیه جریان های 
جنوبی و شمالی که وارد این کشــور می شوند هر دو از طرف 
دریا هستند، جریانات شمالی در این کشور از طرف دریای سیاه 
اســت و جریانات جنوبی برای دریای مدیترانه است، در نتیجه 
ترکیه رطوبت خوبی دریافت می کند اما متاسفانه سرزمین ما این 
شرایط را ندارد، ترکیه به طور نسبی ۵۴۰ میلیمتر بارش سالانه 
دارد درحالی که بارش سالانه ایران ۲۳۰ میلیمتر است، ترکیه ۲.۵ 
برابر ایران دریافت بارش دارد، ارتفاعات آناتولی در ترکیه منشا 
رودخانه های بزرگی مانند دجله و فرات هستند، رودخانه هایی 
که حجم شان چندین برابر بزرگترین رودخانه های ایران است، 
بنابراین وضعیت آب و هوای ترکیه با ایران قابل مقایسه نیست«. 
او در پایان بیان می کند: »ابر دزدی داستانی بیش نیست، یک 
شــایعه است که بیشتر دنبال تشــویش اذهان عمومی است، 
متاســفانه ممکن است مسئولین هم چنین حرف هایی را باور 

کنند و به جای فکر عاجل دنبال تئوری توطئه باشند«.

مشارکت بیش از 31 میلیون نفر
 در پویش ملی سلامت

ایسنا: معاونت بهداشت وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: 
۳۱ میلیون و ۱۸۲ هزار و ۴۵۸ نفر تا امروز در »پویش ملی ســلامت« در زمینه 
بیماری های پرفشــاری خون و دیابت در سطح کشور، غربالگری شده اند. از این 
تعداد ۶۱۳ هزار و ۷۷۹ نفر با احتمال ابتلا به پرفشاری خون و ۳۶۲ هزار و ۸۹۲ 
نفر با احتمال دیابت شناسایی شدند. همچنین در ۲۴ ساعت گذشته یک میلیون 
و ۴۵۹ هزار و ۵۰۹ نفر در این پویش غربالگری شدند که از این تعداد ۲۵ هزار و 
۵۹۰ نفر با احتمال پرفشاری خون و ۱۲ هزار و ۷۹۴ نفر با احتمال دیابت شناسایی 
شدند. گفتنی است این بیشترین میزان مشارکت مردمی در طول ۲۴ ساعت از 
آغاز پویش تا کنون بوده است. منظور از »احتمال دیابت« قند خون ۱۲۶ به بالا و 
منظور از »احتمال پرفشاری خون«، عدد ۱۴۰ روی ۹۰ میلیمتر جیوه )۱۴ روی 

۹( به بالا است.

اثرگذاری کارگروه تعامل پذیری
 در توسعه دولت الکترونیک

مرکز ملی فضای مجازی: رئیس مرکز ملی فضای مجازی گفت: کارگروه 
تعامل پذیری دولت الکترونیکی در توسعه دولت الکترونیکی، کاهش نیاز به 
ارائه مدارک فیزیکی و چارچوب گذاری در تعامل میان دستگاه ها فعال بوده 
و تصمیمــات آن در بهبود و ارتقای ســطح ارائه خدمات به مردم موثر واقع 
شــده است. ســید محمدامین آقامیری با تاکید بر اهمیت این کارگروه در 
ایجاد همگرایی در میان تمامی ذی ربطان و نقش آفرینی در حضور گسترده 
دســتگاه های مختلف در این حوزه گفت: تاکنون مسیر پیشرفت کارگروه 
تعامل پذیری دولت الکترونیکی که طبق مصوبه شورای عالی فضای مجازی 
تشکیل شده و با قانون مدیریت داده ها و اطلاعات ملی مجلس شورای اسلامی 
تقویت شــده، مسیر خوب و قابل قبولی بوده است. دبیر شورای عالی فضای 
مجازی کشور افزود: این کارگروه در توسعه دولت الکترونیکی، کاهش نیاز به 
ارائه مدارک فیزیکی و چارچوب گذاری در تعامل میان دستگاه ها فعال بوده و 
تصمیمات آن در بهبود و ارتقای سطح ارائه خدمات به مردم موثر واقع شده 
است. وی با اشاره به این که با تصمیماتی که در این حوزه در حال انجام است 
شاهد افزایش کار این کارگروه خواهیم بود، تصریح کرد: این کارگروه می تواند 
الگوی توسعه سایر کارگروه ها در مرکز ملی فضای مجازی بوده و تجربه موفقی 
است از یک نظام سیاست گذاری که توانسته با تصمیم گیری و خرد جمعی 
مسیر صحیحی را پیش ببرد. آقامیری در پایان با تاکید بر تزریق نگاه و رویکرد 
جدید در این کارگروه، اظهار کرد: نگاه تحولی مناسبی در دوره جدید در این 
کارگروه شاهد خواهیم بود و امیدوارم در آینده شاهد عملکرد بهتر آن باشیم. 
همچنین از زحمات رضا باقری اصل تشــکر کرده و برای احسان کیان خواه 

آرزوی توفیق و تقویت هر چه بیشتر این کارگروه را دارم.

اساسنامه سازمان غذا و دارو
 به کجا رسید

مهر: مدیرکل حقوقی ســازمان غذا و دارو، در ارتباط با اساســنامه سازمان، 
توضیحاتی داد. جواد حاضری با اشاره به آخرین وضعیت اساسنامه سازمان 
غذا و دارو اظهار کرد: سازمان غذا و دارو به موجب مصوبه شورای عالی اداری 
در سال ۱۳۸۸ شکل گرفت. وی افزود: در این سال ها اساسنامه سازمان غذا و 
دارو، همچنان بین وزارتخانه و سازمان در رفت و برگشت است و جمع بندی 
نهایی در مورد آن انجام نشــده است؛ تا جایی که برخی این شائبه را مطرح 
می کنند که وزارتخانه تمایلی ندارد اساسنامه مستقلی برای سازمان نوشته 
شود. حاضری ادامه داد: یکی از دلایلی که مصوبه به جریان نیفتاده، مصوبه 
جلسه ۱۳۸ شورای عالی اداری است که در تاریخ ۳۰ تیر ماه ۱۳۸۹ ابلاغ شده 
و در آن آمده است که اساساً نیازی به تصویب اساسنامه توسط هیأت وزیران 
نیست. وی گفت: این نقد که سازمان غذا و دارو هیچ توجهی به نظرات دیگران 
ندارد، وارد نیست؛ چرا که فشارها روی سازمان آنچنان زیاد است که فرصت 
پرداختن به برخی مسائل ایجاد نمی شود. موضوع استقلال سازمان غذا و دارو 

از وزارت بهداشت نیز از سوی سازمان قابل طرح نیست.

پیش فروش بلیت قطارهای مسافری 
برای بهمن ماه آغاز شد

شرکت راه آهن: پیش فروش بلیت قطارهای مسافری برای بازه زمانی یکم تا 
سی امُ بهمن از ساعت هشت صبح روز سه شنبه، ۱۲ دی آغاز شد. فروش بلیت 
در همه محورها به صورت همزمان در مراکز فروش حضوری و غیرحضوری 
آغاز شد. هموطنان برای کسب اطلاعات بیشتر می توانند به صورت شبانه روزی 
با سامانه اطلاع رسانی راه آهن به شماره ۰۲۱۵۱۴۹ تماس بگیرند یا به پایگاه 
اینترنتی rai.ir  مراجعه کنند. برپایه این گزارش، پیش فروش بلیت مسیرهای 

رفت تا تاریخ ۳۰ بهمن و مسیرهای برگشت تا تاریخ یکم اسفند خواهد بود.


